
خریدار  مدیرعامل شرکت ملی پالایش 
و پخش فرآورده هــای نفتی ایران عملکرد 
این مجموعه در ســه ســال فعالیت دولت 

سیزدهم را تشریح کرد.
 جلیل ســالاری، مدیرعامل شرکت ملی 
پالایش و پخــش فرآورده های نفتی ایران 
در یک برنامــه تلویزیونی موضوع عملکرد 
صنعت پالایش و پخش فرآورده های نفتی 

را بررسی کرد.

یکی از مهم تریــن موضوع هایی که 
شاید مطرح شود این است که طی سه 
سال گذشته در حوزه پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی چــه اقدام هایی 
انجام شــد، چه راهبردهایی تدبیر 
کردید و اکنون وضعیت در این حوزه 

چگونه است؟
زمانی که ما وارد مجموعه شدیم، با شیوع 
ویــروس کرونا روبــه رو بودیــم، مصرف 
سوخت کشور بســیار پایین بود، از سوی 
دیگر دولت گذشــته تعهداتی ایجاد کرده 
بود، شــاید نزدیــک ۱۱ میلیون بشــکه 
بنزین تعهد ایجاد شــده بود. مبالغ بخشی 
از تعهدها را هم گرفتــه و در خزانه هزینه 

شده بود.

برای صادرات؟
برای صادرات، یعنی تعهد شده بود با قیمت 
ثابتی بدون اینکه محموله تحویل شــود، 
بخشی از محموله هم صادر شــده بود، اما 
منابع آن وصول نشــده بــود، هنوز هم این 
مشــکل اســت؛ نزدیک ۳۸۵ میلیون دلار 
منابع وصول نشده بود و به اشخاص واسطه 
صادر شده بود، این افراد مراجعه می کردند 
و نزدیک ۲۴ تا ۲۵ شــرکت بودند، اینها را 
باید تعیین تکلیف و رفــع تعهد می کردیم. 
قیمت هــا هــم خیلی نــازل بود شــاید 
بشکه ای ۸ تا ۲۸ دلار صادر شــده بود، اما 
باید بشــکه ای ۵۵ تا ۶۰ دلار این تعهدها را 
می دادیم، چون این مبالغ را دریافت کرده 
بودند. مبالغ هم به حســاب های شــرکت 
نبود، اینها به خزانه واریز و مصرف شده بود.

شــرایط به گونه ای بود که بخشــی هم از 
مخازن مصرف شــده بــود. ما هم بــا ایام 
زمســتان روبــه رو بودیم، بی شــک باید 
بخش ذخیره ســازی را یک مقدار توسعه 
می دادیم، از آن ســو با خرابــکاری علیه 
سامانه سوخت روبه رو شــدیم، در ابتدای 
ورود به مجموعه، مشــکل هک ســامانه 
ســوخت بود، چون به پشــتیبانی سامانه 
توجه نشــده بود؛ قشــر زیــادی از مردم 

مشکل کارت ســوخت داشتند که نزدیک 
یک تا یک میلیون و ۵۰۰ هزار نفر را شامل 

می شدند.

به صورت رســمی معمولاً کارت کنار 
گذاشته شده بود؟

یکســری افراد تقاضا داشــتند کــه عملًا 
متقاضــی بودند صدور کارت شــان انجام 
نشــده بود، وقتی مراجعه کردیم به خزانه ، 
دیدیم نزدیک ۹ هزار و ۲۰۰ کارت بیشتر 
موجــودی نداریــم و از یک طــرف یک 

میلیون و ۲۰۰ هزار نفر متقاضی هستند.
ما نزدیک ۱۵ میلیون کارت را در سه نوبت 
تأمین کردیم. زمان تحویل کارت به مردم، 
یکی از پرســش های مردم و درخواست ها 
بود. بــا اقدام هایی که انجام شــد، زمان را 
کوتاه کردیم، حتی یک سامانه درخواست 
را گذاشــتیم که نیازی به مراجعه به پلیس 
۱۰+ نباشــد که زمان یک ماهه شد. اکنون 
نیر در بــازه یک هفته کارت ســوخت را به 
مــردم تحویــل می دهیم. همســو با این 
موضوع، یکــی از تکالیفــی در مجموعه، 
بحث تمرکز حساب ها و شفاف سازی بود. 
ما نزدیک ۸۰۰ حســاب یــک طرفه و دو 
طرفه داشتیم. اینها از سال ۱۳۹۷ تکلیف 
شده بود ولی کســی اقدام نکرده بود، این 
حساب ها را حســاب واحد خزانه و همه را 

متمرکز کردیم.

یعنی اکنون یک واحد حساب خزانه 
داریم؟

بله، در واحد خزانه اســت؛ مستقیم بانک 
مرکزی اســت. ما حســابی غیر از حساب 
خزانه دیگر نداریم، یعنی همه حســاب ها 
و فروش های را شامل می شد، ما ۳۷ تا ۳۸ 
منطقه و ۲۳۲ ناحیه داریــم، اینها فروش 

را در همه مناطق انجام می شــد، نیاز بود 
بیاید حساب متمرکز شــود؛ یک چالشی 
حوزه نرم افزاری مجموعــه بانک مرکزی 
داشــت، با هماهنگی هایی که انجام شد، 
همکاران ما در بخــش آی تی کمک کردند 
این حســاب ها در یک بازه زمانی شــش 
ماهه که از ســال ۹۷ مانده بــود، متمرکز 
کردند و شفاف ســازی در این بخش انجام 
شــد. یکی از موضوع های دیگر؛ در بخش 
و حوزه تأمین کالا مشــکل داشتیم. اکثر 
کارت خوان ها دچار مشکل بودند و خرابی 

کارت خوان ها بالا بود.
شرکت های پشتیبان فعال و کارت خوان ها 
عملًا با توجه به شــرکت های دانش بنیان 
بومی شدند، اکنون یک سامانه جی تی اس 
هم گذاشــتیم که مرتب پایش می شــود. 
خرابی هــا از ۴۵ درصــد به زیــر ۵ درصد 
آمد. ایــن اقدام ها که در ایــن بخش در آن 
زمان انجام شــد. همچنین تلاش کردیم 
که مشــکل خاموشــی را حــل کنیم، در 
آن زمســتان ۱۸ میلیارد ســوخت برای 
نیروگاه ها دادیم، رشــد مصــارف یکدفعه 
صعودی شــد؛ روزانــه ۷۵ میلیــون لیتر 
مصرف ســوخت بــود کــه این عــدد به 
۹۴ میلیــون لیتر و ســال بعد بــه ۱۰۵ 
میلیون لیتر و حتی بــه ۱۱۸ میلیون لیتر 
رســید یعنی افزایش تصاعــدی با همان 
زیرساخت های پیشــین، یک اتفاقاتی هم 
افتاده بود کــه هرگونه توســعه را ممنوع 
کرده بودند، یعنی در بخش ایجاد ذخیره، 

مخازن و غیره.

این افزایش مصرف یا ســیر صعودی 
ناشی از پایان شــیوع ویروس کرونا 

نبود؟
بی شک در ۶ ماه نخســت نزدیک به ۷۴ تا 

۷۵ میلیون لیتر پیشــرفت داشــتیم، یک 
دفعه این عــدد در ۶ ماه دوم که بحث کرونا 
حل شد، به ۸۴ و به ۹۴ میلیون لیتر رسید، 
یعنی تدریجاً. از یک طرف دیگر هم حدود 
یک میلیون و ۲۰۰ هزار خودرو به کشــور 
اضافــه می کردیم، این عملًا پنج تا شــش 
میلیون لیتر افزایش مصرف روزانه سوخت 

در سطح کشور بود.
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی اکنون با آن شــرایطی که در کشــور 
اســت، تنها در بخش حمل و نقــل روزانه 
حدود ۲۲۰ میلیون لیتر بنزین و گازوئیل 
را جابه جا می کند، یعنی نزدیک به ۱۲۷ تا 
۱۲۸ میلیون لیتر بنزیــن در حوزه حمل و 
نقل مصرف می شــود یا ۸۴ تا ۸۵ میلیون 
لیتــر در حوزه نفت گاز مصــرف می کنیم. 
حدود ۲۰ میلیــون لیتر هم ســی ان جی 

مصرف می شود.

یکــی از موضوع هــای اولیه بحث 
انضباط مالــی بود، بحــث عمل به 
تعهداتی که پیش فروش شده بود، بعد 
شما باید در این دولت آنها را پرداخت 
می کردید و صادرات می کردید، یکی 
از بحث هایی کــه فرمودید، مربوط 
به ناوگانی که حمل و نقل است، الان 

وضعیت آن چطور است؟
در بخش ناوگان هم نیاز بــود ترمیم انجام 
دهیم، در آن شــرایط ما ۱۵۰۰ ناوگان را 
اضافه کردیم، همچنین سیاســت الگوی 
حمــل و نقل را عــوض کردیــم. نگاه مان 
این بود کــه ما ۱۰ درصد الگــوی حمل را 
از مجموع حوزه نفت کــش و جاده پیما به 
خط لوله منتقل کنیــم. اکنون نزدیک ۱۴ 
هزار کیلومتر خط لوله داریم، حدود ۴۶۰ 

کیلومتر هم آماده بهره برداری است. 

 کاهش تقاضا و انتظارات مثبت ناشی از انتخابات، ابهت بازار ارز را فروریخت

دوربرگـردان ارز در بازار آزاد
 رئیس جمهـور منتخب رئیس جمهـور منتخب

  با فعالان اقتصادی   با فعالان اقتصادی 
دیدار کرددیدار کرد
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اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
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                               ورزشــی
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مخبر: 
وهای بسیار مؤثر  و باز وهای مسلح جز  نیر

در اداره کشور بودند

صفری در جلسه کمیسیون امنیت ملی مجلس:

ود وز نخستین قطار از ایران به چین می ر  امر

 آفر ویژه ای که هیچ محدودیتی ندارد
وهای کارکرده  ابلاغ آیین نامه واردات خودر

 پس از ۱۳ ماه!

 آیا بریکس به کمک اقتصاد ایران خواهد آمد؟
تلاش ایران برای جای گرفتن در پازل  بلوک های 

جدید جهانی

اعلام شرایط اضطراری در کشور
 دستور قطع برق صادر شد
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اگر چنین نامزدی دیدید در معرفی او شک نکنید
حمید سوری، استاد اپیدمیولوژی  دوســتان محترم کار گروه معرفی وزیر 
بهداشــت لطفا وزیری انتخاب کنید که جامع نگر و جامعه نگر باشد.یک فرد 
بالینی و به ویژه یک جــراح الزاما چنین نگاهی ندارد زیرا نــه برای آن بخوبی 
آموزش دیده و نه تجارب شغلی او چنین توانمندی در او ایجاد کرده است.اگر 
در طول تاریخ پیشین ایران در وزارت بهداشت عزیزان بالین محور و جراحانی 
داشته ایم که چنین رویکرد جامع نگری و جامعه نگری داشته اند، استثنا بوده 
و عمدتا بازوهای کمکی با این نگاه را در کنار خود داشته اند. افرادی که در زمان 
حیات خود، اقبالی از دیدگاه متولیان ارشد نداشتند ولی جسارت و درک مدیر 
بالا دست به آنها گوش سپردند و حفظ شــان کردند وگرنه آن بزرگواران نیز در 

دوران خاص تعصبی حاکم، یا اخراج. تسویه یا خانه نشین شده بودند.

یادداشت

وازهای اربعین مشخص شد قیمت بلیت پر

صفحه 3

شناسه آگهی: 1749928

نقل و انتقال   لنج باری نقل و انتقال   لنج باری 
به شماره ثبت به شماره ثبت 1316613166 - بندرعباس - بندرعباس

)نوبت سوم()نوبت سوم(

با  رونوشت سند شماره 37676 مورخ 1403/02/25  استناد  به 
شناسه سند 140311456134000017 دفتر اسناد رسمي 116 
هنديجان آقاي علي برمكي فرزند عبدالكريم سه دانگ سهام خود 
در مالکیت لنج باري به شماره ثبت 13166 - بندرعباس را به آقای 

مجتبي ناصري زاده فرزند خليل انتقال قطعي داده است.
  مراتب به استناد ماده 25 قانون دریایی ایران

 آگهی می گردد.

P.M.O

مشخصات مناقصه :  

مبلغ تضمین)یورو(مبلغ برآورد )یورو( شماره فراخوانشرح تقاضاشماره تقاضا/ مناقصهنام مناقصه گزار

FP/17-03/020PART FOR TRIPLEX PUMP    0122023-22-48 شرکت ملی حفاری ایران
 MODEL OMEGA 600 WAS2003093985000376452,67522,634

روش ارزیابی : بر اساس کسب حداقل امتیاز مربوط به معیارهای موجود در استعلام های ارزیابی کیفی که توسط متقاضیان شرکت در مناقصه تکمیل می شود، انجام می گردد.)حداقل امتیاز 50(

تاریخ شروع دریافت : توزیع اسناد از یک روز پس از چاپ آگهی نوبت دوم آغاز شده و تا 10 روز پس از آن ادامه خواهد داشت . تاریخ شروع : ) از   1403/05/01   لغایت  1403/05/10    ( 
آخرین مهلت : 14  روز پس از آخرین روز دریافت اسناد  :     )1403/05/24(

انواع تضامین قابل قبول : ضمانتنامه بانکی و یا ضمانتنامه های صادره از سوی موسسات اعتباری غیر بانکی دارای مجوز فعالیت از بانک مرکزی اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره 4001114006376636  نزد بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران تحت عنوان تمرکز وجوه سپرده شرکت ملی حفاری ایران )شماره شبا IR 350100004001114006376636(  و سایر تضمین های معتبر در آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره  50659  ت / 123402 مورخ 

94/09/22 مورد قبول و پذیرش می باشد.

مدت اعتبار پیشنهاد/ تضمین : 90 روز
 برای یک بار در سقف مدت اعتبار اولیه(

)قابل تمدید باشد

تذکر * تحویل اسناد به شرکت: سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی  www.setadiran.ir و اصل ضمانت نامه به آدرس اهواز- بلوار پاسداران بالاتر از میدان فرودگاه – شرکت ملی حفاری ایران – ساختمان پایگاه عملیاتی – طبقه 
اول پارت B – اتاق 107- دبیرخانه کمیسیون مناقصات- شماره تماس 34148569 – 061-34148580

کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشايی پاکت ها از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد) به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.    
     اداره تدارکات خارجی کالا                     www.nidc.ir                                          http://sapp.ir/nidc_pr  کانال های  اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ايران                               

شناسه آگهی: 1750778 آگهی مناقصه )نوبت دوم( آگهی مناقصه )نوبت دوم(

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/04/30  
تاریخ انتشار نوبت د    وم: 1403/04/31

شرکت ملی حفاری ایران
شرکت ملی نفت ایران»سهامی خاص«

شرکت ملی حفاری ایران

شرکت مخابرات ایران )منطقه بوشهر( در نظر دارد نسبت به اجاره ملک رستوران پیام 
خود  از طريق مزايده عام يک مرحله ای اقدام نمايد. متقاضیان شرکت در مزايده می توانند 
جهت کسب اطلاعات بیشتر به آگهی مزايده در سايت شرکت مخابرات ايران مراجع نمايند. 

مهلت تحويل پیشنهاد : تا ساعت 13 روز يکشنبه  مورخ 1403/05/14 
ضمانت شرکت در مزايده :216/000/000 ريال 

BS.TCI.IR : آدرس

آگهی تجدید مزایده 1403/03

شرکت مخابرات ایران )منطقه بوشهر ( 

شرکت مخابرات ایران  )منطقه بوشهر(

شناسه آگهی: 1749928

نقل و انتقال   لنج باری نقل و انتقال   لنج باری 
به شماره ثبت به شماره ثبت 1316613166 - بندرعباس - بندرعباس

)نوبت سوم()نوبت سوم(

با  رونوشت سند شماره 37676 مورخ 1403/02/25  استناد  به 
شناسه سند 140311456134000017 دفتر اسناد رسمي 116 
هنديجان آقاي علي برمكي فرزند عبدالكريم سه دانگ سهام خود 
در مالکیت لنج باري به شماره ثبت 13166 - بندرعباس را به آقای 

مجتبي ناصري زاده فرزند خليل انتقال قطعي داده است.
  مراتب به استناد ماده 25 قانون دریایی ایران

 آگهی می گردد.

P.M.O

مشخصات مناقصه :  

مبلغ تضمین)یورو(مبلغ برآورد )یورو( شماره فراخوانشرح تقاضاشماره تقاضا/ مناقصهنام مناقصه گزار

FP/17-03/020PART FOR TRIPLEX PUMP    0122023-22-48 شرکت ملی حفاری ایران
 MODEL OMEGA 600 WAS2003093985000376452,67522,634

روش ارزیابی : بر اساس کسب حداقل امتیاز مربوط به معیارهای موجود در استعلام های ارزیابی کیفی که توسط متقاضیان شرکت در مناقصه تکمیل می شود، انجام می گردد.)حداقل امتیاز 50(

تاریخ شروع دریافت : توزیع اسناد از یک روز پس از چاپ آگهی نوبت دوم آغاز شده و تا 10 روز پس از آن ادامه خواهد داشت . تاریخ شروع : ) از   1403/05/01   لغایت  1403/05/10    ( 
آخرین مهلت : 14  روز پس از آخرین روز دریافت اسناد  :     )1403/05/24(

انواع تضامین قابل قبول : ضمانتنامه بانکی و یا ضمانتنامه های صادره از سوی موسسات اعتباری غیر بانکی دارای مجوز فعالیت از بانک مرکزی اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره 4001114006376636  نزد بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران تحت عنوان تمرکز وجوه سپرده شرکت ملی حفاری ایران )شماره شبا IR 350100004001114006376636(  و سایر تضمین های معتبر در آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره  50659  ت / 123402 مورخ 

94/09/22 مورد قبول و پذیرش می باشد.

مدت اعتبار پیشنهاد/ تضمین : 90 روز
 برای یک بار در سقف مدت اعتبار اولیه(

)قابل تمدید باشد

تذکر * تحویل اسناد به شرکت: سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی  www.setadiran.ir و اصل ضمانت نامه به آدرس اهواز- بلوار پاسداران بالاتر از میدان فرودگاه – شرکت ملی حفاری ایران – ساختمان پایگاه عملیاتی – طبقه 
اول پارت B – اتاق 107- دبیرخانه کمیسیون مناقصات- شماره تماس 34148569 – 061-34148580

کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشايی پاکت ها از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد) به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.    
     اداره تدارکات خارجی کالا                     www.nidc.ir                                          http://sapp.ir/nidc_pr  کانال های  اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ايران                               

شناسه آگهی: 1750778 آگهی مناقصه )نوبت دوم( آگهی مناقصه )نوبت دوم(

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/04/30  
تاریخ انتشار نوبت د    وم: 1403/04/31

شرکت ملی حفاری ایران
شرکت ملی نفت ایران»سهامی خاص«

شرکت ملی حفاری ایران

شرکت مخابرات ایران )منطقه بوشهر( در نظر دارد نسبت به اجاره ملک رستوران پیام 
خود  از طريق مزايده عام يک مرحله ای اقدام نمايد. متقاضیان شرکت در مزايده می توانند 
جهت کسب اطلاعات بیشتر به آگهی مزايده در سايت شرکت مخابرات ايران مراجع نمايند. 

مهلت تحويل پیشنهاد : تا ساعت 13 روز يکشنبه  مورخ 1403/05/14 
ضمانت شرکت در مزايده :216/000/000 ريال 

BS.TCI.IR : آدرس

آگهی تجدید مزایده 1403/03

شرکت مخابرات ایران )منطقه بوشهر ( 

شرکت مخابرات ایران  )منطقه بوشهر(
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فراتر از کاغذ
پایگاه خبری

آنلاین

ایران چطور با قاچاق سوخت مبارزه می کند؟

صفحه 3



رئیس جمهور منتخب با فعالان اقتصادی دیدار کرد

صفری در جلسه کمیسیون امنیت ملی مجلس:

ود وز نخستین قطار از ایران به چین می ر  امر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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پزشکیان: 
 شهید سلیمانی نه با کسی دعوا داشت 

و نه کسی را حذف می کرد
مســعود پزشــکیان رئیس جمهور منتخب با خانواده شــهید قاسم 

سلیمانی دیدار کرد.
 مســعود پزشــکیان رئیس جمهور منتخب ضمن ادای احترام به مقام 
والای شهید سلیمانی در خصوص ایشــان گفت: راه شهید حاج قاسم 
سلیمانی، راه وحدت و همدلی بود، ایشــان نه با کسی دعوا داشت و نه 
کسی را حذف می کرد. در هیچ یک از پیام ها و ســخنان ایشان بویی از 

تفرقه وجود نداشت. اما ما راه را رها کرده و با یکدیگر دعوا می کنیم.
همچنین ایجاد وحــدت و از بین رفتن شــکاف ها از محورهای مطرح 
شده توسط خانواده شهید ســلیمانی در این دیدار بود و اذعان داشتند: 

این مسئله همیشه بزرگترین آرزوی پدر بزرگوارشان بوده است.
در پایان این دیدار صمیمانه خانواده شــهید ســردار سلیمانی تابلویی 
از تصویر ســید شــهیدان مقاومت را به رســم یادبود به رئیس جمهور 

منتخب تقدیم کردند.

کدخدایی:
  واقعیت ویرانگر در غزه بیانگر همه  ابعاد 

و عناصر نسل کشی است
 عضو حقوقدان و رئیس پژوهشکده شــورای نگهبان در توییتی به زبان 
انگلیسی، جنایات رژیم غیرقانونی اسراییل در غزه را مصداق کامل یک 

نسل کشی واقعی دانست.
عباســعلی کدخدایی، عضو حقوقدان و رئیس پژوهشــکده شــورای 
نگهبان در حساب توییتری خود نوشت: »شمار شهدای غزه از ۳۸۸۴۰ 
نفر گذشته است. واقعیت ویرانگر در غزه بیانگرِ همه  ابعاد و عناصر یک 
اقدام نسل کشی است. این یک نسل کشــی واقعی است - ما می توانیم 

آن را با چشمان خود ببینیم.
هنوز می خواهید فرانچسکو آلبانیز را ساکت کنید و حقیقت را از طریق 
تهدید، تهمت و شایعه سازی پایمال کنید؟ جهان در حال نظاره است!«

»فرانچسکو آلبانیز«، گزارشــگر حقوق بشر سازمان ملل متحد در امور 
فلسطین که گزارش مستندی از جنایت نسل کشی رژیم صهیونیستی 
علیه مردم فلسطین تهیه کرده و آن را به شورای حقوق بشر ارائه کرده 
بود، اعلام کرده از زمان آغاز ماموریت خود برای تحقیق درباره جنایات 
اســرائیل در نوار غزه، بارها مورد حملات و تهدیدات مکرر قرار گرفته 

است.
 

عضو فراکسیون مستقلین مجلس:
مردم با افزایش مشارکت در انتخابات به حل 

مشکلات در فضایی آرام رای دادند
عضو فراکسیون مســتقلین مجلس گفت: اگر چه مردم ما با مشکلات 
اقتصادی و معیشتی مواجه هســتند اما با حضور خود در پای صندوق 

رأی نشان دادند که مشکلات باید در فضایی آرام حل شود.

مجید نصیرپور با اشاره به حضور پرشــور مردم در مرحله دوم انتخابات 
گفت: افزایش میزان مشارکت مردم در مرحله دوم چهاردهمین دوره 
انتخابات ریاســت جمهوری کم نظیر بود و این در حالی اســت که در 
سطح جهان شــاهد کاهش مشــارکت مردم در مرحله دوم انتخابات 

هستیم.
عضو فراکســیون مســتقلین مجلس اظهار داشــت: اگرچه مردم ما با 
مشکلات معیشتی و اقتصادی مواجه هســتند اما با حضور خود در پای 
صندوق رأی به همگان نشان دادند مشــکلات باید با آرامش و به دور از 

هر گونه جنجال، آشوب و درگیری حل شود.
وی افزود: در مرحله دوم انتخابات شــاهد افزایش حدود ۱۰ درصدی 
مشــارکت مردم بودیم که یکی از دلایل این افزایش مشارکت جدی تر 
شــدن فضای انتخابات در مرحله دوم و طرح مسائل و مباحث جدی در 

مناظرات نامزدها بود.
نصیرپور خاطرنشان کرد: امیدواریم آقای پزشکیان به وعده هایی که در 
تبلیغات انتخاباتی داد، جامعه عمل بپوشاند تا مردم بهبود و پیشرفت را 

در مسائل معیشتی خود حس کنند.
 مسعود پزشکیان رئیس جمهور منتخب در برنامه های تبلیغاتی خود 
با اشــاره به اینکه شــعار دولت من »برای ایران با ایرانیان براساس حق 
و عدالت« اســت، گفت: تنها یک جناح، گروه و یا یک دسته نمی تواند 
نجات بدهد همه باید مشارکت کنند و اصلاحات بر اساس عدالت معنا 

می دهد.
 

سفیر ایران در تایلند:

ایران می تواند به مرمت قرآن های قدیمی 
استان ناراتیوات کمک کند

ســفیر ایران در تایلند گفت: ایــران می تواند به موزه قرآن در اســتان 
ناراتیوات کمک کند تا قرآن های نفیس قدیمــی آن جا مرمت و حفظ 

شود.
 »ناصرالدین حیدری« ســفیر جمهوری اســلامی ایــران در بانکوک 
پایتخت کشــور تایلند، با »وان محمد نور ماتــا«، رئیس مجلس ملی 

تایلند، دیدار و تبادل نظر کرد.
طرفیــن در این دیدار راهکارهــای تقویت و گســترش همکاری های 
دوجانبه به ویژه تعاملات بین مجالس دو کشــور را مورد بحث و بررسی 

قرار دادند.
رئیس مجلس تایلند با اشاره به سابقه حضور ایرانیان برای بیش از ۴۰۰ 
سال در تایلند، نقش شیخ احمد قمی، بازرگان و روحانی شیعه ایرانی، 

را در تاریخ تایلند با اهمیت دانست.
وان محمد نور، ضمن تبریک برگزاری موفق انتخابات ریاست جمهوری 
در ایران، برای پزشکیان در ایفای مسئولیت خطیر خود آرزوی موفقیت 
کرد.رئیس مجلس تایلنــد همچنین از کمک ایران به آزادی اســرای 

تایلندی در غزه قدردانی کرد.
سفیر ایران در بانکوک نیز ضمن ابلاغ ســلام گرم محمد باقر قالیباف، 
رئیس مجلس شورای اســلامی ایران، از وان محمد نور برای شرکت در 

مراسم تحلیف رئیس جمهور جدید ایران دعوت کرد.
حیدری همچنین خواستار کمک مجلس تایلند برای گسترش روابط 

اقتصادی دو کشور شد.
او با برشمردن اشــتراکات زیاد بودائیسم و اسلام و همزیستی مسالمت 
آمیز مسلمانان و بودائیان در تایلند گفت: در سفری که به جنوب تایلند 
داشتم از استان های مسلمان نشین دیدن کردم. ایران می تواند به موزه 
قرآن در اســتان ناراتیوات کمک کند تا قرآن های نفیس قدیمی آنجا 
مرمت و حفظ شــود، همچنین اعطای بورسیه تحصیلی به دانشجویان 

استان های جنوبی مسلمان نشین قابل بررسی است.

تریبون

سرپرســت ریاســت جمهوری در دیدار با فرماندهان 
عالی نیروهای نظامی و انتظامی کشور گفت: نیروهای 
مســلح واقعاً جزو بازوهای بســیار مؤثر در اداره کشور 

بودند.
به گزارش خبرگزاری مهر، رئیس ســتاد کل نیروهای 
مسلح، فرمانده کل ارتش، فرمانده کل سپاه پاسداران، 
فرمانــده کل انتظامی و وزیر دفاع پیــش از ظهر امروز 
شنبه با حضور در دفتر محمد مخبر، با گرامیداشت یاد 
شهید سید ابراهیم رئیسی از خدمات شهید جمهور در 

دوران تصدی ریاست جمهوری قدردانی کردند.
باقری پــس از این دیــدار گفت: حقیقتــاً دوره دولت 

سیزدهم یک دوره متمایز برای بنیه دفاعی 
کشــور و توانایی نیروهای مســلح در دفاع و 
امنیت کشور بود.وی افزود: دولت سیزدهم 
نســبت به دولت هــای گذشــته اقدامات 
بیشتری را در تقویت حوزه دفاعی و امنیتی با 
توجه به دوره سه ساله مسئولیت خود انجام 
داده و بارهای بســیار ســنگینی را بر دوش 

گرفت.سرپرست ریاســت جمهوری نیز در این دیدار 
عنوان کرد: نیروهای مســلح واقعاً جزو بازوهای بسیار 
مؤثر در اداره کشــور بودند و هر کجا دولــت با کمی و 
کاستی مواجه می شد، بخشــی که بدون هیچ توقع و 

بدون هیــچ انتظــار وارد کمک بــه دولت 
می شد، بخش نیروهای مسلح بود.

وی تاکید کرد: ما صمیمانه از همه نیروهای 
مسلح تشکر می کنیم.

فرماندهان عالی نیروهای نظامی و انتظامی 
کشور در این دیدار با قدردانی از تدابیر رئیس 
جمهور فقید برای ایجاد هماهنگی مطلوب 
میان بخش های کشوری و لشکری در راستای تقویت 
بنیــه و توانمندی های دفاعی کشــور تصریح کردند: 
شهید رئیسی با وجود آنکه تجربه مستقیم فعالیت در 
نیروهای مسلح را نداشــت، اما در مدت کوتاهی پس از 

تصدی سمت ریاست جمهوری توانست اشراف بسیار 
بالایی نسبت به مسائل نظامی و دفاعی کشور پیدا کند 
و در جلسات مربوط به مســائل امنیتی و دفاعی کشور 
از جمله در جلسه شــورای عالی امنیت ملی ایده های 

راهگشا و بسیار مفیدی ارائه می کرد.
فرماندهان عالی نیروهای مســلح کشــور همچنین 
از تلاش های مؤثر دکتر محمد مخبــر برای مدیریت 
اوضاع کشــور و به خصوص برگــزاری موفق انتخابات 
دوره چهاردهم ریاست جمهوری در فرصت کوتاه ۵۰ 
روزه، در روزهای ســخت پس از شهادت دکتر رئیسی 

نیز قدردانی کردند.

دولت

خریدار  مسعود پزشکیان، رئیس جمهور 
منتخب با حضــور در اتاق ایــران در جمع 
فعــالان حوزه هــا و بخش هــای مختلف 
اقتصاد حاضر شــد تا دغدغه و راهکارهای 
پیشنهادی آنها در شــرایط فعلی اقتصاد را 
بشنود. صمد حســن زاده در نشست رئیس 
جمهور منتخب و فعــالان بخش خصوصی 
در محل اتــاق بازرگانی صنایــع معادن و 
کشــاورزی ایران گفت: بخــش خصوصی 
آمادگی همــکاری کامل برای مشــارکت 
در توســعه مکــران را در راســتای اجرای 
سیاســت های کلی مقام معظم رهبری در 

حوزه دریا محور را دارد.
رئیس اتاق ایران با تأکید بر اینکه توســعه 
اقتصاد کشــور با مشــارکت مردم توسط 
بخش خصوصی محقق خواهد شــد، افزود: 
اینکــه رئیس جمهور منتخب در راســتای 
وعده های خود در ایــام انتخابات در اولین 
دیدار خود در جمع بخش خصوصی حاضر 

شده است امیدآفرین است.
او با اشاره به نامطلوب بودن وضعیت فضای 
کســب وکار، اظهار کرد: خواســته ما این 
اســت که دولت چهاردهم توجه بیشتر به 
بهبود فضای کســب وکار، توسعه اقتصادی 
و توســعه و بهبود روابــط بین المللی را در 

اولویت خود قرار دهد.

تقویت اقتصاد ملی، نخ تسبیح 
سیاست گذاری دولت باشد

در ادامــه محمد قاســمی، رئیــس مرکز 
پژوهش های اتاق ایران با اشاره به مشکلات 
کلان اقتصاد، گفت. این جلســه مأموریت 
دارد از راه حل علمی، مشکلات اقتصاد ایران 
بگوید و معیارهایی ارائه کند که در انتخاب 
هیــأت دولــت و حکمرانــان، کمک حال 

رئیس جمهوری باشد.
او ادامــه داد: اقتصــاد ایــران وارث یــک 

ساخت اقتصادی است و فعالیت ها در همه 
بخش هــای اقتصادی باهم مرتبط اســت. 
۶۰ سال سیاست گذاری پولی مالی ارزی و 
صنعتی و مداخلات دولت در قیمت گذاری 
اقتصاد را به چنین روزی رســانده و انتظار 
نمی رود این ســاخت در یک ســال تغییر 
کند؛ اما انتظار می رود در مسیر تغییر نقشه 

حرکت کنیم.
قاســمی ادامه داد: وقتــی وضعیت اقتصاد 
ایران و ترکیه یا ایــران و کره جنوبی را باهم 
مقایســه می کنیم، می بینیــم هم پیوندی 
اقتصاد ترکیه و کره جنوبی بســیار بالاست 
و بخش های مختلــف اقتصــادی در آنجا 
درهم تنیده اســت؛ اما ســاخت اقتصادی 
ایران به دلیل تحریم با آسیب جدی مواجه 
بوده، دولت جایگزین بخش خصوصی شده 
و نرخ تأمین مالی بخش خصوصی بالاترین 

نرخ بعد از جنگ است.
رئیس مرکــز پژوهش های اتــاق ایران، در 
بخش دیگری از ســخنان خود، اظهار کرد: 
مهم ترین موانع محیط کســب وکار ازنظر 
اتاق های سه گانه تعاون، اصناف و بازرگانی 
ایــران، غیرقابل پیش بینی بودن و بی ثباتی 
سیاســت ها، مقررات و قوانیــن، ناعادلانه 
بــودن دریافت مالیــات و قوانیــن تأمین 
اجتماعــی و همچنین دخالــت نهادهای 

مختلف در وضعیت اقتصادی است.
او ادامه داد: درخواست بخش خصوصی این 
است که هم زمان با تشــکیل کابینه دولت، 
کابینه بخش خصوصی نیز تشــکیل شود و 
ماهانه یا هر دو ســه ماه یک بار جلسه ای با 

کابینه دولت تشکیل دهد.
قاســمی همچنین تأکید کرد: در تشکیل 
تیم اقتصادی دولت باید مشــخص شود که 
هر سیاستی چه مســؤولی خواهد داشت و 
روی اتخاذ سیاست ها هم ارزیابی های پیش 
از تصمیم گیری انجام شــود. مثلًا زمانی که 

تصمیم گرفته شد دلار ۴۲۰۰ حذف شود، 
روش کار مشخص نبود و دو سال وقت دولت 
صــرف روش کار و صرف اصــلاح عوارض 
شــد.او با تأکید بر اینکه نبایــد تصمیماتی 
گرفته شــود که عوارض داشته باشد، گفت: 
در دولت جدید، باید تقویت روابط خارجی 
و بهبود دیپلماســی اقتصادی در دســتور 
کار قرار گیــرد تا راه را بــرای تعالی اقتصاد 
ایران باز کند؛ در دهه اخیــر، اقتصاد ما ۲.۵ 
درصد رشــد کرد و اقتصاد ترکیه ۲.۵ برابر 
شده اســت.رئیس مرکز پژوهش های اتاق 
ایران، با اشــاره به اینکــه تحریم ها فضای 
سیاســت گذاری را محــدود کرده اســت، 
افزود: در این وضعیت، سیاست گذاران برای 
اصلاح مسائل مهم کشور، از واکنش مردم و 
درهم ریختگی اقتصاد واهمه دارند و به این 
اصلاحات نمی پردازند. البته در این شرایط 
اقتصاد بقا خواهد داشــت اما امکان رشد و 

توسعه محدود می شود.
قاســمی خطــاب بــه رئیس جمهــور 
منتخب و دولــت چهاردهم، گفت: برای 
برون رفت از بن بســت اقتصــاد، بخش 
خصوصی را صف شــکن تحریــم کنید و 
مســائلی نظیر قیمت گذاری دســتوری 
بــدون پشــتوانه علمــی را به صــورت 

کارشناسی حل وفصل کنید.

او بــا بیان اینکــه اگر مســیر اقتصاد طبق 
روال قبل ادامــه پیدا کند، دولــت نیازی 
به اقتصــاددان نــدارد، گفــت: نهادهای 
تنظیم گر، مأموریت اصلاح سیاســت ها را 
به عهده گیرند و دولــت با امضای یک محور 
سیاســتی، تقویت اقتصاد ملی را نخ تسبیح 

سیاست قرار دهد.
رئیس مرکز پژوهش هــای اتاق ایران، ادامه 
داد: دولــت جدید بــرای ناتــرازی بودجه 
خود دســت در جیب بنگاه هــا نکند، بلکه 
هضم کننــده ناترازی بقیه بخش ها باشــد 
و محدودیــت صادراتی را بــرای کمک به 

ارزآوری کشور برطرف کند.

شورای عالی تأمین اجتماعی و 
سه جانبه گرایی واقعی احیا شود

مجتبی صفایی، رئیس اتاق اصناف ایران نیز 
در ادامه این نشست با ابراز امیدواری نسبت 
به اینکه روزهای خوبی بــرای اقتصاد ایران 
رقم بخورد، گفت: از دولت چهاردهم انتظار 
داریــم قوانینی را که سال هاســت با هدف 
حل مشــکلات اقتصادی و تسهیل محیط 
کسب وکار تصویب شده اما به اجرا نرسیده 

است، اجرا کند.
او با بیــان اینکــه در ماده ۲ قانــون بهبود 
مستمر محیط کسب وکار، مشورت با بخش 
خصوصی قبــل از هرگونــه تصمیم گیری، 
الزامی اســت، افزود: سال هاســت که این 
ماده قانونــی اجرا نمی شــود و مشــکلات 
بســیاری برای فعــالان اقتصــادی ایجاد 
می کند. ما از رئیس جمهور منتخب و دولت 
چهاردهم می خواهیم ایــن ماده قانونی را 

اجرا کند.
رئیس اتــاق اصناف، ادامــه داد: اینکه نظر 
بخش خصوصی در تصمیمــات اقتصادی 
دیده نشــود، یک آفت جدی برای اقتصاد 
اســت و امیدواریم دولت جدید این مساله 

رفع شــود.صفایی با اشــاره به گستردگی 
بخش اصناف در اقتصاد ایــران، اظهار کرد: 
بخش اصناف مشــتمل بر چهــار میلیون 
واحد صنفی اســت؛ اما ایــن بخش بزرگ 
در هیچ یک از شــوراهای عالــی و نهادهای 
تصمیم ســاز و تصمیم گیــری جایگاهــی 
ندارد. این بخش که عملًا خود بازار به شمار 
می آید، عضو شــورای رقابت نیســت و ما 
می خواهیم برای نظارت بــر بازار از نماینده 

اصناف دعوت شود.
او عضویــت بخــش خصوصــی در مراکز 
تصمیم گیری را یکــی از انتظارات به جای 
این بخش دانست و از رئیس جمهور منتخب 
خواست برای احیای شــورای عالی تأمین 
اجتماعی و اجرای ســه جانبه گرایی واقعی 

در این سازمان برنامه ریزی کند.
از  داد:  ادامــه  اصنــاف  اتــاق  رئیــس 
رئیس جمهــور منتخب انتظــار داریم در 
تحقق دولــت الکترونیک گام جدی بردارد. 
دولت ســیزدهم درگاه ملی مجوزها را راه 
انداخت؛ شــما اجازه ندهید عــده ای این 

حوزه و این سامانه را تضعیف کنید.
صفایی با اشــاره به اینکه تعدد ســامانه ها 
مشــکل امروز اصناف است و باعث می شود 
کالا و خدمات به دســت مردم نرسد، گفت: 
نظــارت حق دولت اســت؛ امــا هم زمان با 
نظارت اجــازه دهید بخــش خصوصی کار 
کند. مشــکل امروز بخش خصوصی تعدد 
بخش نامه هاســت و دولت باید جلوی این 

خود تحریمی ها را بگیرد.
او همچنیــن از رئیس جمهــور منتخــب 
درخواســت کرد: تمرکززدایی را باب کنید 
و با برون سپاری، جلوی مشکلات را بگیرید 

تا مشکلات در استان ها حل شود نه تهران.
صفایی همچنین برگــزاری دیدار دوره ای 
دولت با اعضــای اتاق های ســه گانه ایران، 

تعاون و اصناف را خواستار شد.

وهای بسیار مؤثر در اداره کشور بودند و باز وهای مسلح جز مخبر: نیر

خریدار   ســخنگوی کمیســیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی مجلس با اشاره به 
گزارش معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت 
خارجه در جلسه امروز این کمیسیون گفت: 
 FATF ،طبق صحبت های آقــای صفری
مانع کار اقتصادی کشور نیست؛ همچنین 

اولین قطار از ایران به سمت چین می رود.
ابراهیم رضایی در توضیح آخرین جلســه 
کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس که به مدت سه روز در مشهد مقدس 
برگزار شــد به خبرنگاران گفت: کمیسیون 
امنیت ملی میزبان مهــدی صفری معاون 
دیپلماســی اقتصادی وزارت خارجه بود و 
ایشان گزارشــی از حوزه کاری و ماموریتی 
خود و فعالیت های انجام شده در این حوزه 

ارائه کرد.
وی افزود: معــاون دیپلماســی اقتصادی 
وزارت خارجــه توضیح داد کــه هدف کلی 
اقدامات این معاونت، رســیدن به استقلال 
اقتصادی کشــور، رفع نیازهای اقتصادی، 
ارزآوری و تحقــق اقتصاد مقاومتی اســت. 
همچنین ایشان گزارشی از اقدامات صورت 
گرفته در حوزه هــای ترانزیت و حمل ونقل، 
صدور خدمات فنــی و مهندســی، انتقال 
تکنولــوژی، ســوآپ گاز و بــرق و واردات 
و صــادرات محصــولات دانش بنیــان و 
کریدورها، تســهیل مبادلات مالی و ارزی 
و توســعه زیرســاخت ها برای حمل ونقل و 

تجارت ارائه کرد.
نماینــده مــردم دشتســتان در مجلس 
اضافــه کرد: طبق گــزارش ارائه شــده در 
حوزه ترازیــت و حمل ونقــل، محورهای 
کریدور شــمال - جنوب از طریق سرخس 
و اینچه بــرون اعم از ریلی و جــاده ای فعال 
شــده که حجم ترانزیت آن در سال ۱۴۰۱ 
به ۹.۲ میلیون تن و در سال ۱۴۰۲ به ۱۷.۵ 

میلیون تن رسیده است.
رضایی با اشــاره بــه بخش دیگــر گزارش 
صفری مبنی بر اینکه پل آســتاراچای بعد 
از ۵۰ سال ساخته شده اســت، یادآور شد: 
پیش از آن محدودیت عبور ۲۰۰ دســتگاه 

کامیــون در ایــن محور وجود داشــت که 
با ســاخت این پل بــه ظرفیت عبــور هزار 
دستگاه کامیون رسیده اســت. همچنین 
قرارداد خط آهن آســتارا - رشت با روسیه 
با وام ۱.۶ میلیارد یورویی منعقد شده که از 

تیرماه امسال اجرایی شده است.
وی با بیان اینکه طبق گزارش ارائه شــده، 
مسیر ترانزیت آق بند به ایران و به نخجوان 
در حال ساخت است، اظهار داشت: کریدور 
شــرق به اروپا یعنی از چین به قزاقســتان، 
ترکمنســتان، ایران و اروپا شــکل گرفته 
و قرارداد با راه آهن و یکســان کردن تعرفه 

امضا شده است.

 امروز نخستین قطار از ایران به چین 
خواهد رفت

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلــس درباره بخــش دیگر این 
گزارش گفت: بر اساس این گزارش قرارداد 
همکاری در منطقه چابهار با سرمایه گذاری 
۱۳۰ میلیون دلاری کشــور هند و فاینانس 

۲۵۰ میلیون دلاری به جمع بندی رســیده 
است. همچنین ۱۰ روز قبل نخستین قطار 
چین به ایران حرکت کرد و  امروز نخستین 
قطــار از ایــران به ســمت چیــن حرکت 
خواهد کرد.ســخنگوی کمیسیون امنیت 
ملــی وسیاســت خارجی مجلــس درباره 
بخش دیگر گــزارش صفری کــه به حوزه 
صدور خدمات فنی و مهندســی اختصاص 
دارد، تصریح کــرد: طبق این گــزارش در 
حال حاضر خدمــات فنی و مهندســی به 
کشورهای عراق، ترکمنستان، ارمنستان، 
تاجیکســتان، ازبکســتان، ونزوئلا و برخی 
کشــورهای آفریقایی صادر می شــود که 
درآمد حاصــل از صدور ایــن خدمات در 
بخش انرژی، جاده و ساختمان مجموعا به 

۱۲ میلیارد دلار می رسد.
رضایی با اشــاره به ســخنان صفری ادامه 
داد: ایشــان توضیح داد که فقط در ونزوئلا 
۵۰۰ میلیــون دلار صدور خدمــات فنی و 
مهندسی داریم که بخش های پالایشگاهی، 
احداث ترمینــال، شــبکه های انتقال گاز، 

کارخانه آلومینیوم و تراکتور و خودرو را دربر 
می گیرند. همچنین در کشورهای آفریقایی 
همچون نیجر، تانزانیا، زیمبابوه و سریلانکا 
ساخت مسکن، جاده و احداث سد به میزان 

۵ میلیارد دلار در دست اجرا است.

ایران تبدیل به هاب گازی منطقه 
خواهد شد

وی دربــاره گــزارش معاون دیپلماســی 
اقتصــادی وزارت خارجه در حوزه ســوآپ 
گاز و برق عنــوان کرد: برای نخســتین بار 
سوآپ گاز ترکمنستان، آذربایجان و عراق 
عملیاتی شده و شرایط انعقاد قرارداد سوآپ 
گاز با روسیه فراهم شده است تا ایران تبدیل 
به هاب گازی منطقه شود. همچنین سوآپ 
برق به پاکســتان، ترکیه، عراق، ارمنستان، 
ترکمنستان و اتصال به شبکه برق روسیه از 

طریق آذربایجان در دست کار است.
ســخنگوی کمیســیون امنیــت ملــی 
وسیاســت خارجی مجلس درباره گزارش 
صفری در خصوص دانش بنیــان ها اظهار 

داشــت: درآمدزایی از طریق شرکت های 
دانش بنیان در ســال ۱۴۰۰ به حدود ۳۰۰ 
میلیون یورو رســید که این میزان در سال 
۱۴۰۱ به ۶۵۰ میلیون یورو و در سال ۱۴۰۲ 

به ۲.۵ نیم میلیارد یورو رسیده است.
رضایی اضافه کرد: خانه های فناوری ایران 
در ارمنســتان، کنیا، ازبکســتان، ونزوئلا، 
قزاقســتان، اوگانــدا، آفریقــای جنوبی، 
زیمبابوه و تاجیکســتان راه اندازی شده که 
هدف آن صادرات محصــولات دانش بنیان 
کشــورمان بــه ایــن کشــورها و انتقال 

تکنولوژی است.
وی درباره بخش دیگر گزارش صفری درباره 
واردات کالاهای اساسی از طریق کشورهای 
همســایه گفت: طبق گزارش ارائه شــده، 
این رویه ســبب صرفه جویی ارزی شده که 
نمونه آن صرفه جویــی ارزی ۹۰۰ میلیون 
دلاری در غلات اســت. همچنین همکاری 
و روابط تجاری ما با کشــورهای همسایه و 
مشــترک المنافع در دولت شــهید رئیسی 

بیش از ۲۵۰ درصد رشد داشته است.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی وسیاست 
خارجی مجلس اضافه کرد: تلاش شده بقیه 
کالاهای اساسی مانند گوشت، غلات و کود 
شــیمیایی با اولویت واردات از کشورهای 
همسایه انجام شود به همین دلیل تاکنون 
صرفه جویــی خوبی حاصل شــده اســت. 
همچنین سال گذشــته صادرات در بخش 
کشاورزی ۲۲.۵ درصد افزایش داشته است.

رضایی افزود: آقای صفری در این جلســه 
تاکید کرد که FATF مانــع کار اقتصادی 
کشور نیست و اگر برجام فعال شود، قیمت 

نفت پایین خواهد آمد.
وی گفت: اعضای کمیســیون امنیت ملی 
تاکید داشــتند که همه توافقات کشــور و 
ماموریت هــای وزارت خارجــه در حــوزه 
دیپلماســی اقتصــادی در دولــت جدید 
پیگیری شود و کمیســیون نیز اولویت های 
تقنینــی و نظارتــی خــود را در تعامل با 
مسئولان وزارتخانه های اطلاعات، خارجه، 

دفاع و سایر دستگاه ها پیش ببرد.



 آفر ویژه ای که هیچ محدودیتی ندارد
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خطاب به رییس جمهور نهم
زمان برای آزمون وخطا نداریم؛ کارگران زیرخط  

فقر مشغول کارند
درخواســت کانون عالی انجمن هــای صنفی کارگران ایــران درباره 
انتخاب وزیــر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی از رئیــس دولت چهاردهم 

چیست؟
 ســمیه گلپور، رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران در 

یادداشتی نوشت؛ جناب آقای دکتر پزشکیان
رئیس جمهور محترم و منتخب جمهوری اسلامی ایران

در پاســخ به نامه شــماره ۶۴۹۸۰ مورخ ۲۱ تیــر ۱۴۰۳ جنابعالی در 
خصوص مشارکت سمن ها و تشکل ها در زمینه پیشنهاد افراد شایسته 
برای عضویت در دولت چهاردهم، بدین وســیله به استحضار می رساند 
این تشــکل در تاریخ دوم تیرماه ۱۴۰۳ مطالبات جامعه کارگری را در 
قالب ۳۰ پرســش مطرح کرد که کمیته رفاه و تأمین اجتماعی ســتاد 
انتخاباتی جنابعالی نیز بعد از ســتاد کار و تولید آقــای دکتر جلیلی به 
آن پاسخ و برای حل آن موارد نظر مساعد را با بیان راهکارهای مختصر 

عملًا نشان داد.
حال در این مقطع حساس، پیشنهاد می گردد موضوعات اصلی ذیل در 

صدر توجه برای انتخاب وزیر شایسته مدنظر قرار گیرد:
۱. شــخص با اهتمام نســبت به بهبود معیشــت کارگران و کوشا در 
ارتقای کیفیت زندگی آن ها با توجه به تأمین مســکن کارگری و تأمین 
اجتماعی مطابق با اصل ۳۱ و ۴۳ قانون اساســی، بــا توجه به اینکه در 
حال حاضر حداقل دســتمزد مصوب فقط ۵۰ درصد ســبد معیشت را 

پوشش می دهد.
۲. شــخصی که رویکرد تخصص گرایی و شایسته گزینی در انتصاب 
مدیــران وزارتخانه، ســازمان ها و شــرکت های تابعــه به خصوص 
ســازمان تأمین اجتماعی و صندوق هــای بازنشســتگی که امین 
اموال مردم هســتند را مدنظر قرار دهد و از رابطه ســالاری و سهم 

دهی بپرهیزد.
۳. شــخصی که به چندجانبه گرایی و اســتفاده از ظرفیت تشکل های 
اصیل کارگری و کارفرمایی در قالب شــورای عالی کار، شــورای عالی 
اشتغال، ســازمان تأمین اجتماعی و سایر ســازوکارهای مرتبط تعهد 
داشته باشد و نســبت به استقرار شــورای چندجانبه تأمین اجتماعی 
به جای هیأت امنای کنونی اقدام کند و با سیاســی کاری با تشــکل ها 

برخورد نکند.
۴. در حکمرانی و مقررات گــذاری روابط کار جهــت رفع خلأ موجود 
نظارتی در برقــراری عدالت در حوزه اشــتغال، اجــرای طبقه بندی 
مشــاغل، تبعیض ها و شــرایط شــغلی ناروا و نقض حقوق زنان کارگر 

دغدغه مند باشد.
۵. شــخصی که در ایجاد نظام چندلایه فراگیــر بیمه های اجتماعی و 
اجرای سیاست های کلی تأمین اجتماعی ابلاغی مقام معظم رهبری با 

در برگیری بیش از ۵۰ درصد جمعیت کشور، توانمند باشد.

معاون وزیر صمت:
وهای کارکرده هنوز  تعرفه واردات خودر

 تعیین نشده است
معاون وزیر صمت با بیان اینکه ترجیح ما این اســت که تعرفه های 
فعلی برای واردات خودروهای کارکرده تصویب شــود، گفت: هنوز 
در کارگروه های تخصصی در مورد تعرفــه این خودروها به جمع بندی 

نرسیده ایم.

مهدی ضیغمی رئیس ســازمان توســعه تجارت اظهار کرد: ترجیح ما 
این است که همین تعرفه های فعلی، مصوب شــوند؛ البته باید در این 
خصوص به یک جمع بندی برســیم اما بعید می دانم تعرفه ها افزایش 

یابد.
وی افزود: تصورم این اســت که شــرکت های واردکننــده خودرو، به 
این موضوع معترض باشــند و تقاضای افزایش میــزان تعرفه واردات 
خودروهــای کارکرده را داشــته باشــند تــا در حقیقت بــه واردات 
خودروهای نو، آسیبی وارد نشــود. اما پیشنهاد من این است که همین 

تعرفه ها مصوب شود.
رئیس ســازمان توســعه تجارت، در رابطه با توقف ثبت ســفارش 
واردات خودروهــای نو طی چنــد هفته اخیــر گفت: بــا توجه به 
توافقاتی که با بانک مرکزی صورت گرفته، می توان از محل سایر ارزها، 

واردات را انجام داد. 
این توقف فعلی، با هر منطقی که اتفاق افتاده آسیب زا خواهد بود.

ضیغمی تاکید کرد: با توجه به اینکه ثبت ســفارش خوبی انجام شده و 
در حال حاضر ۱.۵ تا ۱.۸ میلیارد دلار ثبت ســفارش فعال داریم، این 
عدد می تواند به حداقل ۲.۵ میلیارد دلار هم برسد تا خودروهای مورد 

پسند مردم، وارد و منجر به تنظیم بازار نیز شود.

رییس سازمان هواپیمایی:
وازهای اربعین مشخص شد قیمت بلیت پر

رییس سازمان هواپیمایی گفت: بلیت اربعین از مبدا تهران برای مسیر 
رفت و برگشت ۱۰ میلیون تومان تعیین شد.

 محمد محمدی بخش رئیس ســازمان هواپیمایی کشور گفت: قیمت 
بلیت پروازهــای اربعین -برای بــازه زمانی ۲۴ مرداد تا ۹ شــهریور- 

مشخص شد.

وی اظهار کرد: بر این اســاس قیمت بلیت اربعیــن از مبدا تهران برای 
مسیر رفت و برگشت ۱۰ میلیون تومان و از مبدا استان خراسان رضوی 

نیز ۱۲ میلیون تومان تعیین شده است.
محمدی بخش تصریح کــرد: عملیات پروازی اربعیــن از ۲۱ فرودگاه 
کشور انجام می شود و قیمت بلیت در ســایر فرودگاه بر مبنای همین 

نرخ است.
رئیس سازمان هواپیمایی تاکید کرد: هیچ گونه فروش پرواز به صورت 

گروهی و چارتری در ایام اربعین نخواهیم داشت.

بازار

در پی توقف ثبت ســفارش خودروهــای وارداتی )نو( 
طی چند هفته اخیر، وزیر صنعــت، معدن و تجارت با 
بیان اینکه حتما از مشاور خود ســوال خواهد کرد که 
چرا جلوی ثبت ســفارش واردات خودروهای سواری 
و قطعات یدکــی را گرفته، تاکید کرد که این مشــکل 
مقطعی اســت و قطعا حــل خواهد شــد؛ چراکه منع 
قانونی برای ثبت ســفارش خودروهای وارداتی وجود 
ندارد. عباس علی آبادی در حاشــیه نمایشگاه تحول 
صنعت خودرو، در رابطه با موضوع توقف ثبت سفارش 
خودروها طی چند هفته  اخیر و زمان رفع آن که مجدد 

شرکت ها بتوانند ثبت سفارش خود را انجام 
دهند، تصریح کرد: ثبت ســفارش هیچگونه 
مشکلی ندارد؛ این مشــکلات مقطعی است 
که گاهاً گیرهایی ایجاد می شــود و ســپس 
هم رفع می شــود. متاســفانه سیستم ثبت 
سفارش در حال حاضر دچار مشکلاتی شده 

که رفع خواهد شد.
وزیر صنعت، معــدن و تجارت، ضمــن تاکید بر اینکه 
منع قانونی برای ثبت ســفارش وجود نــدارد، تصریح 
کرد: باید بررســی کنیم که اکنون مشکل از کجاست؛ 

اما یقینــاً می دانم کــه مانع قانونــی برای 
ثبت ســفارش واردات خودرو وجود ندارد؛ 
همانطور که تاکنون حدود ۱۷-۱۸ میلیارد 

دلار ثبت سفارش شده است.  

آقای وزیر، یعنی نمی دانید مشاورتان 
چه می کند؟

وی در واکنش به طرح این ســوال کــه ۲۰ خرداد ماه، 
مشــاور عالی وزیر صمت، ثبت ســفارش خودروهای 
وارداتی سواری و قطعات یدکی را متوقف کرده است، 

گفت: اجازه بدهید با ایشــان صحبت کنم و سوال کنم 
مشکل کجاست که این اقدام را کرده است؟

علی آبادی در پاســخ بر اینکه مشــکل حل می شود، 
تاکید کرد: بله؛ قطعا حل خواهد شد.

گفتنی اســت، مهدی ضیغمی- رئیس سازمان توسعه 
تجارت- نیز توقف ثبت ســفارش ها را آسیب زا خوانده 
و اعلام کرد: طبق توافقاتــی که با بانک مرکزی صورت 
گرفته، می توان از محل ســایر ارزهــا، واردات را انجام 
داد. این توقف فعلی، بــا هر منطقی کــه اتفاق افتاده 

باشد، در حقیقت آسیب زا خواهد بود.  

و خودر

خریدار  در پی انتشــار آیین نامه واردات 
خودروهای کارکرده و اعلام شــرایط جالب 
آن، پس از گذشــت بیش از ۱۳ ماه از زمان 
ارائه مجــوز واردات خودروهــای کارکرده 
توسط مجلس به دولت؛ سوال اینجاست که 
به یکباره چه شد که در روزهای آخر دولت 
ســیزدهم، این آیین نامه ابلاغ شــد؟ نکته 
جالب تر اینجاست که این دولت »آفر« ویژه 
برای مــردم عادی قائل شــده و بدون هیچ 
محدودیت و مانعی و حتی بدون نیاز به ثبت 
ســفارش در ازای هر کد ملــی، اجازه ورود 
خودروی با ســن سه تا پنج ســال به مردم 

داده است!.
چهارشــنبه هفته گذشــته )۲۷ تیر ماه(، 
بالاخره پــس از گذشــت بالغ بــر ۱۳ ماه 
از زمانــی کــه مجلــس، مجــوز واردات 
خودروهای کارکرده را بــه دولت ارائه داد، 
در شــرایطی که با توجه به اظهارنظرهای 
غیررســمی و خبــری وزارت صمتی ها به 
نظر می رسید واردات خودروهای کارکرده 
منتفی باشد، دولت ســیزدهم در روزهای 
آخر فعالیت خود تصمیــم گرفت، حرکتی 
افتخارآمیز داشــته و کارنامه خود را به نفع 
مردم تمام کنــد؛ بنابراین پس از بلاتکلیفی 
آیین نامه واردات خودروهای کارکرده پس 
از قریب به چندین مــاه از ارائه مجآینن وز 
مجلس و حدود یکســال از ابــلاغ مصوبه 
آیین نامه واردات خودروهای کارکرده ذیل 
قانون ســاماندهی صنعت خودرو را جهت 

اجرا، ابلاغ کرد.
ایسنا نیز حدود دو ماه و نیم پیش، به بررسی 
کامل این موضوع تحــت عنوان » بازخوانی 
یــک تصمیــم: گیــر واردات خودروهای 
کارکرده کجاست؟« پرداخته و صفر تا صد 

این موضوع را به تفصیل بیان کرده است.
طی چنــد روز اخیر  پــس از اعــلام ابلاغ 
آیین نامــه واردات خودروهــای کارکرده 
توسط سخنگوی دولت سیزدهم، بحث های 

مختلفی پیرامون این موضوع به وجود آمد؛ 
چرا که مفاد این آیین نامه بسیار جالب است 
و در حقیقت امتیازی به مردم عادی داده که 
این امکان را فراهم کــرده که برخلاف آنچه 
که طبق قانون، واردات خــودرو و ترخیص 
آن بدون ثبت ســفارش ممنوع اســت؛ اما 
مردم می توانند صرفا با کد ملی خود، بدون 
نیاز به ثبت سفارش و صرفا با ثبت اطلاعات 
آماری و پرداخت حقوق ورودی و گمرکی، 
یک دستگاه خودرو با حداکثر سن پنج سال 
وارد کشور کنند؛ البته که این یک دستگاه 
به صورت فعلی اســت و ممکن است به یک 
دستگاه در هر ســال یا بیشــتر هم برسد؛ 
چراکه احمــد آقایی- سرپرســت معاونت 
حمل ونقــل وزارت صمــت- بــه صراحتا 
در گفت وگــوی خبــری تلویزیــون اعلام 
کرد: طبــق آنچه کــه در آیین نامه واردات 
خودروهــای کارکرده آمده اســت، عموم 

مردم می توانند برای مصرف شخصی خود، 
با کد ملی و ثبت اطلاعات آماری و پرداخت 
حقوق ورودی و گمرکی، خودرو وارد کنند. 
بنظر می رســد که فعلا هر شخص می تواند 
یک دستگاه وارد کند، اما اینکه یک دستگاه 
در ســال یا بصورت کلی یک دستگاه هنوز 
مشخص نیســت. بدین ترتیب شاید مردم 

بتوانند، سالی یک خودرو، وارد کنند.

مفاد آیین نامه واردات خودروهای 
کارکرده چیست؟

بر اســاس آیین نامه ابلاغی دولت سیزدهم 
اشــخاص حقوقی، همچون شــرکت ها با 
ثبت سفارش و اشــخاص حقیقی همچون 
مردم می توانند با ثبــت آماری خودروهای 
با سن سه تا پنج ســال )۲۰۲۱-۲۰۱۹( را 
بدون نیاز بــه کارت بازرگانــی وارد کنند؛ 
البته واردات این خودروها به شــرطی است 

که سال ســاخت آن از ۲۰۱۹ به بعد تا سال 
۲۰۲۱ بوده و استانداردهای لازم جهانی را 

دارا باشد.  
یکی از نکات مهم این آیین نامه این است که 
تا پنج ســال، حق واگذاری و فروش خودرو 

وجود ندارد.
حجم موتور بایســتی زیر ۲۵۰۰ سی ســی 
باشــد، اما ســقف قیمتی برای آن تعیین 

نشده است.
واردات خودروهای با فرمان راست، ممنوع 

خواهد بود.  
خودروهایــی امــکان واردات دارنــد که 
خدمــات پس از فــروش دارند و بایســتی 
شــرکتی در داخل، خدمات آن را بر عهده 

داشته باشد.
برای واردات این خودروها، گواهی اســقاط 

نیز ضروری است.
از جمله ابهامات موجود در آیین نامه، منشا 

تامین ارز، مشــخص نبوده و قید شــده که 
منشــا تامین ارز را بایســتی بانک مرکزی 

تایید کند.  
با وجود این ابهام در ابتدای ابلاغ ایین نامه، 
گمانه زنی ها بر این بود که بــا توجه به لزوم 
تایید بانک مرکزی برای تعیین منشــا ارز 
واردات خودروهــای کارکــرده و شــرایط 
آن، احتمالا امــکان تامیــن ارز از بازار آزاد 
وجود نداشــته باشــد؛ اما پس از آن، احمد 
آقایی- سرپرست صنایع حمل ونقل وزارت 
صمت- در این رابطه، شفاف سازی کرد: ارز 
حاصل از صادرات یا سرمایه گذاری خارجی 
یا منابع تایید شــده توســط بانک مرکزی 

خواهد بود.  
این درحالی است که طی چند هفته اخیر در 
بحث ثبت سفارش برخی خودروهای صفر 
کیلومتر )نو( به لحاظ ارزی مشکل ارز وجود 
داشت و ثبت سفارش به مشکل برخورد، اما 
برای واردات خودروهای کارکرده این امکان 
فراهم شده است.   ضمن اینکه چنانچه اگر 
قرار باشد همه  مردم بدون هیچ محدودیت 
خاصی خودرو وارد کنند، قطعا فشــار ارزی 

قابل توجهی به کشور وارد خواهد شد.

واردات خودروهای کارکرده کمکی به 
بازار داخل خواهد کرد؟

در مورد تاثیــر واردات خودرو بــر بازار نیز 
برخی از کارشناســان و فعــالان این حوزه 
معتقدند که واردات نه تنهــا باعث متعادل 
شدن بازار خواهد شــد، بلکه علاوه بر بازار 
خودروهای مونتاژی، تاثیر قابل توجهی نیز 
در کاهش قیمت خودروهای داخلی خواهد 
داشــت، اما برخی دیگر از فعالان این حوزه 
معتقدند که این آیین نامه مرهم زخم بازار 
آشــفته بازار نخواهد بود و بدون سیاســت 
مشخص و در فقدان نظام پشتیبانی قطعات 
یدکــی خودروهــای کارکرده کشــور را با 

بحران مواجه خواهد کرد.

وها مقطعی است وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد؛ مشکل توقف ثبت سفارش خودر

 کاهش تقاضا و انتظارات مثبت ناشی از انتخابات، ابهت بازار ارز را فروریخت

دوربرگردان ارز در بازار آزاد

خریدار  یک کارشناس اقتصادی کاهش 
تقاضا در ماه های ابتدایی تابستان به همراه 
انتظارات مثبت ناشــی از انتخاب مســعود 
پزشــکیان را عامل موثر بــر کاهش قیمت 
ارز در بازار دانســت و گفت: در صورت تک 
نرخی کردن ارز، در یــک دوره کوتاه مدت 
قیمــت ارز افزایش اما در نهایــت نرخ ها در 

بازار آزاد کاهشی می شود.
 قیمت ارز طی هفته گذشته در محدوده ۵۷ 
تا ۵۸ هزار تومان در نوســان است اما خرید 
و فروش در بازار آزاد متوقف شــده اســت. 
بســیاری از صرافی های مجاز دســت نگه 
داشــته و ارزی برای فروش ندارند. تمایلی 
هم به خرید ارز در بازار مشــاهده نمی شود. 
دلیل این سکون در بازار چیست؟ آیا کاهش 

نرخ دلار در بازار غیر واقعی است؟
مهدی دارابی کارشناس اقتصادی در پاسخ 
به این پرســش ها بیان کرد: در کوتاه مدت 
اتفاقات زیادی می توانــد رخ بدهد. هر بازار 
دارایی یک کــف و ســقفی دارد، مقاومت 
و حمایتی دارد.وی افــزود: ما معمولا دو ماه 
اول تابستان یعنی از انتهای خرداد تا اواسط 

تابســتان به صورت فصلی شــاهد کاهش 
تقاضا هستیم. به نظر من این کاهش تقاضا 
با انتظارات مثبت نســبت به روابط خارجی 
ایران بعد از انتخابات همراه شده و همراهی 
ایــن دو عامل منجر به کاهــش قیمت دلار 

شده است.
دارابی یادآور شــد: قیمت واقعی ارز همانی 
است که در بازار رقم می خورد و نرخ تعادلی 
که در بازار به وجود می آید، مبنا اســت. نرخ 
تعادلی این گونه نیســت که بگوییم اکنون 
نرخ تعادلی ۵۶ یا ۵۹ هزار تومان است. نرخ 
تعادلی صرفا به شــما یک روند بلند مدت را 
ارائه می دهد اما قیمت در بازار را پیش بینی 
نمی کند.وی ادامه داد: روند بازار ارز شــبیه 
بازار سهام اســت. در بازار سهام، سهم یک 
ارزش ذاتی دارد و امکان دارد قیمت ســهام 
در بازار با ارزش ذاتی خیلی فاصله پیدا کند 
و تا چند ماه هم این اتفاق ادامه داشته باشد. 
ارز هم به همین شــکل اســت. نمی توانید 
بگویید نــرخ تعادلی فلان قیمت اســت و 
شــرایط بازار باید عینا مشــابه نرخ تعادلی 

باشد.

این کارشــناس اقتصادی افزود: مدل های 
مختلفــی برای نــرخ تعادلی وجــود دارد 
که هر کدام یک نرخی را به شــما می دهد. 
بنابراین نمی توان قضاوت کرد که آن نرخی 
که در بازار وجود دارد آیا نرخ تعادلی واقعی 
هســت یا نه.وی ادامه داد: بــه صورت کلی 
نرخ تعادلی به ما نشــان می دهد که تقریبا 
از ســال ۹۷، تــورم و نرخ ارز در تناســب با 
همدیگر بوده اند. همان نیروهایی که موجب 
تورم شــده اند، زمینه نرخ رشد ارز را فراهم 
کرده اند. تورم و نرخ ارز روی هم تاثیر دارند 
ولی مهم تر از آن این اســت کــه نیروهای 
مشترکی هســتند که برای هر دو، یک روند 

افزایشی ایجاد می کنند.
دارابی درباره اثــر مقاومت بازار برای فروش 
ارز روی قیمت هــا بیــان کــرد: اگــر بازار 
نفروشــد، منطقا باید قیمت ها بالا برود. اما 
اکنون در بازار به میزانی که نمی فروشــند، 
خرید هم نمی کنند. اگر نــرخ ارز بالا نرود، 
مفهومش این اســت که تقاضا هم نیست. 
چون در این حوزه آمار درســتی نداریم، بر 
مبنای رفتــار فروشــندگان ارز نمی توانیم 
تحلیل درستی ارائه بدهیم.وی توضیح داد: 
در بازار دارایی به قیمت هــا نگاه می کنیم و 
می توانیم رفتار متقاضیان و فروشــندگان 
را حدس بزنیــم. قیمت به مــا می گوید که 
ما کاهش تقاضا داریــم و قیمت هنوز پایین 
اســت.این کارشــناس اقتصادی افزود: اما 
دربــاره ارز همواره با رشــد تقاضای فصلی 
و ریســک های سیاســی شــاهد رشد نرخ 
هســتیم. وقتی همچنان نیروهای تورمی 
فعال هستند، نرخ ارز رشد می کند اما درباره 

نرخ ها نمی شود پیش بینی کوتاه مدت کرد. 
وی ادامه داد: در حال حاضر به صورت کلی 
روند رو به رشــد ارز همچنان وجود خواهد 
داشــت اما انتظار داریم که نرخ ها به صورت 
جهشــی رشــد نکنند. اگر ریســک های 
بیرونی شــدیدی رخ ندهــد، تغییرات نرخ 
ارز یکنواخت تر از دوره های قبل رخ خواهد 
داد. انتظار این اســت که شــرایط مدیریت 
شــود و اگر افزایش نرخ ارزی داریم، کاملا 

یکنواخت باشد.
دارابی دربــاره اثر تغییرات سیاســی پیش 
رو بر نرخ ارز گفت: به نظــر من تاکنون این 
تغییرات اثرش را گذاشــته اســت. معمولا 
بازارهای دارایی انتظاراتشان را پیش پیش 
اعمال می کنند. از این بــه بعد باید دید چه 
تغییرات سیاسی رخ می دهد و این تغییرات 

چه اثری را روی بازار منتقل می کند.
وی افزود: انتخاب رئیس کل بانک مرکزی، 
کابینه، رویکــرد کابینــه و تصمیمات آن 
بابت نظام چند نرخی یا نســبت به واردات و 
صادرات، همه این موارد روی بازار اثر دارد. 
وقتی یک مقدار اطلاعات جدیدتری برسد، 
تاثیرش در بازار و مــدل ذهنی فعالان بازار 

مشاهده خواهد شد.
این کارشــناس اقتصادی دربــاره اثر تک 
نرخی کــردن ارز بر بــازار بیــان کرد: تک 
نرخی کردن به ایــن مفهوم که بــازار غیر 
رسمی و رسمی نداشته باشیم، فعلا ممکن 
نیســت. تک نرخی کردن به این مفهوم که 
یک بازار رسمی داشــته باشیم که یک نرخ 
داشته باشد یا بگوییم نرخ گذاری دستوری 
روی آن اعمال نمی شــود، آثاری بر نرخ ها 

خواهد داشــت.وی یادآور شــد: از آنجا که 
نرخ ارزهای ما همگن نیســتند و با نرخ های 
مختلف می آیند، بهتر است بگوییم بازاری 
خواهیم داشــت که نرخ دســتوری بر آن 

اعمال نمی شود.
دارابی دربــاره اثرات اعمال این سیاســت 
گفت: دو نیــرو بر بازار ارز اثرگذار اســت. از 
آنجایی که بازار کلا عادت کرده اســت که 
سیاســت گذار دنبال نرخ گذاری دستوری 
اســت، یک نیرو به بــازار می گویــد که با 
اعمال سیاســت تک نرخی، یــک کف نرخ 
ارز جدید درســت شده اســت.وی افزود: 
امکان دارد در کوتاه مــدت یعنی چند روز، 
اعمال این سیاســت، نرخ ارز را هم در بازار 
آزاد افزایش دهد چون بــازار ما عادت کرده 
اســت که بازارســاز به دنبال نرخ دستوری 
است و شأنیتش بیشتر کف ساز بوده است تا 
سقف ساز. در نتیجه وقتی بازار رسمی را تک 
نرخی کنیم، امــکان دارد یک کفی به وجود 
بیاید و یک انتظاری ایجاد شود که نرخ اعلام 
شده کف نرخ جدید اســت، بنابراین نرخ ها 
در کوتاه مدت بــالا برود.این کارشــناس 
اقتصادی تاکید کرد: اگر واقعا بازارساز فشار 
اولیه را تحمل کند، این فشار رو به بالا حتما 

در روزهای بعد به سرعت تعدیل می شود.
وی ادامــه داد: اما یک نیــروی دیگری هم 
هست که وقتی نرخ را بالا می برید، به شدت 
تقاضای ارز در بازار رسمی کاهش می یابد و 

از سوی دیگر عرضه ارز افزایش می یابد.
دارابی یادآور شــد: در حال حاضر به شدت 
کم اظهــاری صادراتــی و بیــش اظهاری 

وارداتی داریم. 

خریدار  وزیر جهاد کشــاورزی از افزایش ۱۸ درصدی 
تولید و خرید گندم از کشــاورزان نسبت به سال گذشته 
خبر داد و گفــت: از ابتدای فصل برداشــت تاکنون بیش 
از هشــت میلیون و ۲۰۰ هــزار تن گندم از کشــاورزان 

خریداری شــده اســت.محمدعلی نیکبخت در مراسم 
افتتاحیه بیست و ســومین نمایشــگاه بین المللی دام، 
طیور و صنایع وابســته ایران ۱۴۰۳ افزود: گندم یکی از 
محصولات راهبُردی است که برای دومین سال پی درپی 

۱۰۰ درصد نیاز گندم نان کشــور تامین شــده اســت.
از ابتدای فصل برداشــت تاکنون ۸ میلیــون و ۲۰۰ هزار 
تن گندم خریداری شده که رشــد ۱۸ درصدی را نشان 
می دهد.به گفته وی، میزان خرید تضمینی گندم ســال 

گذشــته ۱۰ میلیون و ۳۵۰ هزار تن بوده است.نیکبخت 
تصریح کرد: برآوردها نشان می دهد امسال میزان خرید 
گندم به بیش از ۱۱ میلیون تن برســد که علاوه بر تامین 

نیاز داخلی، ذخایر این محصول راهبُردی تکمیل شود.

 وزیر جهاد کشاورزی: خرید تضمینی گندم از مرز ۸.۲ میلیون تن گذشت
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اگر چنین نامزدی دیدید در معرفی او شک نکنید
حمید سوری، استاد اپیدمیولوژی  دوستان محترم کار گروه معرفی 
وزیر بهداشــت لطفا وزیری انتخاب کنید که جامع نگــر و جامعه نگر 

باشد.
یک فرد بالینی و به ویژه یک جراح الزاما چنین نگاهی ندارد زیرا نه برای 
آن بخوبی آموزش دیده و نه تجارب شــغلی او چنیــن توانمندی در او 

ایجاد کرده است.
اگر در طول تاریخ پیشین ایران در وزارت بهداشت عزیزان بالین محور 
و جراحانی داشــته ایم که چنین رویکرد جامع نگــری و جامعه نگری 
داشــته اند، اســتثنا بوده و عمدتا بازوهای کمکی با این نگاه را در کنار 

خود داشته اند.
 افرادی که در زمان حیات خود، اقبالی از دیدگاه متولیان ارشد نداشتند 
ولی جسارت و درک مدیر بالا دســت به آنها گوش سپردند و حفظ شان 
کردند وگرنه آن بزرگواران نیز در دوران خاص تعصبی حاکم، یا اخراج. 

تسویه یا خانه نشین شده بودند.
جامع نگری یعنی نگاه هولوســتیک داشــتن، یعنی تنها به جز جز یک 
کل توجه کردن بدون نگاه کلی و سیستمیک نمی شود نظام سلامت را 

مدیریت کرد و باید از سر ربوه نظر کرد بر دمشق!!
جامعه نگری یعنی فرد را جزئی از جامعه دیدن، یعنی لزوم مشــارکت 
اجتماعی، یعنی نگاه پیشــگیرانه و نه درمانــی. در مدیریت جامعه نگر 
علاوه بر مشارکت حداکثری جامعه، توجه به شیوه زندگی مردم، آداب 

و عادات آنها و ارتقای ایمنی مهم است. 
برای مثال در موضوع ســوانح ترافیکی که ســالانه حــدود ۲۰ هزار از 
هموطنان مان با میانگین سنی ۳۵ را به کام مرگ می کشاند و خسارات 
مادی و غیرمادی ســنگینی به کشــور تحمیل می کند، به جای تربیت 
جراح و تاسیس بیمارســتان و افزایش تخت، هزینه های گران خدمات 
اورژانس و خدمات درمانــی و اغلب کم نتیجه، بــه دل جامعه برویم و 
به دنبال رفــع عوامل خطر مختلــف و مرتبط با رفتار و کلیت انســان، 

وسیله نقلیه ناایمن و راه ناایمن باشیم.
اگر چنین نامزدی را دیدید لطفا در معرفی او شــک به دل راه ندهید که 
کلید ارتقای سلامت مردم داشتن وزیری جامع نگر و جامعه نگر خواهد 

بود. لطفا فریب اسم های بزرگ را نخورید.
ما نمی خواهیــم مصــدوم ترافیکــی را جراحی کنیــم. می خواهیم 
با مشــارکت مردم و همکاری های بین بخشــی از بــروز مصدومیت 

پیشگیری شود.
معنای این گفتار این نیســت که وزیر بهداشت بعدی به هیچ  وجه نباید 
جراح یا هر رشته دیگری داشته  باشد، اما اگر جراح یا هر فردی را با این 

نگاه یافتید به حضور او در راس وزارت بهداشت بیشتر فکر کنید.

پرداخت بخشی از پاداش پایان خدمت 
فرهنگیان، قبل از مهر

وزیر آموزش و پرورش درباره وعده واریــز ۴۰ درصد پاداش فرهنگیان 
بازنشسته تا تیر ماه گفت: هر دو هفته یکبار پیگیر پاداش پایان خدمت 
فرهنگیان هســتم؛ پرداخت ســریعتر پاداش حق آنها اســت اما سال 
گذشته پاداش در سه قسط انجام شــد و امسال هم احتمالا همین روند 

انجام خواهد شد.

رضا مراد صحرایی در جمع خبرنگاران درباره ممنوعیت بازنشســتگی 
معلمان با وجود ۳۰ ســال ســابقه گفت: طبق قانون مدیریت خدمات 
کشوری، خدمت افراد با ۶۰ سال سن و ۳۰ سال سابقه و ۶۵ سال سن و 

۲۵ سال سابقه با مدرک کارشناسی ارشد اجباری است.
وی با بیان اینکه در غیر این حالت، بازنشســتگی افراد به نیاز دســتگاه 
بســتگی دارد افزود: ما تا زمانی که نیاز داشته باشیم از حضور همکاران 

خوب و باکیفیت بهره می بریم.
وزیر آموزش و پرورش درباره وعده واریــز ۴۰ درصد پاداش فرهنگیان 
بازنشســته تا تیر ماه ادامه داد: هر دو هفته یکبــار پیگیر پاداش پایان 
خدمت فرهنگیان هستم، پرداخت ســریعتر پاداش حق آنها است اما 
سال گذشته پاداش در سه قســط انجام شد و امسال هم احتمالا همین 
روند انجام خواهد شــد، بنده پیگیر هســتم قبل از آغاز سال تحصیلی 

بخشی از پاداش معلمان واریز شود.
صحرایی با بیان اینکه پیشــنهاد این بود تا پاداش افرادی که ۶ ماه اول 
بازنشسته شــدند پرداخت شــود و پاداش بقیه افراد که در ۶ ماه دوم 
بازنشسته شــدند به نیمه دوم سال موکول شــود که پیشنهاد خوبی 
نبود گفت: عمده فرهنگیان از مهر به بعد بازنشســته می شوند بنابراین 
پرداخت پــاداش را به طور جدی پیگیر می کنیم اما تــا تأمین اعتبار از 

سوی سازمان برنامه باید صبر کنیم.
وی با بیان اینکه معلمان و وزیر در این مسئله کنار هم هستند و من باید 
مطالبه آنها را دریافت کنم افزود: از نظر من فردا باید پاداش فرهنگیان 

دریافت شود اما نظر من همیشه نظر نهایی نیست.
وزیر آموزش و پرورش در پاسخ به این پرسش که برای  پرداخت پاداش 
پایان خدمت چه میزان اعتبار نیاز اســت؟ عنوان کرد: اعتبار مورد نظر 

در نظر گرفته شده است.
صحرایــی دربــاره عــدم تحقــق افزایش حقــوق  ســرایداران و 
خدمتگزاران مدارس نیز گفت: طبق قانون بایــد دو میلیون تومان 
به حقوق آنها اضافه شــود و اجرای آن از اول فروردین است اما قانون 
بودجه دیر ابلاغ شــد بنابراین مبلغی را به صورت علی الحساب واریز 
کردیم و تلاش این بود مطالبات با حقوق تیر ماه واریز شــود اما اگر 
همچنان واریز نشده اســت باز هم باید از ســازمان برنامه و بودجه 

پیگیری کرد.
صحرایی همچنین با بیان اینکه در تاریخ می ماند که گروهی چه فکری 
در سر داشتند و جوانانی چگونه این افکار را شناسایی کردند گفت: طرح 
شــهید عجمیان یک طرح خلاقانه اســت که در این طرح از ظرفیت ها 
اســتفاده می کنیم؛ نمونه ای از کار جهادی و تربیتی اســت و تنها کار 

عمرانی نیست بلکه تربیتی است.
وی با بیان اینکــه امتیاز این طرح این اســت کــه در مناطق محروم و 
مستعد اجرا می شود و همچنین دانش آموزان در این طرح حضور دارند 
افزود: حضور ۱۷ هزار گروه جهادی ســرمایه ای است که نشان دهنده 

استفاده از ظرفیت های مردمی است.
وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه ایــن دولت به نام کار، امید و مهارت 
نامگذاری شده اســت ادامه داد: واقعیت این است که بودجه و امکانات 
یکی از دلایل پیشــرفت اســت نه عامل پیشــرفت، در این راستا باید 

ظرفیت ها و نقاط ضعف در نظر گرفته و براین اساس برنامه ریزی کنیم.
صحرایی عنوان کــرد: غیر ممکن ها با انســجام، اتحــاد درونی و کار 
جهادی ممکن می شــود و ما نشــان دادیم که می توانیم غیر ممکن ها 

را ممکن کنیم.

یادداشت

دیوار

معاون اداری مالی وزارت علوم آخرین وضعیت مسکن 
دانشــگاهیان را تشــریح کرد و گفت: پروژه مســکن 
دانشــگاهیان در ۲۲ اســتان در حال اجرا است و در ۸ 
نقطه تغییر کاربری اراضی شــروع شــده و در آستانه 

واگذاری است.
علــی خطیبــی دربــاره آخریــن وضعیت مســکن 
دانشــگاهیان گفت: همــان طور کــه می دانید ۵۰۰ 
هکتار از اراضی مازاد دانشگاه ها به مسکن دانشگاهیان 
اختصاص یافته است که نقشــه آن تهیه شده و پیگیر 
تغییــر کاربری این اراضی از آموزشــی به مســکونی 

هستیم.
وی ادامــه داد: درحال حاضر مجوز تغییــر کاربری ۵ 

یا ۸ نقطه از اراضی آموزشــی به مسکونی را 
دریافت کرده ایم که این اراضی به نام وزارت 
راه و شهرسازی می شــود سپس وزارت راه و 
شهرسازی براساس لیســتی که ما )وزارت 
علوم( بــه آنها ارائــه می دهیم اراضــی را به 
افراد واگذار می کند که البته ساخت مسکن 
با خود آنها اســت به طور کلی در ۲۲ استان 

پروژه )مسکن دانشگاهیان( در حال اجرا است در حال 
حاضر بحث تغییر کاربری ۸ نقطه شــروع شــده و در 

آستانه واگذاری است.
خطیبــی درباره اینکــه کدامیک از دانشــگاهیان در 
اولویت واگذاری اراضی مســکن دانشگاهیان هستند 

افزود: افرادی که فرم جیم آنها سبز باشد در 
اولویت دریافت اراضی مســکن دانشگاهیان 
قرار دارند، درواقــع فرم جیــم وزارت راه و 
شهرسازی افرادی که مالکیت زمین نداشته 
و یــا از تســهیلات دولتی اســتفاده نکرده 
اند را نشــان می دهــد و در اولویت واگذاری 
زمین هســتند.وی یادآورشد: بحث مسکن 
دانشگاهیان در دولت سیزدهم خیلی پیشرفت خوبی 

داشت امیدواریم در دولت بعدی نیز ادامه یابد.
معاون اداری مالی وزارت علــوم گفت: علاوه بر اراضی 
که برای مسکن دانشگاهیان اختصاص یافته و اساتید 
و کارمندان دانشگاه می توانند از اراضی مازاد دانشگاه 

خود استفاده کنند، اساتید دانشــگاهی نیز می توانند 
از وام خرید مســکن اعضای هیأت علمی دانشگاه ها و 

مراکز آموزش عالی استفاده کنند.
وی افزود: اواخر ســال گذشــته به درخواست وزارت 
علــوم، تحقیقات و فنــاوری و با مصوب شــورای پول 
و اعتبــار، وام خریــد مســکن اعضای هیــأت علمی 
دانشــگاه ها و مراکز آموزش عالی از مبلغ یک میلیارد 

تومان به مبلغ دو میلیارد تومان ارتقا پیدا کرد.
معاون اداری مالی وزارت علوم ادامــه داد: وام مذکور 
فقط برای خرید مسکن ارائه می شــود و شرط آن این 
اســت که متقاضیان قبلًا نباید از تســهیلات مسکن 

استفاده کرده باشند.

مسکن

فائزه نجارزادگان  ۳۳ هزار ســاختمان 
ناایمــن در تهــران وجــود دارد و وضعیت 
حدود ۷۱ ســاختمان بحرانی است. در این 
میان اســامی بیش از ۸ بیمارســتان وجود 
دارد که اهتمام جدی برخی دســتگاه ها را 

برای رفع این مشکل می طلبد.
 شــامگاه ۲۸ تیر امســال، یک مورد حادثه 
حریق در یک بیمارســتان واقع در تقاطع 
خیابان کارگر شــمالی و بزرگراه آل احمد 
به ســامانه ۱۲۵ آتش نشــانی اطلاع داده 
شــد که در پی آن ســتاد فرماندهی ابتدا 
آتش نشانان هشت ایســتگاه و سپس آتش 
نشانان دو ایستگاه دیگر و در مجموع عوامل 
۱۰ ایستگاه را به همراه تجهیزات مورد نیاز 

به محل حادثه اعزام کرد.
کانون حریــق اتاقک مخابــرات در طبقه 
همکف یکی از ســاختمان های بیمارستان 
شــریعتی بود، این اتاقک کاملًا شــعله ور 
شده و شــعله های آتش درحال سرایت به 
بخش های دیگر بــود که با اقــدام به موقع 
آتش نشانان از گســترش حریق جلوگیری 
شده و مدتی بعد نیز آتش به طور کامل مهار 

و اطفا شد.
دود زیادی از این حریق به طبقه منفی یک 
ساختمان و همچنین طبقات بالایی سرایت 
کرده بود و بــه همین دلیل نیــز گروهی از 
آتش نشــانان با کمــک کادر درمان طرح 
اضطراری خروج بیماران را مورد بررســی 
قرار دادند که خوشــبختانه نیازی به تخلیه 

بیماران نشد.
ســازمان  ســخنگوی  ملکــی،  جــلال 
آتش نشــانی و خدمات ایمنی شهر تهران 
بــا انتقــاد از بی توجهــی بــه توصیه ها و 
اخطارهای آتش نشــانی در مــورد حادثه 
بیمارستان شــریعتی گفت: این مرکز نیز 
پیش از این چندین بار مورد بازرسی ایمنی 
قرار گرفته و موارد نقــص ایمنی به مدیران 
آن اطلاع داده شــده بود که متأسفانه توجه 

چندانی به آن نشده بود.
به دلیل وجود تعــداد زیادی ســاختمان 
ناایمن احتمال بروز حادثه در تهران بسیار 

زیاد اســت و هر چند وقت یک بــار با بروز 
حادثــه ای مثل حریق در پلاســکو، حادثه 
در مرکز درمانی ســینا اطهر و بیمارستان 
گاندی، این مســاله مورد توجه رسانه ها و 
عموم قرار می گیرد و دوبــاره تا حدودی به 

فراموشی سپرده می شود.

وضعیت حدود 71 ساختمان 
بحرانی است

مهدی بستانچی عضو هیأت مدیره انجمن 
ایمنی و مهندسی حریق اســتان تهران در 
اردیبهشت امسال اعلام کرد: در کل کشور 
۱۳۴ هزار ساختمان ناایمن داریم همچنین 
در تهران ۳۳ هزار ســاختمان ناایمن وجود 
دارد کــه وضعیــت حدود ۷۱ ســاختمان 
بحرانی اســت. به عبارتی بــا وضعیت این 
ســاختمان های بحرانی وضعیت مشــابه 

وضعیت پلاسکو و متروپل دارد.
بستانچی ادامه داد: متأسفانه در مورد نمای 
ساختمان ها دستور العمل مناسب نداریم و 
بسیاری از کارفرماها و سازندگان ساختمان 

مســأله ایمنــی را کار فانتــزی می بینند 
بنابراین باید فرهنگ ســازی شود و تقاضا 

میان مردم ایجاد شود.

۵4 هزار ساختمان را در تهران
 پایش کرده ایم  

قدرت الله محمــدی مدیرعامل ســازمان 
آتش نشــانی شــهرداری تهران نیز درباره 
آخرین وضعیــت ایمنی ســاختمان های 
تهــران بیــان داشــت: بیــش از ۵۴ هزار 
ســاختمان را در تهــران پایــش کردیــم 
و نزدیــک ۱۰ تــا ۱۵ درصــد آنهــا نمای 
کامپوزیت دارد که طــی ۳ دقیقه می تواند 

با حریق نابود شود.

روزانه 1۵0 حادثه حریق در تهران داریم
وی با اشــاره به اینکــه روزانــه ۱۵۰ حادثه 
حریــق در تهــران داریم کــه بــا اقدامات 
پیشــگیرانه می توان ایــن آمــار را کاهش 
داد، گفت: پیشــگیری در کاهــش حوادث 
بســیار مؤثر اســت به طوری که اگر پلاسکو 

عایــق حریق داشــت حداقل مدت بیشــتر 
دوام می آورد و ۱۶ آتش نشــان جان خود را 
از دســت نمی دادند.محمدی بــا بیان اینکه 
ســاختمان ها از نظر ایمنی به ۴ دسته بسیار 
پرخطر یا بحرانی، پرخطــر، میان خطر و کم 
خطر تقسیم می شوند، گفت: ما بدون کمک 
دســتگاه قضائی نمی توانســتیم به مســاله 
ســاختمان های ناایمن رســیدگی کنیم. از 
دســتگاه قضا درخواســت دارم همین روند 
همکاری را با ادامه دهد و از دستگاه های دیگر 
نیز می خواهم دســتگاه قضــا را الگوی خود 
قرار دهند تا شاهد نتیجه همکاری خوب که 

بسیار به نفع شهروندان است، باشیم.

اعلام اسامی ساختمان های ناایمن
 از سوی دادستانی

اســامی ســاختمان های ناایمن در تهران 
مدت ها بود که بــه دلایــل مختلف اعلام 
نمی شــد ولی ســرانجام غلامعباس ترکی 
معاون حقــوق عامه و پیشــگیری از وقوع 
جرم دادستانی کل کشور از تشکیل پرونده 

قضائی برای هر یک از ساختمان های ناایمن 
در دادستانی تهران خبر داد و گفت: انتشار 
اسامی این ســاختمان ها به صورت شفاف و 
با ذکر موارد ناایمنی از نظر دادســتانی منع 

قانونی ندارد.

8 بیمارستان ناایمن در تهران
در میان فهرست ساختمان های ناایمن که 
از سوی دادستانی کل در اختیار خبرنگاران 
قرار گرفت نام تعداد زیــادی مرکز خرید و 

بیمارستان و مرکز درمانی بود.
۸ بیمارستان شــامل حضرت رسول اکرم، 
امام خمینــی )ره(، لولاگر، طرفه، ســینا، 
بوعلی، شــهدای یافت آباد و فیاض بخش به 
عنوان ساختمان ناایمن معرفی شدند. البته 
به گفته برخی از اعضای شورای شهر تهران 
برخی از بیمارســتان ها نیــز دارای نواقص 
ایمنی بودند امــا نام آنها در این فهرســت 
نیست و اخطارهای ایمنی از سوی سازمان 
آتش نشــانی دریافت کردند که بیمارستان 
گاندی که سال گذشــته دچار آتش سوزی 
شد و همچنین بیمارستان شریعتی شامل 

این بیمارستان ها هستند.

نقش دولت و شهرداری در پیشگیری 
از حوادث

در مورد مراکــز درمانی و بیمارســتان ها 
وزارت بهداشــت نقش مهمی بر عهده دارد 
و هر چند قوه قضائیه در اقدامی بسیار مؤثر 
نســبت به اعلام اســامی این بیمارستان ها 
گامی مثبت در راســتای تعیین تکلیف آنها 
برداشــت ولی این رویه باید بــا ورود جدی 
مدعــی العموم بــه رفع مشــکلات ایمنی 
بیمارســتان ها، مراکز درمانی، پاســاژها و 
ســایر مکان هــای پرتردد شــهروندان که 
اخطارهای ایمنی دارند، داشــته باشــد و 
اکنون بایــد دید برنامه دولــت چهاردهم و 
شــهرداری تهران در این زمینه چه خواهد 
بود و آیا اقدامات بــا دور تندتر پیش می رود 
که شاهد کاهش بروز حوادث در کلان شهر 

تهران باشیم.

خریــدار  جانشــین سرپرســت بخش 
روانشناســی محک، هدف روانشناســان 
موسســه محک را افزایش کیفیت زندگی 
کودکان مبتلا به سرطان و خانواده های آنها 

عنوان کرد.
حوریه ذوقــی گفت: روانشناســان محک 
با ارائــه خدمــات مختلف می کوشــند تا 
کیفیت زندگی کودکان مبتلا به ســرطان و 

خانواده های آنان را بهبود ببخشند.
وی افــزود: خدمات ارائه شــده به کودکان 
مبتلا به سرطان و خانواده های آنها، برقراری 
اتاق بازی و تشکیل گروه »والدین داوطلب« 
از خدمــات اصلی ارائــه شــده در بخش 

روانشناسی مؤسسه محک است.
ذوقی ادامه داد: با توجه به رســالت مؤسسه 
محک در ارائه خدمات یکپارچه در سراســر 
کشور، مشــاوره های تلفنی و حضوری در 
سایر بیمارستان های تهران و شهرستان ها 
و حمایت هــای روانی در کلینیک ســوگ 
نیز از سایر ســرفصل های ارائه شده بخش 

روانشناسی مؤسسه خیریه محک است.
وی با بیان اینکه روانشناسان محک در سه 
حوزه پذیرش بیمــاری، فرآیند درمان و در 

صورت پیشــرفت بیماری، در مــورد نحوه 
پذیرش ســوگ خدمــات روانشناســانه و 
حمایتی ارائه می کنند، گفت: رسالت اصلی 
ما این اســت که در ابتدا به کودکان مبتلا به 
ســرطان و خانواده های آنان کمک شود تا 
بیماری را بپذیرند و به لحاظ روانی آمادگی 
مواجهه با این شــرایط را کسب کنند؛ بدان 
معنا که بتوانند احساسات خود را در دوران 

درمان، مدیریت و کنترل کنند.
ذوقی افــزود: ســرطان یک بحــران برای 
خانواده ها است، همه چیز را برهم می ریزد 
و چارچوب های ارزشــی و معنایی را تغییر 
می دهد. رســالت اصلی روانشناسان محک 
در این شــرایط، ارائه خدمات مشــاوره به 
کــودکان مبتلا به ســرطان و خانواده های 
آنان اســت تا بیماری را بپذیرنــد و بدانند 
ایــن بیمــاری چیســت و قرار اســت چه 
فرایند درمانــی را طی کنند. عنــوان این 
اقدام »مفهوم ســازی بیماری و درمان برای 
کــودکان مبتلا به ســرطان و خانواده های 
آنــان« اســت.به گفته وی، مشــاوره های 
حضــوری روانشناســان در بیمارســتان 
محک و سایر بیمارســتان های تهران انجام 

می گیرد. در بیمارســتان های شهرستان ها 
نیز از تکنیک های دیگری استفاده می شود 
تا علاوه بر آمــوزش، خانواده های کودکان 
مبتلا به سرطان فرا بگیرند که چگونه باید با 

فرزند بیمارشان رفتار کنند.
ذوقی بــا تأکید بــر اینکه رویکــرد بخش 
روانشناسی محک بر مبنای اصول سلامت 
محور و ســایکوآنکولوژی است، یادآور شد: 
تلاش ما این اســت که به تدریــج کودکان 
مبتلا بــه ســرطان و خانواده هــای آنان 
سازگاری بیشــتری با شــرایط بیماری و 

مراحل درمانشان پیدا کنند.
وی ادامــه داد: گاهــی خانواده ها با کاهش 
علائــم بیمــاری کودکشــان، درمــان را 
نیمــه کاره رهــا می کنند یا نســبت به آن 
بی توجه می شوند. در چنین شرایطی تلاش 
می شــود تا خانواده ها درمان کودک مبتلا 
به ســرطان را به دلیل خستگیِ روانیِ ناشی 
از درمــان طولانی یا اطمینــان از بهبودی 

ایشان متوقف نکنند.
جانشــین سرپرســت بخش روانشناسی 
مؤسســه محک با بیان اینکه روانشناسان 
محک می کوشند تا کیفیت زندگی کودکان 

مبتلا به سرطان و خانواده های آنان را بهبود 
ببخشــند تا ایشــان وظایف روزمره خود را 
ترک نکننــد، گفت: تــرک وظایف زندگی 
روزمره می تواند نشــانه ای از عدم سلامت 
کودکان یــا خانواده های آنان باشــد، پس 
تلاش می کنیم کودکان مبتلا به ســرطان 
و خانواده هــای آنان متناســب با وضعیت 
فیزیکــی و روانی ، زندگی روزمــره را ادامه 
دهند.ذوقی به ارائه خدمات روانشناســی 
به کــودکان مبتــلا به ســرطانی که تحت 
درمان های پیچیده قرار دارند، اشاره کرد و 
توضیح داد: ایــن خدمات مختص کودکانی 
اســت که عمل پیوند، قطع عضو، درمان از 
طریق جراحی و…، را در پیــش رو دارند؛ 

زیرا این مــوارد می تواند بــرای خانواده ها 
شرایط چالش برانگیزی ایجاد کند.

وی گفت: همچنین برای فرزندان مبتلا به 
سرطانی که پزشــک امکان بهبودی ایشان 
را میســر نمی داند، اقداماتی برای تسکین 
و نگهــداری از کــودکان انجــام می گیرد 
و روانشناســان محــک مشــغول انجــام 

پروتکل های پیش از سوگ می شوند.
جانشــین سرپرســت بخش روانشناسی 
مؤسســه محک در پایان تأکید کرد: تمامی 
خدمــات ارائه شــده به کــودکان مبتلا به 
ســرطان و خانواده های آنان، در راســتای 
افزایش کیفیت زندگی و درمــان مؤثرتر و 

کم دردتر انجام می گیرد.

خریدار  بعد از ۱۷ ســال مجموعه فرهنگی و ورزشی 
قائم با حضور مدیران شهری و اعضای شورای شهر تهران 
افتتاح شد.مهدی صباغ شــهردار منطقه یک در مراسم 
افتتاح مجموعه فرهنگی و ورزشــی قائم  بــا بیان اینکه 
امروز ۱۳۴مین پویش امید و افتخار اســت که مجموعه 
فرهنگی و ورزشــی افتتاح می شــود، گفت: این پروژه تا 
ســال ۱۴۰۱ که مجموعه مدیریت شــهری ششم سر 
کار آمد تنها ۵۵ درصد پیشــرفت فیزیکی داشت و طی 

ماه های اخیر شاهد افتتاح این پروژه هستیم.

وی با بیان اینکــه ارزش ریالی این پــروژه ۶۲۵ میلیارد 
تومان است، اظهار کرد: این مجموعه ورزشی دارای ۴۸ 
پارکینگ در دو طبقه است تا مزاحمتی برای همسایگان 
ایجاد نکند و ۲۵ نوع فعالیت در این مجموعه اجرا خواهد 
شــد و از جمله این ظرفیت ها ســالن ۱۸۰ نفره ســالن 
اجتماعات اســت و همچنین آکادمی بین المللی دارت، 
صخره نــوردی و... در این مجموعه فعال خواهد شــد و 
همچنین از بام مجموعه نیز اســتفاده شــده تا بتوانیم با 
کمک سازمان سرمایه گذاری در مساحت هزار مترمربع 

فضای تجاری همچون رستوران و.... داشته باشیم.
صباغ از اشــتغال ۱۲۰ نفر در این مجموعــه فرامنطقه 
ای خبــر داد و افزود: برای احداث پــروژه رفع معارضین 
متعددی داشــتیم از جمله جابجایی خط ۲۰ کیلو وات 
برق منطقه و همچنین ترانس و جابجایی کابل های برق 

بود که واقعا زحمات زیادی کشیده شد.
وی با بیان اینکه امروز  ۲۱ پروژه بــا ارزش ۳۴۰ میلیارد 
تومان در حوزه های فرهنگی، اجتماعی، خدمات شهری 
و... اجرایــی خواهند شــد، گفت: علاوه بر پــروژه قائم، 

مجموعه های ورزشی و فرهنگی ازگل، گلابدره، قیطریه 
و باغ فردوس در حال ســاخت هستند و بزودی وارد مدار 
بهره برداری می شــوند که مجموعا ۱۱ هزار مترمربع از 

مساحت شهر تهران را به خود اختصاص داده است.
محمد آخوندی نیز در مراســم افتتاح مجموعه فرهنگی 
و ورزشــی قائم در منطقه یک  گفت: متأســفانه در یک 
مقطع زمانی کار ساخت و ساز متوقف شد و در طول ۱۷ 
ماه اخیر کار جهادی برای اتمام این پروژه آغاز شد تا این 

پروژه با عظمت به اتمام برسد.

وژه مسکن دانشگاهیان در ۲۲ استان معاون اداری مالی وزارت علوم خبرداد؛ اجرای پر

افتتاح مجموعه فرهنگی قائم پس از ۱۷ سال
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برای استفاده حداکثری
وح الامین به صورت  آثار عاشورایی حسن ر

گسترده منتشر شد
تمامی آثار حسن روح الامین به منظور نشــر حداکثری و بهره برداری 
اشخاص، هیأت ها، مواکب، ســازمان ها و ادارات و … به صورت فایل با 
کیفیت عرضه شد.حســن روح الامین هنرمند نقاش متعهد به روال هر 
سال که آثار عاشورایی خود را برای اســتفاده هیات ها و مراسم مذهبی 
به اشتراک می گذارد.امسال اما مرکز حفظ و نشر آثار حسن روح الامین 
با انتشار اطلاعیه ای، اســتفاده حداکثری آثار عاشورایی و محرمی اش 
برای اســتفاده در سطح شهر و مراســم مذهبی خبر داد.بر این اساس، 
تمامی آثار حسن روح الامین به منظور نشــرحداکثری و بهره برداری 
اشــخاص، هیأت ها، مواکب، ســازمان ها و ادارات و … به صورت فایل 

با کیفیت داخل کانال تلگرام و پیام رسان های داخلی قرار می گیرند.
با توجه به مشاهده استفاده از آثار حســن روح الامین در سطح شهر به 
اطلاع می رساند که چاپ و اســتفاده از کارهای حسن روح الامین برای 
کلیه علاقه مندان به حضرت سیدالشهدا )ع( بلامانع است لکن استفاده 

از آثار با لوگوی سازمان ها، ارگان ها و … مورد رضایت ایشان نیست.

وه سینمایی  اکران فیلم »۷۶۰۰« از ۳ مرداد در گر
»هنر و تجربه«

فیلم ســینمایی »۷۶۰۰« به نویســندگی و کارگردانی بهروز باقری و 
تهیه کنندگی علیرضا اســیوند از سوم مرداد در ســینماهای منتخب 
گروه ســینمایی »هنر و تجربه« اکران می شود.به نقل از روابط عمومی 
گروه ســینمایی »هنر و تجربه«، فیلم »۷۶۰۰« داستان پسری به نام 
بمانی اســت که در روســتایی در کنار باند هلیکوپترها زندگی می کند 
و مشــکلات بســیاری دارد امــا آرزوی خلبان شــدن دارد.علیرضــا 
اســیوند، محمدرضا عرب جعفری، حبیب تاجمیری، نیلوفر مسیبی، 
ســاناز نوربخش، اشــکان فرامرزی، فرید صلواتی، مصطفی بهشتی، 
امیرحسین توکلی، مهدی بابایی، هستی بابایی، حامی سلطانیان، بیتا 

رضوانی، نیایش محمدی از جمله بازیگران این فیلم هستند.
ســایر عوامل این فیلم عبارتند از:نویســنده و کارگردان: بهروز باقری، 
تهیه کننده: علیرضا اسیوند، مشــاور تهیه: حمیرا ریاضی، پخش بین 
المللی: ســولماز اعتماد، فیلمبردار: مســعود کاظــم اصلانی، تدوین: 
مهدی دهقان، موسیقی: کارنگ کرباســی، صدابردار: فرامرز مختاری 
مبارکه، دستیار کارگردان: افســانه احدی نژاد، منشی صحنه: ریحانه 
محمدپور، عکس: مهدی جانی پور، مدیرتولید: علی امیدی، دســتیار 
تولید: رضا خراسانی، طراح لوگو و پوستر: مهدی غلامی، مدیر رسانه و 

روابط عمومی: محمدحسین دماوندی.

اعلام نامزدهای بخش های رقابتی پنجمین 
جشنواره فیلم کوثر

دبیرخانه پنجمیــن جشــنواره بین المللــی فیلم کوثــر نامزدهای 
بخش های مختلف رقابتی این جشنواره را اعلام کرد.

 

به نقل از امور ارتباطات رســانه ای و روابط عمومــی رویداد، نامزدهای 
بخش رقابتی پنجمین جشنواره بین المللی فیلم کوثر معرفی شدند.

الف( بخش مسابقه بین الملل
۱- الف( بخش مســتند بلند: »میوه رحم ما« )ماریا پوامیر- فرانســه(، 
»واو دوست من بود« )شــادی ایســا- لبنان(، »زنانی با گوشواره های 
باروتی« )رضا فرهمند- ایران( ۲- الف( بخش مستند کوتاه و نیمه بلند:

»مادر موصل« )الباقر جافر- عراق(، »زیر درخت لیمو« )نور الاســود- 
فلسطین(، »سفیره« )آرنم دش- سوریه(، »آن روزها« )سجاد همدان- 

لبنان(، »نامه ای از دمشق« )عباس ایمانیان- ایران(
۳- الف( بخش داستانی کوتاه:

»درخت لیمو« )کرم اوادت- اردن(، »نور و عنبر« )مانو گومز- اسپانیا(، 
»آخرین خیرگی« )میکاییل ایوبی- انگلیس(، »اســما« )مصطفی آقا 

محمد لو- ایران(، »پیام« )سعید ملتجی- ایران(
۴- الف( ویژه اول داستانی کوتاه:

»اسما« )مصطفی آقا محمد لو – ایران(
۵- الف( ویژه دوم مستند کوتاه و نیمه بلند:

»ارتعاشاتی از غزه« )رهاب نزل- کانادا(

ب( بخش مسابقه فیلمنامه -  13۵ ثانیه ای:
»بدون عنوان« )اعظم شاهدوست نوقابی(، »به چشم دیگران« )مهدی 
کشتکار(، »بوســه« )ابراهیم شــفیعی(، »پرده« )محسن غضنفری(، 
»پژواک« )فاطمــه پرویز مجد(، »تقدیر« )صفیه ســعیدی(، »دزدان 
غیردریایی« )امیرحســین ریاحی(، »شــکوفه« )محسن غضنفری(، 
»مانکن« )رضا طالبی زاده(، »مهمان« )معصومه حبیبی(، »همیشــه 

با منی« )محمدرضا پستک(

ج( بخش مستندهای بلند:
»بانو قدس ایــران« )مصطفی رزاق کریمی(، »زنانی با گوشــواره های 

باروتی« )رضا فرهمند(، »بانو« )محمد حبیبی منصور(

د( بخش مستندهای کوتاه:
»نامــه ای از دمشــق« )عباس ایمانیــان(، »می مــات« )محمدعلی 
رخشــانی صابر(، »جمعه دوم آوریل« )ســمانه رمضانی(، »ایل بانو« 

)نسیم سهیلی(

ه( نامزدهای بخش تحقیق و پژوهش:
»می مات« )محمدعلی رخشــانی صابر(، »بانو قدس ایران« )مصطفی 

رزاق کریمی(، »زنانی با گوشواره های باروتی« )رضا فرهمند(

و( نامزدهای بخش داستانی:
»اســما« )مصطفی آقامحمدلو(، »خون گرم« )علی ثقفی(، »گوشــه 
پوســیده مرگ« )امیر کرمی(، »رخ پوش« )مسعود دهنوی(، »دی ان 

ای« )احسان عابدنیا(، »خانه پنجم« )رضوانه فتحی(

ح( نامزدهای بخش پویانمایی:
»بادها کجا می میرند« )پژمــان علیپور(، »پیش از بهشــت« )احمد 

حیدریان(، »رویا میبافد تا آبی دریا« )مریم خلیل زاده(

ط( نامزدهای بخش نماهنگ:
»محترم بانو« )مجید ریاضی رســتگار(، »مســافران خورشید« )علی 

ملاقلی پور(، »بیا گریه کنیم با هم« )میلاد کهنژاد(

قاب

جشنواره سارایوو پل شــریدر را به عنوان رییس هیات 
داوران ۲۰۲۴ خود برگزید و اسامی گروه داوری را نیز 

اعلام کرد.
 بــه نقــل از ورایتــی، پــل شــریدر کارگــردان و 
فیلمنامه نویــس آمریکایــی رییس هیــات داوران 
سی امین دوره جشنواره فیلم ســارایوو شد که از ۱۶ تا 

۲۳ آگوست )۲۶ مرداد تا ۲ شهریور( برگزار می شود.
نومی راپیــس بازیگــر و تهیه کننده ســوئدی، یوهو 
کوسمانن کارگردان و نویسنده فنلاندی، اونا گونجاک 
کارگــردان، نویســنده و تدوینگر متولد ســارایوو و 
سباســتین کاوازا بازیگــر اســلوونیایی اعضای گروه 

داوران شریدر را تشکیل می دهند.
هیــات داوران این جشــنواره برنــدگان جوایز قلب 

سارایوو را ۲۳ آگوست )۲ شــهریور( در روز 
پایانی جشنواره معرفی خواهند کرد.

شــریدر نخســتین بار با »راننده تاکسی« 
فیلم مارتین اسکورســیزی در سال ۱۹۷۶ 
به عنوان فیلمنامه نویس خود را نشــان داد 
و با فیلم هایــی مانند »گاو خشــمگین« در 
سال ۱۹۸۰ به این همکاری ادامه داد. اولین 

کارگردانی وی با فیلم »یقه آبی« در ســال ۱۹۷۸ رقم 
خورد و پــس از آن فیلم های تحسین شــده ای مانند 
»ژیگولوی آمریکایی« )۱۹۸۰( و »میشــیما: زندگی 
در چهار فصل« )۱۹۸۵( را کارگردانــی کرد. »اولین 
اصلاح شده« وی در سال ۲۰۱۷ نامزدی اسکار بهترین 
فیلمنامــه اصلی را بــرای او به ارمغــان آورد. »کارت 

شمار« در سال ۲۰۲۱، »اســتاد باغبان« در 
ســال ۲۰۲۲ و »اوه کانادا« در سال ۲۰۲۴ 

فیلم های اخیر وی هستند.
نومی راپیس ســال ۲۰۰۹ با بازی در نقش 
لیزبت سالاندر در فیلم »دختری با خالکوبی 
اژدها« در ســطح جهانی شــناخته شــد و 
نامزدی بفتــا و جایزه فیلم اروپا را به دســت 
آورد. پس از آن وی به یکــی از محبوب ترین بازیگران 
بین المللی بدل شــد و نقش های مطرح هالیوود را در 
»شــرلوک هلمز: بازی ســایه ها« )۲۰۱۱( و »کودک 
۴۴« )۲۰۱۵( در کنار تولیدات بین المللی مانند »بره« 
)۲۰۲۱( و »تــو تنها نخواهی بــود« )۲۰۲۲( برعهده 
گرفت.کوسمانن اولین کارگردانی فیلم بلند خود را با 

»شــادترین روز زندگی اولی ماکی« انجــام داد که در 
جشنواره فیلم کن در ســال ۲۰۱۶ به نمایش درآمد و 
بهترین فیلم بخش نوعی نگاه شــد. دومین فیلم بلند 
او با عنوان »کوپه شــماره ۶« محصــول ۲۰۲۱ نیز در 
جشنواره کن به نمایش درآمد و در بخش رقابتی اصلی 
جایزه بزرگ را به صورت مشــترک بــا »یک قهرمان« 
اصغر فرهــادی دریافت کرد. وی به تازگی ۳ قســمت 
از مجموعه تلویزیونی »آلیس و جک« را با بازی آندریا 

رایزبورو و دامنال گلیسون کارگردانی کرده است.
گونجاک در سال ۲۰۱۴ جایزه قلب ســارایوو را برای 
فیلم کوتاه »مرغ« که اولین بــار در هفته منتقدان کن 
به نمایش درآمده بود، دریافت کرد و برای همان فیلم 

جایزه فیلم اروپا را برای بهترین فیلم کوتاه برد. 

چهره

فریبــرز دارایــی  کارگــردان نمایش 
»زیگموند« معتقد اســت که اجرای جدید 
ایــن نمایش نســبت به اجرای یک ســال 
پیش آن، بسیار تغییر کرده است و مخاطب 
با اثــری جدید بــه لحاظ اجرایــی مواجه 

می شود.
مهرداد کوروش نیا نویســنده و کارگردان 
تئاتــر تابســتان ســال گذشــته نمایش 
»زیگمونــد« را در ســالن ســمندریان 
تماشــاخانه ایران شــهر روی صحنه برد. 
»زیگموند« داســتان کابوس هــای ۲ روز 
پایانی زندگی زیگموند فروید فیلســوف و 
پدر علم روان کاوی و نظریه پرداز تأثیرگذار 
قرن بیستم از نگاه نویسنده و کارگردان این 

اثر است.
در اجرای سال گذشــته این نمایش، فرزین 
محدث، شــهروز دل افکار و یلدا عباســی 
به عنوان بازیگر به ایفــای نقش پرداختند 
و اجــرای »زیگمونــد« با اســتقبال خوب 

مخاطبان و علاقه مندان به تئاتر همراه شد.
کوروش نیا در سال جاری بار دیگر به سراغ 
نمایش »زیگموند« رفتــه و بازتولید این اثر 
با حضور شــهروز دل افکار، بهروز پناهنده و 
فرنوش نیک اندیــش، از اول مرداد در تالار 

حافظ روی صحنه می رود.
مهرداد کوروش نیا درباره دغدغه خود برای 
بازتولید نمایش »زیگموند« و اجرای مجدد 
آن، به خبرنگار مهر گفت: این ســنت غلط 
در ایران اســت که وقتی نمایشــی را تولید 
می کنیم بعــد از ۳۰ تا نهایتاً ۴۰ شــب به 
اجــرای آن خاتمه می دهیــم. در حالی که 
در کمپانی های غربی طی ۴۰ ســال ۶ یا ۷ 
تئاتر با وسواس و برنامه ریزی تولید می شود 
و کمپانی هــا ســعی می کنند هــر کدام از 
کارهای شــان را طی ۱۰ تا ۱۵ سال بعد در 

جشنواره ها و فضاهای مختلف اجرا کنند.
وی تاکیــد کرد: من به تئاتر بــه عنوان یک 
کار گروهی نه صرفاً سرگرمی ســاز معتقد 
هســتم. پروســه نگارش برای من یک تا ۲ 
سال طول می کشــد زیرا معتقدم باید اثری 
نوشته شود که بتوان ســال های بعد به آن 
رجوع و اســتناد کرد. وقتی با یک گروه کار 
را با کیفیت تولید می کنیم این سوال برایم 
مطرح می شــود که چرا باید بــا ۵ هزار نفر 

مخاطب به کار خود پایــان دهد؟ در تهران 
میانگین مخاطبان تئاتر حداقل ۱۰۰ هزار 
نفر است، حتی در ســایت های فروش این 
رقم ۵۰۰ هزار نفر تخمین زده شــده است. 
وقتی یک نمایش با مضمــون، فرم و اجرای 
جذابی تولید می شود باید تلاش کند بخش 
عمده ای از مخاطبان حرفه ای و علاقه مند به 
تئاتر در تهران را که حداقل به ۱۰۰ هزار نفر 

می رسند، جذب کند.
کوروش نیا ادامــه داد: نمایش »زیگموند« 
در اجرای قبــل میزبــان ۴ هــزار و ۸۰۰ 
مخاطب بود. چــرا نباید این آمــار تبدیل 
بــه ۱۰۰ هــزار نفر شــود؟ بــرای نگارش 
ایــن نمایش چندین ســال زمــان صرف 
پژوهش و تحقیق، فیش بــرداری و تمرین 
شــده اســت. اصرار اولیه من بر سر این بود 
که نباید نمایــش »زیگموند« کــه درباره 
مضمونی درست و شــخصیتی از مهمترین 
شخصیت های قرن بیســتم است، با ۵ هزار 

مخاطب به کار خود پایان دهد.
این کارگردان تئاتــر درباره روندی که برای 
بازتولیــد نمایــش »زیگموند« طی شــد، 
توضیح داد: بــرای بازتولیــد »زیگموند« 
علاقه مند بــه کار با گروه قبلــی بودم ولی 

متأسفانه این امر میســر نشد. شرایط حال 
حاضر تئاتر به خصوص در عرصه بازیگری به 
دلیل وجود پلتفرم ها و ســکوهای اینترنتی 
به گونه ای اســت که بازیگرها مشغله های 
متعددی دارند و البته ایــن امر طبیعی هم 
است. از بهمن سال ۱۴۰۲ مشغول صحبت 
و انتخاب بازیگر بــرای تولید مجدد این کار 
بودم که متأســفانه خیلی طول کشید؛ یک 
دلیل مشغله بازیگران در پروژه های مختلف 
بود و دلیل دیگر این اســت که متأســفانه 
رویکردهای جدیدی در تئاتر به وجود آمده 
و نمایش هایــی که برای سرگرمی ســازی 
مخاطبان عام تولید می شــوند و همچنین 
نمایش هایــی که بــا جذب ســلبریتی ها 
بخش تجــاری را مدنظر دارنــد، از طریق 
پیشنهادهای مالی خوب بازیگران را جذب 

خود می کنند.
وی یادآور شــد: من طی ۲۵ سال گذشته، 
فعالیتم معطوف به خود تئاتر بوده اســت و 
اولویت اول برای من ادبیات نمایشــی است 
تا نمایشنامه ای خوب و ماندگار تولید شود تا 
از طریق آن بتوان بخشی از فرهنگ، مسائل 
و مسأله مندی دوران معاصر را درک کرد. ما 
برای جذب بازیگران به دلایلی که ذکر شد با 

مشکل مواجه شدیم. بعد از چند ماه تلاش 
به گروهی رســیدیم که برای آن ها نیز تئاتر 
و اجرای یک تئاتر مســأله مند مهم اســت. 
طی ۲ ماه به صورت منظم این کار را تمرین 
کردیم و از اول مرداد در تــالار حافظ روی 

صحنه می بریم.
کوروش نیــا درباره چالش هــای موجود بر 
ســر راه بازتولید تئاتــر »زیگموند«، گفت: 
بیشــترین مشــکل هزینه هــای تولید و 
همچنین تأمین دســتمزدهای بازیگران و 
عوامل گروه اســت. برای کسی مثل من که 
تمرکز اصلی اش روی کیفیت تئاتر اســت 
و صرفاً روی درآمدزایــی و فروش متمرکز 
نیســت، هزینه های اجرایی در بخش های 
مختلف فشار زیادی داشت. تلاش می کنیم 
از طریق اجرای حرفه ای کار بخشــی از این 

هزینه ها را تأمین کنیم.
وی متذکر شــد: تأمیــن هزینه های تولید 
یکی از معضلات اساســی تئاتر ایران است. 
شــما وقتی می خواهید تئاتری تولید کنید 
که بخش زیبایی شناسی و اندیشه ورزی اثر 
پررنگ تر از بخش سرگرمی است، متأسفانه 
مخاطب عــام کمتر به آن توجــه می کند. 
این رونــد کار را برای ما ســخت تر می کند 

تا تلاش کنیم اثــر از طریق جذب مخاطب 
هزینه های خود را تأمین کند.

کارگــردان نمایــش »زیگمونــد« درباره 
ویژگی های اجرای جدید این اثر نســبت به 
اجرای سال گذشته آن، تصریح کرد: تعریف 
دراماتورژی که متأســفانه کمتر مورد نظر 
قرار می گیرد، تطبیق متن با گروه اجرایی، 
شــیوه کارگردانی، شــیوه طراحی و سالن 
اجرا اســت. یعنی وقتی وارد سالنی جدید 
می شوید چیزهایی به شما تحمیل می شود، 
گروه جدیــد ویژگی هایــی را بــه همراه 
می آورد و طراحی ها نیــز ویژگی هایی را به 
شــما تحمیل می کند. در سالن سمندریان 
تماشاخانه ایران شهر به دلیل یکسویه بودن 
اجرا می توانســتم از ویژگی های نورپردازی 
چپ و راست و ایجاد سایه استفاده کنم. در 
تالار حافظ آن امکان حذف می شــود ولی 
چون در تالار حافظ اجرا به صورت سه سویه 
است باید میزانسن هایی را طراحی کنم که 
مخاطب بتواند بخش عمده ای از نمایش را 
چهره به چهره ببیند. رفتارها، خلق، منش و 
عادات بازیگران نیز مسلماً با گروه بازیگری 
قبلی نمایش فرق دارد. این ها عاملی شد که 
در اجرای جدید تغییراتی جدی در طراحی 
لباس، موسیقی، میزانســن ها، نورپردازی، 
فضای موسیقیایی و فضای تصویری بصری 

پخش شده توسط پروجکشن، ایجاد کنم.
کوروش نیا در پایان سخنان خود تأکید کرد: 
وقتی ســالن و گروه بازیگری تغییر می کند 
باید تغییرات را به نفع یــک کار با کیفیت و 
دقیق ایجاد کرد. اجرای جدید »زیگموند« 
نسبت به اجرای قبلی بسیار متفاوت است. 
نحوه مواجهه دیداری و شنیداری مخاطب 
در اجرای جدیــد با اجرای قبلــی نمایش 
بسیار متفاوت است. تلاش کردم با توجه به 
ویژگی های سالن و بازیگران جدید و حتی 
پختگی خودم نســبت به یک ســال قبل، 
»زیگموند« را با میزانسن ها، فضاسازی ها، 
اصوات و طراحی جدیدی تولید کنم تا نشان 
دهم یک گروه اجرایی وقتــی جلو می رود 
دیگــر نمی تواند دچار تقلید و تکرار شــود. 
در اجرای جدید »زیگموند« مخاطب فقط 
داستان قبلی را می شنود ولی به لحاظ اجرا 

یک اثر جدید را تجربه می کند.
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مجری مطرح کرد

 امیدواری برای ثبات برنامه
خریدار  مجری »حوالی کتــاب« اظهار 
امیدواری کرد این برنامه که این روزها ویژه 
محرم پخش می شــود به برنامه ای مدون و 

همیشگی تبدیل شود.
مرتضی پرنیــان مجری »حوالــی کتاب« 
درباره ایــن برنامه کــه ویژه محــرم با نام 
»سفیر حســین« ضبط و تولید شده است 
به خبرنگار مهر بیــان کرد: »حوالی کتاب« 
در مناســبت های مختلف روی آنتن رفته 
اســت و در این ایام با نام ویژه برنامه »سفیر 
حسین« پخش می شــود که هر قسمت ۵۰ 

دقیقه دارد.

مهمانان »حوالی کتاب« چه کسانی 
بودند؟

وی اضافه کــرد: ایــن ویــژه برنامه هفت 
قسمت دارد که شنبه و یکشنبه هفته پیش 
۲ قسمت پخش شــد در روزهای تاسوعا و 
عاشــورا روی آنتن نرفت و بعد دوباره ادامه 
اش در دستور کار قرار گرفت. در این برنامه 
هر روز ۲ بخش گفت وگو داریم یک مهمان 
که خودش نویسنده کتابی است که درباره 
کتابش گفت و گــو می کند و بخش دوم هم 

گفت و گو با کارشناس است.
این مجــری تلویزیون با اشــاره به برخی از 
مهمانان برنامه عنوان کرد: از جمله مهمانان 
ما ساسان ناطق نویسنده کتاب »اعترافات 
کاتب کشته شــده« بود که سریال »کاتب 

اعظم« از روی آن نوشته شده است.
وی با اشاره به دیگر نویسندگان مهمان این 
برنامه اظهار کرد: »اسم تو مصطفی است« 

به نویســندگی راضیه تجار دیگر کتابی بود 
که درباره آن با حضور نویســنده اش گفت 

و گو کردیم.

گفت و گو با نویسنده، کارشناس و 
پویش در برنامه

پرنیان درباره ایــن برنامه و موضوع کتاب ها 
که با توجه به محرم بیشتر در فضای محرمی 
انتخاب می شــود، عنوان کرد: محور برنامه 
میز کتاب هایی اســت کــه در هیأت های 
حســینی بر پا می شــود. این برنامه ســه 
مشارکت کننده دارد؛ انجمن کتاب فروشان 
خوشــه، تلویزیون اینترنتی کتاب و شبکه 
تهران که براساس این مشارکت کتاب هایی 
هم انتخــاب و در برنامه معرفی می شــود. 
پویشی هم با نام »ســفیر حسین« برپا شده 
اســت که طبق آن کتاب هایی که مشخص 
شده برای ســنین مختلف و در موضوعات 
مشخص در برنامه ارائه می شــود. این آثار 
فقط کتاب های عاشــورایی نیست، ادبیات 
دفاع مقــدس و جهاد و پایــداری یا روایت 

پیشرفت هم بخشی از این کتاب هاست.
وی درباره بخش دوم برنامه نیز تصریح کرد: 
محمود حبیبی کسبی شاعر در حوزه سنت 
شــعر عاشــورایی یا عبدالحمید قدیریان 
نقاش در ایــن برنامه دربــاره تصویرگری 
عاشورایی صحبت کردند. یا با زهیر توکلی 

درباره عرفان و شعر عاشورایی حرف زدیم.

بازخوردهای مثبت به برنامه
پرنیــان دربــاره بازخوردهــای برنامه نیز 

گفت: من از این برنامــه خیلی راضی بودم و 
بازخوردهای خوبی هم از شــبکه تهران و از 
مخاطبان برنامه دریافــت کرده ام. به نظرم 
»حوالی کتاب« به نوعی قوام رســیده است 
و در ۵۰ دقیقــه آیتم هــای مختلف برایش 
طرحی شده که از بخش شعرخوانی ثابت تا 
اتفاقات دیگر را شامل می شود. به نظرم یک 
کار متفاوتی شــکل گرفته است که به تکرار 

هم نیفتاده است.
پرنیــان با اشــاره بــه پخــش برنامه در 
مناســبت ها و انطبــاق بــا ســوژه های 
مناســبتی تصریح کرد: ما دربــاره واقعه 
کربلا یا عاشــورا کمتر برنامه کتاب محور 
داشــته ایم، گاهــی آیتمــی در دل یک 
برنامه دیگر ســاخته شده اســت یا میان 
برنامه ای در حد یک معرفــی کتاب بوده 
اســت اما اینجا این فضا سر و شکل جدی 
تری دارد و حتی بــه جذابیت های بصری 

هم فکر شده است.
وی اضافه کــرد: برنامه بخش های مختلفی 
دارد که با نخ تســبیح محتوایی مناسبی هر 
بخش به هم متصل شده است. گره خوردن 
با هیأت های حســینی و کتاب باعث شــد 
برنامه هم اگاهی بخشــی داشته باشد و هم 

فضای حسی یا شور را در بر بگیرد.
این مجری تلویزیون درباره مناســبت های 
مختلفی که »حوالــی کتاب« در آنها پخش 
شده اســت، گفت: اولین بار این برنامه در ۷ 
قسمت در هفته کتاب به پخش رسید و بعد 
در صد ســالگی جلال آل احمد، دهه فجر، 
سالگرد شهادت حاج قاسم سلیمانی و دیگر 

مناسبت ها هم پخش شده است.

امیدواریم که »حوالی کتاب« یک 
برنامه همیشگی شود

پرنیان در پاســخ به اینکه چقدر این برنامه 
می تواند به یک برند کتابی بدل شود گفت: 
امیدواریم کــه »حوالی کتــاب« بتواند به 
یک برنامه مدون همیشــگی تبدیل شود. 
ظرفیت و جای خالــی یک برند کتابی حس 
می شــود، ما برنامه در حوزه کتاب نداریم 
درحالیکــه مخاطب تخصصــی و علاقمند 

حوزه کتاب چنین نیازی دارد.
وی با اشاره به پویش های مناسبتی نیز بیان 
کرد: ما در برنامه مســابقه و پویش داریم و 
مخاطب این پویش هــا را همراهی می کند، 
غیر از اینها خود معرفــی کتاب و گفت و گو 
با نویســندگان و کارشناســان هم برایش 
جذاب بوده است. بنابراین لازم است تا یک 
برنامه ثابت در این حوزه وجود داشته باشد 
و فکر می کنم پخش تلویزیونی این برنامه ها 
دسترســی راحت تری دارد چون مخاطب 

می تواند به شــبکه تلویزیونی کتــاب و یا 
تلوبیون برود و از این طریق برنامه را دریافت 
کند اما این دسترسی ســختی هایی دارد و 
شاید همه دسترســی به اینترنت را نداشته 

باشند.
پرنیان درباره کتاب هــای مورد علاقه خود 
در زمینه محرم و پیشــنهاد بــه مخاطبان 
در این زمینه بیان کرد: کتــاب »عقیله« از 
الهام امین، درباره شخصیت حضرت زینب 
)س( است که از بدو تولد تا وفات ایشان را در 
برمی گیرد و قلم شیوایی دارد. به نظرم این 
کتاب غیر از محتوا برای کسانیکه علاقمند 
هستند دامنه کلماتشــان توسعه پیدا کند 

هم تأثیرگذار است.
وی در پایان گفــت: کتاب »عقیلــه« را به 
من دادند که در برنامــه معرفی کنم و آنقدر 
خوشــم آمد که برای خودم هم تهیه کردم. 
کتاب »اعترافات کاتب کشــته شده« را هم 
خودم دوســت داشــتم و برایم جالب بود 
که از زاویه دیگری به موضــوع واقعه کربلا 

می پرداخت.
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میدان

با وجود آغاز به کار دولت جدیــد همزمان با آغاز بازی 
های المپیک، وزیر ورزش سفر قطعی به پاریس داشته 

و در محل برگزاری این بازی ها حاضر خواهد شد.
 ســی و ســومین دوره بازی های المپیک از ۵ مرداد با 
برگزاری مراسم افتتاحیه در پاریس آغاز می شود. قرار 
است همزمان با آغاز این بازی ها مراسم تنفیذ مسعود 
پزشــکیان رئیس جمهور جدید ایران نیز برگزار شود 
و ۷ مرداد هم مراســم تحلیف او برگزار خواهد شــد.بر 
اساس قانون اساسی پس از مراسم تنفیذِ حکم توسط 
رهبری و مراســم تحلیف در مجلس شورای اسلامی، 

رئیس جمهور جدید به صورت رســمی آغاز 
به کار می کند و در واقــع دولت جدید روی 
کار می آید.بدین ترتیــب بازی های المپیک 
۲۰۲۴ همزمــان بــا اولین روزهــای دولت 
جدیــد پیگیری می شــود یعنــی همزمان 
با روزهایــی که رئیــس جمهــور منتخب 
گزینه هــای موردنظر خود برای تشــکیل 

چارت دولت جدید را به مجلس معرفی خواهد کرد.
این موضوع اما در ســفر کیومرث هاشمی وزیر ورزش به 
پاریس و حضــور در محل برگــزاری بازی های المپیک 

خللــی وارد نمی کند. او طبــق برنامه از پیش 
تعیین شــده در هفته دوم بازی هــا به پاریس 
سفر می کند و تماشاگر ویژه رقابت ورزشکاران 
کشورمان در ســالن های کشتی، وزنه برداری 
و تکواندو خواهد بود.این برنامه ای اســت که 
طبق ادوار گذشته المپیک و پیش از حادثه ۳۰ 
اردیبهشت که منجر به شــهادت سید ابراهیم 
رئیسی رئیس جمهور دولت سیزدهم و همراهانش شد، 
در برنامه کاروان ورزش ایران قرار گرفتــه بود و با وجود 
انتخابات جدید ریاست جمهوری در این فاصله، خللی در 

آن وارد نشده است.همچنین وزیر ورزش معمولاً کاروان 
ایران را در بازی های پارالمپیک نیز همراهی می کند. این 
دوره بازی های المپیک اما زمانی برگزار می شود )۷ تا ۱۸ 
شهریور( که گزینه های جدید رئیس جمهور برای کابینه 
جدید دولت به مجلس معرفی شــده اند و چه بسا فرایند 
بررسی آنها برای جایگاه های وزارتی در دولت جدید هم 
آغاز شــده باشــد. با این حال و طبق روال عادی، حضور 
وزیر ورزش در محل برگــزاری بازی های پارالمپیک هم 
در برنامه است مگر اینکه تا آن زمان اتفاق رقم بخورد که 

منجر به لغو این حضور شود.

وزیر

خریدار  کارشــناس کشتی فرنگی گفت: 
لوپز سن بالایی دارد اما دسته سنگین وزن 
شــرایط خیلی متفاوتی با سایر اوزان دارد و 
هر کشــتی گیری که قدرت بدنــی بالایی 

داشته باشد می تواند برنده میدان باشد.
محمد دلیریان، درباره وضعیت کشتی فرنگی 
در آســتانه المپیک پاریس گفــت: به نظرم 
باتوجه اینکه از سال های قبل پشتوانه سازی 
خوبی رد رده نوجوانان و جوانان در کشــتی 
فرنگی صورت گرفته میراث خوبی به حســن 
رنگرز رسیده است. درســت است که شرایط 
المپیک با سایر مســابقات متفاوت است اما 
اگر کشــتی گیران بــا دقت کشــتی بگیرند 
شــانس بالایی برای کســب مدال دارند. در 
میدان المپیک کوچک ترین اشــتباه از سوی 
کشتی گیر ممکن اســت نتیجه را برگرداند و 
دیگر نتواند کاری انجام دهــد بنابراین باید با 
همه توان و هوشــیاری کامل مقابل حریفان 

کشتی بگیرند.

محسن نژاد نباید عجولانه کشتی 
بگیرد

وی گفت: مهدی محســن نــژاد در وزن ۶۰ 
کیلوگرم باید با آرامــش کار کند و از عجولانه 
کشتی گرفتن دوری کند. او نباید اشتباهاتی 
که در کشتی های قبل داشــته را تکرار کند و 
با دقت کشتی بگیرد. در وزن ۶۷ کشتی گیر 
سعید اسماعیلی بســیار جنگنده و باانگیزه 
اســت و باید همین روند را در میدان المپیک 
هم داشــته باشــد. به نظرم همگی شــانس 
کســب مدال دارند البته که ممکن اســت با 
یک اشتباه کوچک جای برنده و بازنده تغییر 
کند. امیدوارم برخی از این کشــتی گیران از 
اشتباهات گذشــته خود درس گرفته باشند 

و آن را در المپیک تکرار نکنند.

کشتی فرنگی شانس کسب 3 تا 4 
مدال را دارد

کارشناس کشــتی فرنگی با بیان اینکه تیم 
ملی کشتی فرنگی شانس کسب چند مدال 
را دارد، عنوان کرد: به هر حال کســب مدال 
المپیک با تمامی مدال هایی که کشتی گیر 
در مسابقات مختلف به دست آورده برابری 
می کند. با یک مدال المپیک برای یک عمر 
نامشان در تاریخ ورزش این کشور ماندگار 
می شود.به نظرم تیم شــرایط بسیار خوبی 
دارد و شانس حداقل ســه تا چهار مدال را 

می توانیم برای کشتی گیران قائل شویم.

شرایط انتخابی سعید اسماعیلی 
بسیار نامنصفانه بود

دلیریان برگزاری مســابقه انتخابی را برای 
سعید اسماعیلی بســیار نامنصفانه خواند و 
تأکید کرد: علی رغم اینکه برداران گرایی را 
بسیار دوســت دارم و معتقدم یکی از دلیلی 
که باید جذابیت کشــتی فرنگی شده نحو 
کشتی گرفتن این دو برادر است اما معتقدم 
انتخابی که برای ســعید اسماعیلی در وزن 
۶۷ کیلوگرم بیــن او و محمدرضــا گرایی 
برگزار شد بســیار ناعادلانه و غیرمنصفانه 
بود. بهتــر بود این انتخابــی در داخل ایران 
برگزار شود نه اینکه بعد از آن مسابقه برای 
این دو کشتی گیر انتخابی برگزار کنند و اگر 
اســماعیلی دو بار موفق به شکست گرایی 
شود آن وقت می تواند راهی المپیک شود. با 
این وجود خدا را شکر او از پس این امتحان 
سخت برآمد و توانست سهمیه المپیک را از 

آن خود کند.

گرایی ها به جذابیت کشتی فرنگی 
خیلی کمک کردند

وی تأکید کــرد: اســماعیلی از این فرصت 
نامنصفانــه خیلــی خوب اســتفاده کرد و 
المپیکی شــد. البته که برادران گرایی هم 

برای کشتی فرنگی زحمت زیادی کشیدند 
و نباید از آن غافل شــویم. اگــر الان توجه 
خیلی از افراد به کشتی فرنگی است به خاطر 
نحو کشــتی گرفتن این دو برادر بوده است. 
آن ها بسیار فنی و زیبا کشتی می گرفتند اما 
هر کشتی گیری نمی تواند همیشه در همه 
مسابقات حضور داشــته باشد. شاید به نظر 
می رســد اعضای کادر فنی دوست داشتند 
یکی از بــرداران گرایــی در المپیک حضور 
داشته باشــند اما تقدیر و مســائل غیرقابل 

پیش بینی دست هیچ کس نیست.

بدن محمدرضا شرایط المپیکی شدن 
را نداشت

پیشکســوت کشــتی با بیان اینکه گرایی 
نمی توانست در المپیک حضور داشته باشد، 
عنوان کرد: به نظرم گرایی نمی توانست در 
المپیک حضور پیدا کند به این خاطر که او 
وزن زیادی کم کرده بود و شرایط بدنی اش 
خوب نبود. متأســفانه کم کردن وزن زیاد 

افت بزرگی برای برادران گرایی بود.

شانس میرزازاده برابر لوپز کمتر است
وی در مــورد رویارویی میــرزازاده با لوپز 
گفت: من مسابقه بین لوپز و میرزازاده را ۶۰ 
به ۴۰ به نفع لوپز می دانم. درســت است که 
لوپز سن بالایی دارد اما دسته سنگین وزن 

شــرایط خیلی متفاوتی با سایر اوزان دارد و 
هر کشــتی گیری که قدرت بدنــی بالایی 
داشــته باشــد می تواند برنده میدان باشد. 
لوپز هم بسیار کشــتی گیر باانگیزه ای است 
و معمولاً کشتی گرفتن با ســیاه پوست ها 
خیلی ســخت اســت چون از لحاظ بدنی و 
جسمانی شــرایط خیلی خوبی دارند. البته 
که امین میرزازاده هم از رده نوجوانان بسیار 
باانگیزه کشــتی می گرفت. بــه نظرم بعید 
است که بتواند در خاک لوپز را بارانداز کند 
و حتی ممکن است میرزازاده اخطار بگیرد 
و در خاک بشــنیدند و آن وقت لوپز بسیار 
قدرتمند است و ممکن اســت او را بارانداز 

کند.

میرزازاده برای شکست لوپز روی 
ایستاده متمرکز شود

دلیریــان ادامه داد: بنابراین بــه نظرم بهتر 
اســت میزازاده روی سرپاایستادن تمرکز 
کند و هر کاری کــه می خواهد انجام دهند 
به صورت سرپا باشــد تا بتواند تمرکز لوپز را 
بهم بریزد. میرزازاده باید دقیقاً همان کاری 
را با لوپز انجام دهند که در جریان مسابقات 
جهانــی با رضــا کایالپ انجــام داد که این 
کشتی گیر عاجز شــده بود و نمی توانست 
کاری انجام دهد. و برخــلاف قوانین اخطار 

دوم را هم گرفت و از تشک خارج شد.

 ساروی نسبت به گذشته افت کرده 
اما الان بهتر شده است

وی همچنین به دیگر کشــتی گیران اشاره 
کرد و گفت: به نظرم ساروی در المپیک های 
قبلی هم حقش مــدال طلا بود امــا در دو 
ســال اخیر نســبت به اولین المپیکی که 
حضور داشــت کمی افت کرده و دلیل آن را 
نمی دانم. از آن فرمی که دو ســال پیش در 
المپیک توکیو کشتی گرفته دور شده و الان 
فکر کنم کمی بهتر شــده است. هم اگرچه 
الان می گوینــد الکســانیان ۱۲ تا مدال در 
کارنامه خودش دارد اما به لحاظ ســنی پیر 
شــده و این مدال ها بــرای دوران جوانی او 
بوده است. به نظرم الان ســاروی نسبت به 
او برتری دارد و باید خیلی با دقت کشــتی 
بگیرد. او یکی دو تا حریــف دیگر دارد اما به 
نظرم ساروی شانس کســب سکو دارد ولی 
اینکــه روی کدام یــک قرار بگیــرد به روز 

مسابقه بستگی دارد.

کار کاویانی نژاد سخت است
دلیریــان همچنیــن در مــورد اوزان ۷۷ و 
۸۷ کیلوگرم هم خاطرنشــان کرد: وزن ۷۷ 
کیلوگرم یکی از اوزان ســخت کشتی فرنگی 
است چون میانگین وزن تمامی آدم ها در دنیا 
به صورت میانگین بین ۷۰ تــا ۸۰ کیلوگرم 
است و این یکی از اوزان شلوغ کشتی فرنگی 
است و کاویانی نژاد کار سختی دارد. امیدوارم 

بتواند نتیجه بگیرد و موفق شود.

بدن مهمدی خوش قواره و چغر است
پیشکسوت کشتی فرنگی ادامه داد: درست 
اســت که علیرضا مهمدی به تازگی در این 
وزن آمده و تاکنون در عرصه بین المللی در 
وزن ۸۷ کیلوگرم کشتی نگرفته اما او سبک 
خاصی کشــتی می گیرد و اگــر کمی دقت 
کند شــانس دارد. مهمدی قد و قواره خیلی 
خوبی دارد، بدنش هم کشــیده و چغر است 
بنابراین می تواند جز مدعیان باشد و برای او 
شانس قائل هســتم.وی تأکید کرد: درست 
است که ما می گویم هر ۶ نفر اعضای کشتی 
فرنگی شانس کسب مدال دارند اما شرایط 
المپیــک خیلــی متفاوت اســت و ممکن 
اســت با یک اشــتباه کوچک نتیجه کاملًا 
تغییر کند. اما در مجمــوع بین ۳ تا ۴ مدال 
برای کشــتی فرنگی قائل هستم و امیدوارم 

کشتی گیران بهترین نتیجه را کسب کنند.

حضور قطعی وزیر ورزش در المپیک با وجود جابه جایی دولت

انتقال میلیون دلاری در راه است
پرسپولیس با خیال راحت دنبال خرید بازیکن 

گران قیمت خارجی
باشگاه پرسپولیس با فراغ بال در انتظار آخرین بسته پیشنهادی قطری 

ها برای جذب مدافع این باشگاه است.
 باشگاه پرسپولیس از دریافت پیشــنهاد دو باشگاه قطری برای جذب 
عبدالکریم حســن وارد بازار نقل و انتقالاتی شــد تا ایــن بازیکن که 
زمستان فصل گذشته با قراردادی یک و نیم ســاله به پرسپولیس آمد 

بتواند بازار نقل و انتقالاتی را به سود خود پیش ببرد.
پرســپولیس ابتدا درخواســت ۸۰۰ هزار دلاری برای صدور رضایت 
نامه بازیکن قطری داشــت اما وقتی اصرار عبدالکریم حســن را همراه 
با درخواســت های مکرر قطری ها دید مبلغ صــدور رضایت نامه را هم 

افزایش داد.
رضا درویش مدیرعامل باشگاه پرسپولیس که حاضر بود با همان مبلغ، 
رضایت نامه حســن را صادر کند حالا دنبال پول بیشتری است تا علاوه 
بر دریافت این مبلغ بتواند بازیکن خارجی مد نظــر کادر فنی را با فراغ 

بال جذب کند.
به احتمال فراوان تکلیف جدایــی بازیکن قطری پرســپولیس تا روز 
دوشنبه هفته جاری مشــخص خواهد شد تا سرخپوشــان پس از آن 

بتوانند از خرید جدید خود رونمایی کنند.
جــذب دروازه بان خارجی بــه همراه هافبــک اروپایــی از مهم ترین 
خواســته های کادر فنی سرخپوشــان اســت که قرار اســت با خروج 

عبدالکریم حسن به جمع بازیکنان تیم اضافه شوند.

اولتیماتوم پرسپولیس به گران قیمت ترین 
مدافع ملی پوش!

باشــگاه پرســپولیس برای تمدید قرارداد مدافع تیم ملی گرجستان 
زمان داد.

باشــگاه پرســپولیس پس از توافق نهایی با گئورگی گولسیانی برای 
تمدید قرارداد با مدافع تیم ملی گرجســتانی بــرای یک فصل دیگر به 

او هشدار داد.
رضا درویش مدیرعامل باشــگاه پرســپولیس که قــرارداد ۷۰۰ هزار 
دلاری را با آپشــن های مربوط به قهرمانی در اختیار مدیر برنامه های 
گولسیانی قرار داده اســت تنها تا روز سه شــنبه به این بازیکن مهلت 

امضای قرارداد و سپس اضافه شدن به تمرینات پیش فصل داده است.
درویش کــه در جریان پیشــنهاد دو باشــگاه دیگر لیــگ برتری به 
گولســیانی شــده اســت برای جلوگیری از هرگونــه افزایش قیمت 
ناخواســته اعلام کرده اســت مبلغ توافق نهایی به هیــچ وجه تغییر 
نخواهد کرد تا این بازیکن به عنوان گران قیمت ترین بازیکن فعلی تیم 

تنها سه روز دیگر فرصت تمدید داشته باشد.

گولسیانی که در حال پشت سر گذاشتن تعطیلات با خانواده اش است 
فعلًا هیچ درخواست جدیدی برای تمدید قرارداد با پرسپولیس نداشته 
است و به احتمال فراوان بدون مشــکل قرار است یک فصل دیگر برای 

پرسپولیس بازی کند.

المپیک سی و سوم - پاریس
 زمان برگزاری افتتاحیه بازی های المپیک 

در شهرهای مختلف جهان
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شركت خدمات حمایتي كشاورزي استان  گيلان وابسته به وزارت جهاد کشاورزی در نظر دارد عملیات بارگیری، حمل و تخلیه انواع نهاده های 
کشاورزی از  دو مبداء )1- انبارهای سازمانی در  رشت  به مقدار 18 هزار تن  و 2-  انبارهای سازمانی در آستانه اشرفیه  به  مقدار 12 هزار  تن  را  از طريق 
برگزاري مناقصه عمومي يک مرحله ای  به پیمانكاران واجد شرايط واگذار نمايد .کلیه مراحل برگزاری مناقصه از »دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد ، 
بازگشايی نرخ های پیشنهادی و ... » در بستر سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه 
گران در صورت عدم عضويت قبلی ، مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونیکی)توکن( را جهت  شرکت در مناقصه محقق سازند. 
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چهارشنبه  روز   19 ساعت  لغايت    ...    1403/04/30 مورخه    شنبه  روز   از  سامانه:  از  مناقصه  اسناد  دریافت  زمانی   4-مهلت 

مورخه    05/03/ 1403
5- آخرین مهلت ارائه پاکت های پيشنهادی- بارگذاری در سامانه بصورت pdf:    تا ساعت 19 روز  سه شنبه  مورخه 1403/05/16

 لازم به ذکر است پیشنهادات ارسالی بايد حداقل 45 روز از تاريخ آخرين  زمان تسلیم پیشنهادها اعتبار داشته باشند.
6-تاریخ گشایش پيشنهاد ها: روز چهارشنبه مورخه   1403/05/17  ساعت   9 صبح برای مبدا شماره 1   و  ساعت  11 برای مبدا شماره 2.

7-ميزان و نوع تضمين فرآیند ارجاع کار مبلغ: برای مبدا شماره 1:  به مبلغ  5/245/000/560) پنج میلیارد و دويست و چهل و پنج میلیون و پانصدو 
شصت( ريال و برای مبدا شماره 2 : به مبلغ 3/399/159/000 ) سه میلیارد و سیصد و نود و نه میلیون و يکصد و پنجاه و نه هزار( ريال که به  دو صورت 
ضمانتنامه بانکی و يا پرداخت نقدی )فیش واريزی( بحساب شبای شماره ir 250100004001039704005791 نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ايران 

بنام خزانه داری کل از طريق دستور پرداخت ساتنا يا پايا با شناسه واريز   347039752263500650000000000006 قابل ارائه می باشد. 
8- آدرس و زمان تحویل اصل تضمين شرکت در فرآیند ارجاع کار:اصل تضمین شرکت در فرآيند ارجاع )الف(علاوه بر بارگذاری در سامانه، می 
بايستی بصورت فیزيکی و در پاکت دربسته و ممهور ، حداکثر تا پايان وقت اداری روز  سه شنبه مورخه 1403/05/16  به دبیرخانه کمیسیون معاملات مناقصه 

گزار در آدرس فوق الذکر تحويل و رسید دريافت شود.
ضمنا جهت كسب اطلاعات بیشتر مي توانید ضمن تماس با  شماره تلفن 01333660016  به  آدرس اينترنتی شرکت www.assc.ir وآدرس  پايگاه ملی 

اطلاع رسانی مناقصات  http://iets/mporg.ir نیز مراجعه فرمائید.
-شماره تماس پشتیبانی سامانه1456) تماس با دفتر ثبت نام در سامانه اداره کل صنعت ، معدن و تجارت استان گیلان بشماره 013-33251136
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مرور ترین های تاریخ لیگ برتر
در آستانه آغاز فصل جدید، رکوردداران تاریخ این مسابقات بررسی شده است.

در آســتانه بیســت وچهارمین دوره لیگ برتر، به برخی از رکوردداران تاریخ لیگ برتر 
کمتر پرداخته شــده یا آمار بعضی رکوردداران دقیق و مشــخص نیست. از همین روی 
مجموعه فوتبال ۳۶۰ قصد دارد در فرصت تعطیلی لیگ برتر، به بررسی این رکوردداران 
بپردازد. در این قســمت از مرور رکوردداران تاریخ لیگ برتر، شاخص ترین مربیان تاریخ 

این مسابقات مرور شده است. 
امیر قلعه نویی ســرمربی فعلی تیم ملی، با ۱۰۳۹ امتیاز، امتیازآورترین مربی تاریخ لیگ 
برتر اســت. این مربی تنها مربی ای اســت که بیش از ۱۰۰۰ امتیاز کسب کرده و فاصله 
آن با ســایر مربیان به گونه ای است که بعید اســت تا مدتها مربی ای بتواند به این رکورد 
نزدیک شــود. یحیی گل محمدی در آخرین روز مربیگری خود در پرسپولیس رده دوم 
امتیازآورترین مربیــان تاریخ لیگ برتر را از آن خود کرد و ۵۷۲ امتیازی شــد. این مربی 
در این فصل در فولاد این فرصت را دارد که امتیازات خــود را اضافه کند. مجید جلالی و 
علی دایی با ۵۷۱ و ۴۸۷ امتیاز در رده های بعدی هســتند. مهدی تارتار که در این دوره 
سرمربی گل گهر است با ۳۹۷ امتیاز پنجم اســت.این دوره از لیگ برتر، چهارمین فصلی 
است که قلعه نویی در لیگ برتر حاضر نیســت و از این ۴ فصل، ۳ دوره به خاطر مربیگری 
در تیم ملی بوده اســت. قلعه نویی با مربیگری در ۵۷۰ بازی رکــورددار تاریخ لیگ برتر 
اســت. مجید جلالی با مربیگری در ۴۱۶ بازی در این جدول هــم در رده دوم قرار گرفته 
اســت. مهدی تارتار در هفته پایانی فصل گذشــته در کنار علی دایی قرار گرفت و این ۲ 

مربیگری با مربیگری در ۳۲۸ بازی سومین مربی باسابقه تاریخ لیگ برتر هستند.
برانکــو ایوانکوویچ تنها مربی تاریخ لیــگ برتر با حداقل ۱۰۰ بازی مربیگری اســت که 
توانسته میانگین بالای ۲ امتیاز در هر بازی کســب کند. برانکو متوسط ۲.۰۳ امتیاز در 
هر بازی دارد. امیر قلعه نویی و یحیی گل محمدی هر ۲ میانگین ۱.۸۲ امتیاز در هر بازی 
به دســت آوردند که میانگین امتیاز قلعه نویی کمی بهتر است. گل محمدی در این فصل 
اگر بتواند اندکی از میانگین عملکرد خود در تاریخ لیگ برتر بهتر نتیجه بگیرد به تنهایی 
در رده دوم قرار خواهد گرفت. قلعه نویی و گل محمدی تنهــا مربیان ایرانی بین ۵ مربی 
برتر از نظر میانگین امتیاز هستند. پس از گل محمدی، زلاتکو کرانچار با میانگین ۱.۷۳ 

جای دارد و مصطفی دنیزلی با میانگین ۱.۷۰ پنجم است.
امیر قلعه نویی بــا ۵ قهرمانی در لیگ برتر پرافتخارترین مربی تاریخ مســابقات اســت. 
قلعه نویی ۳ بار در استقلال و ۲ بار در سپاهان فاتح لیگ شــده است. پس از قلعه نویی، ۲ 
سرمربی سال های طلایی پرسپولیس قرار دارند. برانکو و گل محمدی ۳ بار با پرسپولیس 
به قهرمانی رســیدند و در رده دوم پرافتخارترین مربیان تاریخ لیگ برتر قرار دارند و در 
کنار قلعه نویی رکورددار بیشــترین قهرمانی با یک تیم هســتند. حسین فرکی و زلاتکو 
کرانچار مربیانی با ۲ قهرمانی در لیگ برتر هستند. عبدالله ویسی، فرهاد کاظمی، مجید 
جلالی، ملادن فرانچیچ، علی دایی، افشــین قطبی ، فرهاد مجیدی و اوســمار ویرا سایر 

مربیان فاتح لیگ برتر هستند. 



اصفهان-مریم مومنی مدیرکل بهزیســتی 
اســتان اصفهان با بیان اینکه در هفته بهزیستی 
۲ هزار ۶۶۲ طرح به بهره برداری خواهد رســید، 
گفت: بــرای اجرای این طرح هــا ۳۰۳ میلیارد و 
۵۰۰ میلیون تومان توســط بخش دولتی و ۸۴۸ 
میلیارد تومان توســط بخــش خصوصی هزینه 

شده است.
 ناصر چاووشــی در نشســت خبری ویژه هفته 
بهزیستی، فرا رسیدن تاسوعا و عاشورای حسینی 
را تســلیت گفت و اظهار داشــت: قانون تشکیل 
ســازمان بهزیســتی با تلاش و پیگیری شهید 
فیاض بخش در ۲۴ تیر ماه ســال ۵۹ در مجلس 
به تصویب رســید و ســازمان بهزیستی به شکل 

سازمانی کنونی مولود انقلاب اسلامی است.
وی افزود: قبل از انقلاب هم فعالیت های خدمات 
اجتماعی و رسیدگی به امور معلولین رایج بود اما 
شکل سازمانی نداشت و این خدمات بعد از انقلاب 
سازماندهی پیدا کرد و در ســازمان بهزیستی به 

شکل فراگیر و گسترده به مردم ارائه شد.
مدیرکل سازمان بهزیستی اســتان اضافه کرد: 

با توجــه به  هم زمانی هفته بهزیســتی امســال 
با ایام محرم، شــعار "نهضت حســینی، خدمت 
مردمی" برای گرامیداشت این ایام انتخاب شده 
که با آموزه های اعتقادی ما و درس های عاشــورا 
هماهنگ اســت. وی بــا بیان اینکــه مهم ترین 
درس عاشورا ایثارگری و اصلاح اجتماعی است، 
خاطرنشــان کرد: در این راســتا خدمت رسانی 
به مردم به عنــوان یکی از راهبردهای ســازمان 
بهزیســتی در قالب شــعار مشــخص و انتخاب 
شده است. چاووشــی با بیان اینکه فعالیت های 
سازمان بهزیستی به طور تخصصی در چهار حوزه 
اجتماعی، توابخشی، پیشگیری، توانمندسازی 
تعریف شــده، گفت: توابخشی، حوزه اختصاصی 
سازمان بهزیستی اســت و ما در سطح استان ۹۳ 
هزار معلول داریم که در ســامانه های بهزیستی 
شناســایی و به ثبت رســیده اند و تحت پوشش 

بهزیستی هستند.
وی در ادامه به فعالیت های بهزیســتی در حوزه 
سلامت اجتماعی اشاره کرد و یادآور شد: اورژانس 
اجتماعی به عنوان یکی از درگاه های بهزیســتی 

به آن بخشــی از جامعه که در معرض  آسیب های 
اجتماعی قرار می گیرند، خدمت رسانی می کند 
و در ۱۷ شهرســتان کــه بــالای ۵۰ هــزار نفر 
جمعیت دارنــد، ۲۰ پایــگاه اورژانس اجتماعی 
داریم که به شهرســتان هایی که پایــگاه ندارند 
نیز خدمت رســانی می کنند. مدیرکل ســازمان 
بهزیستی یادآور شــد: تمرکز اورژانس اجتماعی 
روی حوزه های کــودک آزاری، همســر آزاری، 
ســالمندآزاری، خشــونت خانگی و اقــدام به 
خودکشی اســت. وی در ادامه به تشریح اقدامات 
سازمان بهزیســتی در حوزه پیشگیری پرداخت 
و گفت: در ســطح اســتان ۳۱۰ مرکز مشاوره و 
کلینیک  خانواده از ســازمان بهزیســتی مجوز 
فعالیت دارنــد که از این تعــداد ۲۹۲ مرکز فعال 
بوده و مباقی فعالیتی ندارند. همچنین ۷۵ مرکز 
ترک اعتیاد ماده ۱۵ داریم و تنها مرکز زنان معتاد 
متجاهر اســتان زیر نظر بهزیستی فعالیت دارد و 
سال گذشته برای اولین بار افتتاح شد. همچنین 
مرکز صدای مشــاور زیر نظر بهزیستی هر روزه از 
ساعت ۸ تا ۲۴ پاسخگوی تماس های شهروندان 

است. چاووشــی با بیان اینکه در هفته بهزیستی 
دو هزار ۶۶۲ طرح به بهره برداری خواهد رســید، 
گفت: بــرای اجرای این طرح هــا ۳۰۳ میلیارد و 
۵۰۰ میلیون تومان توســط بخش دولتی و ۸۴۸ 
میلیارد تومان توسط بخش خصوصی هزینه شده 

است؛ همچنین برنامه هایی نیز پیش رو داریم که 
احداث مزرعه خورشــیدی با ظرفیت ۵ مگاوات، 
پیگیری اجرای قانون حمایت از حقوق معمولین، 
تقویت پایگاه خبری معلولین یا توان نگار از جمله 

آن هاست.

 اردبیل-افسون جبارزاده   جلسه شورای اداری اداره کل 
شیلات استان اردبیل با حضور  دکتر احد بیوته نماینده مردم شریف 
اردبیل، نیر، نمین و سرعین در مجلس شــورای اسلامی در سالن 
اجتماعات اداره کل برگزار شــد. در ابتدای جلسه محمد اله بخش 
مدیرکل شیلات استان اردبیل ضمن عرض تسلیت به مناسبت فرا 
رسیدن تاسوعا و عاشورای حسینی، گزارشی از وضعیت سیمای 
شیلات اســتان ارائه کرد.  مدیرکل شیلات اســتان گفت : استان 
اردبیل جزء ۱۱ استان در کشور اســت که در جایگاه اداره کل قرار 
داشته و از این تعداد ۸ استان به عنوان استانهای ساحلی و ۳ استان 
به عنوان غیر ساحلی شناخته شده است اله بخش اظهار کرد: وجود 
استعداد و  پتانسیل بالای اســتان و همچنین تنوع آب و هوای در 
شمال و جنوب استان باعث گردیده اســتان اردبیل هم در بحث 
پرورش ماهیان سردآبی، گرم آبی و همچنین خاویاری جز استان 
های مطرح در کشور شناخته شده باشد. مدیرکل شیلات استان 
به سهم تولیدات استان اشاره کرده و افزود: میزان تولیدات در سال 

۱۴۰۲، به ۱۲هزار و ۶۶۸ تن رســید که این رقــم در برنامه هفتم 
توســعه ۱۱هزار و ۸۰۰ تن بوده و بحمدالله با تلاش و برنامه ریزی 
های صورت گرفته شاهد افزایش ۲۶ درصدی تولیدات در دوسال  
گذشته بودیم  اله بخش از رشد قابل توجه تسهیلات پرداختی به 
تولید کنندگان اســتان خبر داد و افزود: متاسفانه میزان پرداخت 
تســهیلات حمایتی به تولید کنندگان اســتان در سال ۱۴۰۰ 
بسیار ناچیز بود که خوشــبختانه این رقم به  ۷۰ میلیارد تومان در 
ســال ۱۴۰۲ افزایش پیدا کرده و تولید کنندگان عزیز در استان از 
تسهیلات حمایتی کم بهره برخوردار شــده اند. ایشان همچنین 
گفت: متاسفانه در ســال های اخیر به دلیل کمبود نیروی انسانی 
متخصص، ۶۷ درصد پست های سازمانی اداره کل خالی از نیروی 
انســانی بود که بحمدالله با پیگیری های صورت گرفته با برگزاری 
آزمون های اســتخدامی ۸ نفر نیروی متخصص در حوزه شیلات 
جذب و ۸ نفر در سایر رشته های تخصصی طی فرایند استخدام در 

ماه های جاری بکارگیری خواهند شد.

 قزوین-مریم نقدی   مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب 
استان قزوین گفت: در فصل بهار سال جاری تعداد ۳۱۲ فقره 

انشعاب غیرمجاز آب آشامیدنی کشف و قطع شده است.
داراب بیرنونــدی درخصوص کشــف ۳۱۲ فقره انشــعاب 
غیرمجاز آب آشامیدنی در اســتان قزوین، اظهار کرد: از این 
تعداد ۱۹۷ فقره در حوزه روســتایی و ۱۱۵ فقره نیز در حوزه 
شهری است که از متخلفان استفاده از انشعاب های غیرمجاز 
جرایم سنگین قانونی اخذ و پرونده های آن ها جهت برخورد 

لازم به مراجع قضائی ارجاع شده است.
بنا بر اعلام روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قزوین، 
وی در ادامه خاطرنشان کرد: انشــعاب های غیرمجاز تضییع 
حقوق عامــه دولت و ملت اســت و احتمال بروز مشــکلات 

بهداشتی را برای آب آشامیدنی مردم به دنبال دارد.
وی بیان کرد: برابر قانون مجازات استفاده کنندگان از انشعاب 
غیرمجاز آب و فاضلاب و با تلاش شــرکت، شعبه های خاص 
دادگاهی، به ســرعت رســیدگی های لازم را انجــام داده و 

تمامی تلاش در جلوگیری از تضییع حقوق مردم شــریف در 
برخورداری از آب شرب بهداشــتی و برخورد با متخلفین در 

دستور کار است.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان قزوین در پایان از 
مردم خواست بر اساس وظیفه شهروندی در صورت مشاهده 
هرگونه انشعاب غیرمجاز مراتب را از طریق سامانه تلفنی ۱۲۲ 
اعلام کــرده و در صورت حصول اطمینان از راســتی آزمایی 

کارشناسان، از پاداش مربوطه نیز برخوردار شوند.

ســنندج-فاطمه ملایی مدیرکل بهزیســتی استان 
کردستان  در نشســت خبری با اصحاب رســانه های استان 
اظهار کرد: سازمان بهزیســتی بیش از ۵۲ مأموریت شاخص 
دارد که ۱۷۰ فعالیــت در زیرمجموعه ایــن مأموریت ها در 
بخش های اجتماعی، توان بخشــی، امور توسعه، پیشگیری، 
مشارکت های مردمی و تشکل های غیردولتی به جامعه هدف 
خود که بیشــتر کودکان بی سرپرســت و بدسرپرست، زنان 

بی سرپرست و معلول هستند، ارائه می دهد.
حسین رســولی افزود: اعتبارات این ســازمان محدود است 
و به تنهایی از عهده وظایف خود برنمی آییــم، اما در کنار آن 
مشــارکت های مردمی و خیران را داریم تا برنامه های خود را 

به پیش ببریم.
وی از اختصاص ســه هزار میلیارد ریال وام اشــتغالزایی به 

مددجویان بهزیستی کردستان خبر داد.
مدیرکل بهزیستی اســتان کردســتان ادامه داد: از سه سال 
پیش تاکنون رویکرد این ســازمان بر این اســاس بوده است 

که هیچ خانوار پشــت نوبت دریافت مســتمری نــدارد و به 
درخواست ها در سریع ترین زمان ممکن رسیدگی می شود.

رســولی تاکید کــرد: ســازمان بهزیســتی اولویت بندی 
نیازمندی های جامعه هدف را دارد و بر اساس اولویت خدمات 

خود را ارائه می دهد.
وی تصریح کــرد: ســال گذشــته ۳۲ هــزار و ۵۶۰ خانوار 
مستمری بگیر تحت پوشش این سازمان بودند که سال جاری 

به ۳۴ هزار و ۷۳۰ خانوار افزایش یافته است.
مدیرکل بهزیستی کردســتان اضافه کرد: ۷۴۲ معلول دارای 
ضایعات نخاعی، ۱۳۰ سالمند بسترگرا، ۵۷۰۰ زن سرپرست 
خانوار، ۷۲ خانواده دارای سه قلو و ۱۲۰۷ خانواده دارای دوقلو 

تحت پوشش این ســازمان و از مســتمری و حق پرستاری 
برخوردار هستند.

رسولی با اشاره به شناســایی ۳۲ هزار و ۵۱۴ معلول در سطح 
استان گفت: بر اساس تعداد معلولیت این افراد ۴۳ هزار و ۹۰۰ 
نفر می شــوند، چون برخی از آنها دارای چنــد نوع معلولیت 
بوده که از خدمات مستمر و غیرمستمر این سازمان بهره مند 

هستند.
وی با بیان اینکه ۱۳ هزار و ۸۲۰ نفر در استان دارای معلولیت 
شــدید و ۱۲۶۰ نفر دارای معلولیت بسیار شــدید هستند، 
افزود: ۱۴۶۰ خانوار دارای دو نفر معلول، ۹۲ خانوار دارای سه 
معلول، ۱۲ خانوار دارای چهار نفــر معلول و یک خانوار دارای 

پنج نفر معلول در استان تحت پوشش بهزیستی هستند.
مدیرکل بهزیستی کردســتان خاطرنشــان کرد: ۳۱ مرکز 
نگهداری معلولان در استان مشغول به فعالیت هستند که به 

۱۲۳۰ نفر افراد دارای معلولیت خدمات ارائه می دهند.

اردبیل

وین قز

کردستان

مدیر کل شیلات استان خبرداد :

رشد 26 درصدی تولیدات شیلات اردبیل نبست به 2 سال گذشته 

وین کشف ۳۱۲ فقره انشعاب غیرمجاز آب آشامیدنی در استان قز

مدیرکل بهزیستی استان :

بیش از ۳۴ هزار خانوار کردستانی تحت پوشش بهزیستی هستند

اهواز-محمدمجدم مجری پروژه اجرای خط هوایی ۲ 
مداره تاسیسات ســاحلی کارون نیروگاه رامین از افزایش 

سطح پایداری تولید برق نیروگاه رامین اهواز خبر داد.
رامین محمد سلامی گفت: با پایان یافتن عملیات اجرایی 
نصب خط هوایی برق ۲ مداره تاسیســات ساحلی کارون تا 
نیروگاه رامین، ضریــب ایمنی و پایــداری واحدهای این 

نیروگاه به میزان قابل توجهی افزایش یافت.
وی افزود: با توجه به ضرورت امر تولیــد حداکثری در این 
نیروگاه، قبل از شــروع فصل گرما بررسی های کارشناسی 
پیرامون نقاط فرسوده و آســیب دیده کابل های مرتبط با 
ترانس های تاسیســات ســاحلی صورت گرفت و تعویض 

کابل های تغذیه این ترانس ها وارد فاز اجرایی شده است.
ســلامی گفت: با توجه به اضطرار حفظ پایداری واحدهای 
نیروگاه اول، برای ادامه مســیر کابل کشی هوایی از انتهای 
ســینی کابل موجود تا محل نصب ترانس های تاسیسات 

کارون و انجــام عملیــات ۲ مــداره کردن مســیر هوایی 
گروه های اجرایی به صورت شبانه روزی انجام شده است.

به گفته وی انجام عملیات ســیم کشــی مسیر خط هوایی 
ســه هزار و ۴۰۰ متر و نصــب ۲۶ عدد پایــه بتونی گرد در 

اندازه های مختلف انجام شد.
نیروگاه حرارتی رامین از بزرگتریــن نیروگاه های حرارتی 
)بخاری( کشــور اســت که با هــدف تأمین برق اســتان 

خوزستان و شبکه سراسری احداث شده است.
این نیروگاه در کیلومتر ۲۰ جاده اهواز – مسجدسلیمان و 
در مجاورت رودخانه کارون و شــهر ویس در شمال شرقی 

اهواز قرار دارد.
نیروگاه رامین با ۶ واحد )چهار واحد ۳۰۵ مگاواتی و ۲ واحد 
۳۱۵ مگاواتی( دارای توان تولیــدی یکهزارو ۸۵۰ مگاوات 
اســت. این نیروگاه نقش مهمی در تأمین بــرق مورد نیاز 

استان خوزستان و پایداری شبکه برق کشور ایفا می کند

در مدت ســه سال گذشته  ارومیه -رحیم جباردخت
بالغ بردو هزارو ۱۲۴ میلیارد تومان درحوزه صنعت برق در 
آذربایجان غربی  سرمایه گذاری بعمل آمده که بخش مهم 

آن تبدیل شبکه شیمی به کابل خود نگهدار می باشد .
این مطلب را مدیر عامل شــرکت توزیع بــرق آذربایجان 
غربی در گفتگو با خبرنــگاران عنوان کــرد گفت از محل 
است سرمایه گذاری نزدیک به ۴ هزار کیلومترتبدیل فشار 

ضعیف به کابل خود نگهدار انجام که تاثیر بسزایی در
و کاهش تلفات وضعف ولتاژ داشته است .

ظاهر کیامهر بابیان اینکه آذربایجان غربی اولین اســتان 
درکشــور بوده که توانســنه ایــن حجم ازشــبکه کابل 
خودنگهداررا اجرا نماید افزود این پروژه درســطح مناطق 
شهری وروســتایی بصورت  وسیع انجام شــده بطوریکه 
در آذربایجــان غربــی دربیــش ازدوهــزارو ۷۰۰ آدینه 
بمرحله اجرا درآمده اســت . وی با اشــاره بهافزایش دمای 

امسال و وضعیت  پیک دراســتان آذربایجان غربی یادآور 
شد علیرغم افزایش دما خوشــبختانه لل تلاش همکاران  
در   دیســپاچینگ شــرکت های توزیع حاموشی کلی در 
استان نداشــتیم . وی پیک اســتان رادرچندروز گذشته 
یکهزارو۲۳۱ مگاوات اعلام کردکه این رقم در ســال قبل 

یکهزار و۱۸۵ مگاوات بوده است . 
کیامهر باتاکید براینکه مشترکین بخصوص بخش خانگی 
در گذر ازپیک تابســتان بایســتی  ما را یاری نمایند افراد 
مشترکین خانگی در آذربایجان غربی را یک میلیون و۴۵۰ 
هزار مشــترک عنوان کرد وافزو و این افــراد ۸۰ درصدکل 
مشترکین در استان را تشــکیل می دهند . ایشان هوشنگ  
یابی کنتورهــا راگام مهــم دربرنامه مصرف مشــترکین 
توصیف کــرد وگفت  این امــراز طریــق مرکزپایش انجام  
ومشترکین می توانند پسران مصرف خود را بصورت آنلاین 

مشاهده نمایند .

خوزستان آذربایجا غربی

وگاه رامین اهواز افزایش یافت اجرای  4 هزار کیلومتر فشار ضعیف به کابل خود نگهدار در آذربایجا غربی پایداری تولید برق نیر

مدیرکل بهزیستی استان اصفهان خبرداد؛

ح به مناسبت هفته بهزیستی بهره برداری  از 2 هزار و 662 طر

در هفته بهزیستی؛

ح ویژه مددجویان بهزیستی  بیش از ۱۳۰ طر
مازندران  به بهره برداری می رسد

ســاری-امیری فر مدیرکل بهزیســتی مازندران با تشــریح ویژه برنامه 
های گرامیداشــت چهل و چهارمین سال تاسیس ســازمان بهزیستی، گفت: 
گرامیداشت هفته بهزیســتی از ۳۰ تیر لغایت ۵ مرداد با شعار "نهضت حسینی 

خدمت مردمی" در استان مازندران برگزار می شود.
فریبا بریمانی مدیرکل بهزیستی مازندران تجدید میثاق با آرمان های امام راحل 
)ره( و مقام معظم رهبری مدظله العالی و عطرافشانی گلزار شهدا را از برنامه های 
ستاد هفته بهزیســتی استان برشــمرد و گفت: برگزاری دیدارهای صمیمانه با 
خانواده های معظم شــهدا و ایثارگران، افراد دارای معلولیت، بانوان سرپرست 
خانوار، دیدار با نماینده ولی فقیه در مازندران و ائمه جمعه در سراســر اســتان، 
بازدید از مراکز بهزیســتی، همچنیــن مانور خودروهــای اورژانس اجتماعی، 
نشست با مراکز مردم نهاد همکار با بهزیستی، ارایه خدمات مشاوره ای رایگان و 
نشست خبری مدیر کل با اصحاب رسانه از جمله برنامه های گرامیداشت هفته 

بهزیستی می باشد. 
این مسوول احداث مسکن و توانمند سازی مددجویان را دو مولفه مهم دولت در 
توجه به مددجویان بهزیستی دانست و گفت: در این راستا ۸۰ واحد مسکونی و 
۵۶ طرح خوداشتغالی مددجویان بهزیستی مازندران به صورت ویدیو کنفرانس 

همزمان با سراسر کشور به بهره برداری می رسد.
وی با بیان اینکه در این هفته برنامه های آگاه سازی عمومی از خدمات و عملکرد 
بهزیستی مازندران اجرا می گردد، افزود: فضاسازی محیطی، برپایی نمایشگاه 
دســتاوردها و توانمندیهای جامعه هدف و برپایی نمایشــگاه عکس از خدمات 

سازمان از دیگر برنامه های این مناسبت می باشد. 
وی ادامه داد: سخنرانی روسای بهزیستی در سطح شهرستان ها پیش از خطبه 
های نماز جمعه، برپایی میز خدمت در مصلی ها، مســاجد و اماکن عمومی نیز 
در گرامیداشت چهل و چهارمین سال تاسیس سازمان بهزیستی در استان اجرا 

می شود.

 هشدار آبفا:

البرزی ها در مصرف آب صرفه جویی کنند

البرز-ترنم مظفری مدیر عامل شرکت آبفا اســتان البرز با اشاره به افزایش 
دما و محدودیت منابع آبی از مردم خواست در مصرف آب صرفه جویی کنند.

نامداری گفت: این روزها با افزایش دما شــاهد بالا رفتن میــزان مصرف آب در 
مناطق مختلف استان البرز هستیم .

وی ادامه داد: صرفه جویــی ۱۰ تا ۱۵ درصدی در مصــرف آب نقش موثری در 
تامین آب شرب مناطق مختلف استان خواهد داشت .

نامداری گفت : یکی از راه های کاهش مصرف آب ، ایجاد سایبان برای کولرهای 
آبی و تنظیم شناورهای آب است که می تواند در صرفه جویی مصرف آب کمک 

شایانی کند.
مدیرعامل شــرکت آبفا البرز افزود: خودداری از شستشوی غیر ضروری مانند 
شستن خودروها با آب شــرب از مهمترین توصیه ها به شــهروندان این استان 

است.
وی تاکید کرد: آبیاری باغچه ها و فضای ســبز خانگی در شب هنگام و پرهیز از 

روش غرق آبی از دیگر توصیه ها برای کاهش مصرف آب است .
نامداری گفت : با توجه به افت فشــار آب در طبقات فوقانی ساختمان های چند 
طبقه ، نصب مخازن ذخیره آب و پمپاژ آب پس از کنتورآب در این ساختمان ها 

می تواند در مشکل افت فشار آب کمک کند.

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان:

مصرف برق کرمانشاه از ۸۹۰ مگاوات گذشت
کرمانشاه-حســنافخارزاده مدیرعامــل شــرکت توزیع نیــروی برق 
استان کرمانشاه با اشــاره به شکسته شــدن رکورد مصرف برق در کرمانشاه با 
۸۹۳ مگاوات، گفت: دو هفته ســخت پیش رو داریم که برای گذر از آن نیازمند 

همراهی مشترکین هستیم.
محمد مرادی با اشاره به افزایش مصرف برق در اســتان طی روزهای گرم اخیر، 
گفت: حوالی ســاعت ۲۱ روز چهارشــنبه )۲۷ تیر( رکورد جدید مصرف ۸۹۳ 

مگاواتی در استان به ثبت رسید.
وی این میزان مصرف را برای این ایام از ســال بالا دانست و اظهار کرد: با توجه به 
اینکه هر سال پیک مصرف را در مرداد ماه داریم، احتمال افزایش بیشتر مصرف 

برق در روزهای آینده و مرداد ماه وجود دارد.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشــاه از دو هفته سخت و گرم 
پیش رو یاد کرد که منجر به افزایش مصرف برق خواهد شد و گفت: هر یک درجه 
افزایش دما، مصرف برق در کشــور را حدود ۱۸۰۰ مگاوات بالا می برد و استان 

کرمانشاه نیز از این افزایش مصرف مستثنی نیست.
به گفته مرادی، برای گذر از این دو هفته ســخت لازم است مشترکین همراهی 
لازم را داشته باشند تا بتوان پایداری شــبکه برق را مانند آنچه که تاکنون بوده، 
حفظ کرد. وی تاکید کرد: اگرچه اعمال محدودیت مصرف جدیدی در اســتان 
کرمانشاه نداریم، اما لازم است مشترکین بخش خانگی نهایت همراهی را برای 

گذر از این روزهای گرم داشته باشند.
وی با بیان اینکه در کرمانشــاه معمولا دو پیک مصرف را در ساعات یازده تا ۱۸ و 
۲۰ تا ۲۳ داریم، خاطرنشان کرد: تقاضا داریم مشترکین در این ساعات استفاده 
از وسایل برقی پرمصرف مانند اتو، ماشین لباسشویی و ظرفشویی و... را محدوده 

کرده و به ساعت بعد از ۲۳ و یا اوایل صبح موکول کنند.
مدیرعامل شرکت توزیع برق استان کرمانشــاه با بیان اینکه استفاده همزمان از 
کولر و دیگر لوازم برقی فشار بر شبکه برق را  تشــدید می کند، افزود: کولرها به 

تنهایی مصرف برق را حدود ۴۰ درصد افزایش می دهند.

مدیرکل میراث فرهنگی لرستان:

 قلعه  فلک الافلاک نخستین پایگاه تشیع
 در جهان اسلام است

 خرم آباد-فرزانه هداوند مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دستی لرستان گفت: قلعه  فلک الافلاک نخســتین پایگاه تشیع در جهان اسلام 

است.
عطا حسن پور اظهار کرد: ۶۰۰ ســال قبل از صفویان که در ایران مذهب شیعه 
را بنیان گذاری کنند در خرم آباد و در قلعه فلک الافلاک)دژ شــاپور خواســت( 
حاکمی به نام ابونجم بدربن حسنویه در این قلعه نخستین پایگاه شیعه را در دنیا 

پایه گذاری می کند.
وی ادامه داد: بدربن حسنویه شیعه مذهب و از کردهای دیاله عراق بوده که برای 
رفاه حال زائران و حجاجی که از مســیر خرم آباد تردد می کردند پل ها، آب انبار و 
جاده هایی را ســاخت و برای این بناهای عام المنفعه هزینه های زیادی را صرف 

کرده است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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وزارت نفت اعلام کرد
نفتکش های آسیب دیده در ساحل سنگاپور 

حامل نفت خام ایران نبودند
حادثه برخورد دو نفتکش در نزدیکی ساحل سنگاپور در حالی رخ داده 
که برخی رســانه ها، محموله یکی از این نفتکش ها را دو میلیون بشکه 
نفت خام ایران اعلام کرده اند امــا وزارت نفت اعلام کرد که هیچکدام از 
نفتکش های آســیب دیده مرتبط با ایران نبوده اند و هیچ یک نیز حامل 

نفت خام ایران نبودند.
 صبح روز )جمعه ۲۹ تیرماه( دو نفتکش در ســواحل ســنگاپور با هم 
برخورد کردند. ایــن حادثه به ســرعت در خبرگزاری های مهم جهان 
منتشر شــد و برخی خبرگزاری ها مانند رویترز و بلومبرگ ادعا کردند 
که یک نفتکش غول پیکر )VLCC( که در این حادثه آسیب دیده بود، 

حامل دو میلیون بشکه نفت خام ایران به چین بوده است.
اما وزارت نفت ایران در قالب اطلاعیه ای رسمی اعلام کرد: هیچکدام از 

نفتکش های آسیب دیده مرتبط با ایران نبوده اند.
بر  این اساس تاکید شــده محموله نفت خام هیچ یک از این دو نفتکش 

آسیب دیده نیز ارتباطی با ایران ندارد و متعلق به ایران نبوده است.
بر اساس مستندات منتشرشده ابرنفتکش »ســیریز ۱« حامل پرچم 
کشور جزیره ای »سائوتومه و پرنســیب« واقع در خلیج گینه در غرب 
قاره آفریقا اســت. نفتکش دیگــری نیز که با ایــن ابرنفتکش برخورد 

داشته سنگاپوری است.
طبق اعلام وزارت نفت، مشخص نیســت در شرایطی که ایران توانسته 
تولید و صادرات نفت خود را با وجــود تحریم های آمریکا افزایش دهد، 
انتســاب محموله این نفتکش غول پیکر به ایران با چه هدف و نیتی از 

سوی رسانه های غربی مطرح می شود.

اعلام شرایط اضطراری در کشور
 دستور قطع برق صادر شد

وزیر نیرو گفت: شــرکت های توزیع موظف هســتند برق آن دسته از 
اداراتی را که نسبت به کاهش مصرف خود اقدام نمی کنند، قطع کنند.

 علی اکبر محرابیان در جلســه مدیریت مصرف برق فصل گرم ســال 
که در مرکز دیســپاچینگ ملی شرکت مدیریت شــبکه برق ایران و با 
حضور مدیران ارشد صنعت برق کشــور برگزار شد، گفت: همانطور که 
گزارش های سازمان هواشناسی نشــان می دهد، در دو هفته پیش رو 
شاهد افزایش بی سابقه دما در سراسر کشــور خواهیم بود که به دلیل 
همزمانی این افزایش دما در نقاط مختلف کشــور، تقاضای مصرف برق 

به شدت افزایش می یابد.
وزیر نیرو ادامه داد: اســتقرار گنبد حرارتی و افزایش شــدید دما تنها 
محدود به ایران نیســت و کل منطقه غرب آســیا با این شرایط رو به رو 
است و گزارش ها نشــان می دهد برخی کشورهای منطقه خلیج فارس 
که از زیرساخت های مناسبی نیز در حوزه برق رو به رو هستند به ناچار 

نسبت به اعمال خاموشی اقدام کرده اند.
وی با تأکید بر این نکته که باوجود افزایش بســیار زیاد دمای هوا شاهد 
پایداری شبکه سراسری برق در ایران هستیم، افزود: باتوجه به شرایط 
ویژه ای که در آن قرار داریم، تمامی بخش های صنعت برق کشــور اعم 
از نیروگاه ها، بخش انتقال و بخش توزیع و در آماده باش کامل هســتند 
و نهایت تلاش خود را برای تولید و توزیع حداکثری برق در بخش های 

مختلف مصرفی انجام می دهند.

وزیر نیرو: در حوزه تولید با بالاترین ظرفیت ممکن در خدمت 
بخش های مختلف هستیم

محرابیان با اشــاره به برگزاری جلســه مدیریت تولید و مصرف برق در 
مرکز دیســپاچینگ ملی در صبح روز شنبه خاطرنشــان کرد: در این 
جلسه ظرفیت تولید برق کشــور از طریق واحدهای مختلف نیروگاهی 
مانند نیروگاه های حرارتی، تجدیدپذیر، اتمی و برقابی مورد بررســی 
قرار گرفت و مقرر شــد تا واحدهای محدودی که بــه دلیل تعمیرات از 
مدار خارج هســتند حداکثر تا فردا ظهر به مدار تولید وارد شوند تا در 
حوزه تولید با بالاترین ظرفیت ممکــن در خدمت بخش های مختلف 

مصرف کننده برق باشیم.

وزیر نیرو مدیریت مصرف در بخش های مختلــف را رمز عبور موفق از 
اوج بار سال جاری دانست و در این باره گفت: در دو سال گذشته باوجود 
ناترازی موجود میان مصرف و تولید از طریق مدیریت مصرف توانستیم 
اوج بار مصرف برق را به نحو مطلوبی مدیریت کنیم و در سال جاری نیز 

از این طریق می توانیم از اوج بار با موفقیت عبور کنیم.
وی با اشاره به سپرده شــدن مدیریت مصرف در بخش خانگی به مردم 
یادآور شــد: بخش عمده ای از مشــترکان بخش خانگی در هفته های 
گذشــته با برنامه های مدیریت مصرف همکاری داشتند که جا دارد از 
آنها تشکر کنیم، اما تعداد اندکی از مشترکان بخش خانگی نیز مصارف 
بالای ۲ تــا ۳ برابر الگو دارند کــه در دو هفته پیش رو ناگزیر هســتیم 
به دلیل جلوگیری از تضییع حقوق دیگر مشــترکان ابتدا نســبت به 
محدودســازی برق آنها در صورت لزوم نســبت به قطع برق آنها اقدام 

کنیم.
محرابیــان در بخش دیگری از ســخنان خــود به لــزوم همکاری 
حداکثری بخش اداری بــا برنامه های مدیریت مصرف اشــاره کرد 
و در این خصــوص تأکید کــرد: هدف گذاری صــورت گرفته برای 
مدیریت مصرف در بخش اداری ۱۵۰۰ مــگاوات بود، اما گزارش ها 
نشــان می دهد حداکثر همکاری ادارات به ۱۲۰۰ مگاوات رســیده 
اســت که این یعنی برخی ادارات به وظایف خــود در حوزه کاهش 

مصرف برق عمل نمی کنند.
وزیر نیرو در همین رابطه بیان کرد: تأکید دولت همواره این بوده است 
که برنامه های مدیریت مصرف باید از بخش های دولتی آغاز شــود و بر 
این اساس شرکت های توزیع موظف هستند برق آن دسته از اداراتی را 

که نسبت به کاهش مصرف برق خود اقدام نمی کنند، قطع کند.
وی با اشــاره به اهمیت ورود مولدهای خودتأمین دستگاه های دولتی 
و نظامی به مدار تولید برق بیان کرد: مولدهای دســتگاه های دولتی و 
نظامی باید به صورت مســتمر در مدار باشند و این مراکز حتی المقدور 
لازم اســت برق مورد نیاز خود را از طریق مولدهای خودتأمین تأمین 

کنند.
محرابیــان در بخش انتهایی ســخنان خود با تأکید بــر لزوم همراهی 
صنایع با برنامه های مدیریت مصرف در روزهای گرم سال جاری اظهار 
داشت: در بخش صنایع الگوی کامل و دقیقی از مدیریت مصرف از قبل 
طراحی شده است که بسیاری از صنایع با این برنامه هماهنگ هستند و 
تعداد اندکی از صنایع نیز که از برنامه ها تجاوز کرده اند، امیدواریم طی 
دو لی ســه هفته آینده تمامی صنایع در چارچــوب برنامه ها با صنعت 
برق همکاری کنند تا بتوانیم برق پایدار بــرای تمامی بخش ها با وجود 

شرایط سخت پیش رو تأمین کنیم.

 وزیر راه و شهرسازی:
آزادسازی قیمت بلیت هواپیما در شرایط فعلی 

ظلم به مردم است
وزیر راه و شهرسازی گفت: در شرایط فعلی که عرضه و تقاضای پروازها 
و ناوگان هوایی ناتراز اســت، آزادســازی قیمت بلیــت هواپیما جز به 

معنای ظلم به مردم نیست.
 »مهــرداد بذرپاش« در جریان نشســت خبری با خبرنــگاران افزود: 
حکمی که دیــوان عدالــت اداری در موضوع آزادســازی قیمت بلیت 
هواپیما به آن اســتناد کرده اســت، یکی از احکام برنامه پنجم توسعه 
بود که با پایان یافتن این برنامه فاقد اعتبار اســت، مگر اینکه در احکام 

دائمی بیاید.
وی بیان داشت: با توجه به منقضی شــدن برنامه پنجم توسعه و اینکه 
حکم یاد شده در احکام دائمی نیز نیامده اســت، در شرایط فعلی عدم 
تراز عرضه و تقاضای سفرهای هوایی؛ آزادسازی قیمت ها جز به معنای 

ظلم به مردم نیست.
بذرپاش یادآور شد: وقتی شــرکت های هواپیمایی نرخ سوخت لیتری 
۶۰۰ تومانی دریافــت می کنند، همچنین وزارت راه و شهرســازی در 
موضوع تخصیص ارز این شــرکت ها از بانک مرکــزی، دریافت مجوز 
واردات هواپیمــا و واردات قطعــات و اجزا و تجهیزات مورد نیازشــان 
با حداقل زمان و دیگر مصوبات کم ســابقه که بــرای کمک به صنعت 
هواپیمایی وضع شــده در حال حمایت از این صنعت است، ما به عنوان 

دولت توقع کنترل بازار را از آنها داریم.
وزیر راه و شهرسازی خاطرنشان کرد: با نرخ های پیشین بلیت نیز هیچ 
شــرکت هواپیمایی در زیان نبوده و نیست و هیچ یک از آن شرکت ها از 
خدمات رسانی خارج نشــده و قصد خروج هم ندارند، بلکه در تلاشند 

تعداد هواپیماهایشان را نیز افزایش بدهند.
وی تاکید کرد: موضوع بلیت پروازها در شــورای سران سه قوه مطرح 

می شود تا مردم متضرر نشوند.
بذرپاش اظهار داشت: اکنون ســه برابر میزان صندلی های عرضه شده، 
تقاضا برای انجام پرواز در کشور وجود دارد و وقتی کمبود عرضه وجود 

داشته باشد با تلاطم قیمت ها مواجه خواهیم شد.
وی اضافه کرد: در این دولت بیش از ۱۰۰ هواپیما و هلیکوپتر به ناوگان 
هوایی اضافه شده و در مقابل تعدادی از آنها نیز از چرخه خارج شده اند 
، حجم عملیات پروازهای خارجی رشــد ۷۰۰ درصــدی و پروازهای 

داخلی رشد پنج درصدی تجربه کرده است.
وزیر راه و شهرسازی در ادامه در خصوص نرخ اجاره بها اظهار داشت: در 
این زمینه اختیار عمل به شورای عالی مسکن هر استان داده شده است 
تا سقف اجاره بهای سالیانه را مشــخص کند که متوسط آن ۲۵ درصد 

است.
وی در پاســخ به اینکه چرا در برخی مناطق این الزام اجرایی نمی شود، 
گفت: این قانون فقط یک ماه اســت که ابلاغ شــده و به شوراهای حل 
اختلاف و دســتگاه اجرایی برای ورود به مساله اختیار قانونی داده شده 
اســت. همچنین با توجه به حوادث پیش آمده و رقابت های انتخاباتی، 

اطلاع رسانی چندان خوبی در این زمینه انجام نشده است.
بذرپاش خاطرنشــان کرد: در ادامه نیز ســکوهای فضــای مجازی به 

سامانه خودنویس متصل خواهند شد. 

کاهش رشد قیمت مسکن به ۹.7 درصد
وی در ادامه رشــد ۵۷ درصدی رشــد نقطه به نقطه قیمت مسکن در 
ابتدای دولت سیزدهم را یادآور شد و گفت: این رشد خرداد ماه امسال 
به ۹.۷ درصــد کاهش یافت که به معنای آن اســت که سیاســت های 

مداخله دولت در بازار مسکن جواب داده است.

وزیر راه شهرســازی ادامه داد: طرح مالیات بــر خانه های خالی یکی از 
راه های درســت و اثربخش برای جلوگیری از احتکار خانه های ساخته 
شده اســت، همچنین از احتکار زمین توسط مردم، نهادها و سازمان ها 
که اراضی را دریافت کرده اما اقدام به ســاخت و ســاز نکــرده بودند، 
جلوگیری می شــود. به طوری که اگر ۱۰ سال از دریافت زمین گذشته 
اما اقدام به ساخت نشده باشــد، شــورای عالی معماری و شهرسازی 

می تواند به موضوع ورود کند.
وی یادآور شــد: تا امروز بیــش از ۵۰۰ هزار متقاضــی زمین دریافت 
کرده اند، همچنین با ســاخت واحدهای نهضت ملی مسکن، نظارت بر 
مشاوران املاک، کاهش واســطه گری، تلاش کردیم تا مسکن از حالت 

کالای واسطه ای و سوداگرانه خارج شود.
وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: یک ســال اســت که لایحه مالیات بر 
معاملات مکرر بخش مسکن به مجلس ارائه شــده است که در صورت 
تصویب، لایحه ای بســیار خوب برای کنترل نگاه سوداگرانه به بخش 

مسکن خواهد بود.
وی تاکید کرد: دولت باید با ســاخت مســکن و همچنین تامین زمین 
برای اقشــار مختلف در این بازار مداخله کند، زیرا سرنوشــت مردم و 

جوانان این مرز و بوم به آن وابسته است.
وزیر راه و شهرسازی اضافه کرد: اگر احتکار زمین در کشور اتفاق بیفتد، 
در روستاها زمین به مردم داده نشود، تسهیلات ساخت مسکن به مردم 
اعطا نشود، سامانه هایی همچون »خودنویس« را برای حذف واسطه ها 
راه اندازی نکنیم و غیره، آنگاه چطور مردم باید خانه بســازند و خانه دار 

شوند؟

سهم  ۲ درصدی مسکن در دستیابی به رشد 8 درصدی اقتصاد
وی تاکید کرد: برای دستیابی به رشد هشت درصدی در اقتصاد، دست 
کم باید ۲ درصد این رشــد را از بخش مســکن حاصل کنیم. همچنین 
شــاهد کمترین رکود و بیکاری در سال های گذشــته بودیم که بخش 

اعظم آن به دلیل اجرای پروژه های مسکن در سرتاسر کشور بود.
بذرپاش گفت: در گذشــته هر کس در کشــور خود را مسئول ترانزیت 
می دانست، اما امروز وزارت راه و شهرســازی به عنوان مسئول و متولی 

آن مشخص شده که ریل گذاری خوبی برای دولت بعدی است.
وی همچنین به پیگیــری واردات کشــنده ها و لوکوموتیوها در دولت 
سیزدهم اشــاره کرد و افزود: با این اقدام، دست دولت چهاردهم نیز در 

این زمینه باز خواهد بود.
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 آیا بریکس به کمک اقتصاد ایران خواهد آمد؟

 تلاش ایران برای جای گرفتن در پازل
 بلوک های جدید جهانی

خریدار  حضــور ایــران در بریکــس مباحث 
مختلفی را در مــورد آینده اقتصــادی این گروه 
بیــن تحلیلگران داخلــی به راه انداخته اســت. 
داده ها نشــان می دهد بریکس در آینده با وجود 
ســتاره هایی مانند هند، نقش قابــل توجهی در 

اقتصاد جهانی خواهد داشت.
 در تیر ماه ســال ۱۴۰۳، اولین حضور هیات بلند 
پایه ایران در گروه بریکس رقــم خورد. عضویت 
ایران در این گروه، بسیاری از تحلیلگران را نسبت 
به آینده اقتصادی کشور امیدوار کرده است. این 
گروه از تحلیلگران معتقدند که بریکس می تواند 
یک ســکوی پرش برای اقتصاد کشــور و راهی 
برای رهایی از وابســتگی به غرب باشــد. از سوی 
دیگر، گروهی از تحلیلگــران عضویت در بریکس 
را بدون روابط موثــر با کشــورهای غربی و رفع 
تحریم ها موثر نمی داننــد و معتقدند که در مورد 
فواید عضویت ایران در این گــروه بیش از اندازه 

بزرگنمایی شده است.
با این حال، این موضوع در یکســال گذشته بحث 
بسیار مهمی در کشور بوده است. همچنین گروه 
بریکس همــواره یکی از موارد بحــث برانگیز در 
مجامع جهانی اقتصادی نیز بوده اســت. با توجه 
با اینکه دو اقتصاد بزرگ و آینده دار همانند چین 
و هند جزو اعضای اصلی بریکس هســتند، قطعا 
این گروه علاوه بر موارد محلی، یک اهمیت بزرگ 
جهانی دارد که نــگاه تلحیلگران را به آن معطوف 

می کند.

تاریخچه بریکس
ایده شــکل گیری بریکس، نخســتین بار توسط 
گلدمن ساکس در سال ۲۰۰۱ مطرح شد. ایده ای 
که هدف اصلی آن این بود تا کشــورهای در حال 
توســعه همانند چین، هند، روســیه، آفریقای 
جنوبی و در کل سایر کشــورهای در حال توسعه 
علی الخصوص در شرق جهان، به کمک یکدیگر 
و مجامع بین المللی بتوانند از دوران توســعه گذر 
کنند و سریع تر به کشوری توســعه یافته تبدیل 

شوند.
توســعه پایدار و اصولی این کشــورها، یک نفع 
جهانی داشــت؛ چــرا که بــر خــلاف تصورها، 
کشــورهای در حال توســعه نیز می توانند مانند 
اقتصادهای بزرگ و توسعه یافته ای چون ایالات 
متحده، مشــکلات اقتصادی خود را به دنیا صادر 
کنند و به طور کلی نا اطمینانی جهانی را افزایش 
دهند. همچنین ســرمایه گذاری های زیادی در 
برخی از این کشــورهای در حال توسعه صورت 
می گرفت و کاهــش ریســک های اقتصادی در 
این کشــورها، یکی از مواردی بــود که در نهایت 
می توانســت برای اقتصاد جهانی نیز امری مثبت 

تلقی شود.
در نهایت نخســتین صحبت ها بین کشــورهای 
برزیل، روســیه، هنــد و چین صــورت گرفت و 
نخســتین مجمع آن ها با نام اختصاری »بریک« 
که ابتدای نام لاتین آن کشورها بود تشکیل شد. 
در ادامه، آفریقای جنوبی نیز به این گروه پیوست 
و در نهایت نام این گــروه به »بریکس« تغییر پیدا 

کرد.
حال با گذشــت زمــان، بســیاری از تحلیلگران 
اقتصــادی در سرتاســر دنیا، بریکــس را رقیبی 
برای گــروه G۷ می بینند. گروهی که متشــکل 
از ۷ کشــور توســعه یافته ژاپن، ایالات متحده، 
انگلستان، آلمان، فرانســه، ایتالیا، و کانادا است. 
حتــی برخی از تحلیلگــران، عضویــت در گروه 
بریکس را راهی برای مقابله با تحریم کشــورهای 

غربی می دانند.
در هر صورت، برای بیان هر گونــه اظهار نظر در 
مورد این گروه، باید وضعیت اقتصادی اعضای آن 
مورد بررسی قرار گیرد تا بتوان در مورد آینده این 

گروه بحث کرد.
در ابتدای تشکیل بریکس، تولید ناخالص داخلی 
کشورهای عضو بریکس )بر اساس برابری قدرت 
خرید( ســهمی کمتر از ۲۲ درصــد از کل تولید 

ناخالص داخلی دنیا را داشــت. در حالی که سهم 
گروه G۷ در ســال ۲۰۰۱ حدود ۴۳ درصد بود. 
در ســال ۲۰۲۲، ســهم گروه بریکس به بیش از 
۳۴ درصد رسید و ســهم گروه G۷ به ۳۰ درصد 

کاهش پیدا کرد.
همچنین پیش بینی می شود سهم گروه بریکس 
در ســال ۲۰۲۴ تقریبا به ۳۵ درصد برسد و سهم 
گروه G۷ بــه زیر ۳۰ درصد ســقوط کند. یکی از 
دلایل اصلی ســبقت بریکــس از G۷ را می توان 
جذب اعضای جدید و همچنین رشــد اقتصادی 

بالای کشوری مانند چین دانست.
با این حــال می توان نقدی را به ایــن داده ها وارد 
کرد؛ چــرا که در این شــاخص، مــواردی مانند 
یارانه های دولتی در کشــورهای در حال توسعه 
که قدرت خریــد بالاتری را برای شــهروندان به 

ارمغان می آورد نیز محاسبه می شود.
برخی از تحلیلگــران نیز این محاســبات را قابل 
قبول نمی دانند و معتقدنــد یارانه های دولتی در 
قالب انرژی و ارز ارزان، باعث می شود تا تصویری 
غیرواقعی از شرایط اقتصادی کشور ایجاد شود و 
تولید ناخالص داخلی نتواند وضعیت واقعی تولید 

کشور را منعکس کند.

سهم از اقتصاد دنیا
در صورتی که برابری قدرت خرید را کنار گذاشته 
و به سراغ اعداد اســمی برویم، به نتایج متفاوتی 
می رســیم. طبق داده های بانک جهانی، ســهم 
تولید ناخالص داخلی گــروه بریکس از کل جهان 
)تنهــا اعضای اصلــی( در ســال ۲۰۰۱ که ایده 
شــکل گیری آن وجود داشــت، تنها ۸.۴ درصد 
بوده است. این عدد در ســال ۲۰۰۶ که این گروه 
بنیان گذاری شد، ۱۱ درصد و در سال ۲۰۰۹ که 
نخســتین اجلاس را برگزار کرد ۱۵ درصد بوده 
اســت. همچنین ســهم گروه بریکــس از تولید 
ناخالص داخلی دنیــا در ســال ۲۰۲۳ به ۲۴.۵ 

درصد رسیده است.
در نقطــه مقابل، ســهم گــروه G۷ از کل تولید 
ناخالص دنیا در ســال ۲۰۰۱ برابر با ۶۴.۹ درصد 
بوده است که در ســال ۲۰۲۳ این عدد به ۴۴.۳ 
درصد رسیده اســت. دلیل کاهش این سهم نیز 
رشد قابل توجه کشــورهای در حال توسعه مانند 

چین و سایر کشورهای شرق آسیا بوده است.
بنابراین بر اساس اعداد اسمی و تعدیل نشده، در 
حال حاضر گروه G۷ همچنان ۴۴ درصد از تولید 
ناخالص داخلــی دنیا را در اختیار دارد. از ســوی 
دیگر رشــد قابل توجه بریکس و داشتن سهم ۲۴ 

درصدی نیز بر اهمیت این گروه می افزاید.
با این حــال، چین تــا کنون تک ســتاره بزرگ 
بریکس بوده اســت. در صورتی که چین را از این 
گروه حذف کنیم، سهم بریکس از تولید ناخالص 
داخلی دنیــا به ۷ درصد ســقوط می کند. ایالات 
متحده نیز نقش بزرگی در گروه G۷ دارد. حذف 
ایالات متحده ســهم این گروه از تولید ناخالص 
داخلی دنیا را به ۱۸ درصد می رساند که همچنان 

اختلاف بالایی با بریکس دارد.
نکته: برای بریکس تنها ۵ عضو اصلی آورده شده 

است.

بررسی سرعت رشد اقتصادی
کند شدن سرعت رشــد گروه G۷ و کاهش سهم 
آن در دنیا دلایل مختلفــی دارد اما کاملا طبیعی 
است. افزایش نرخ رشــد اقتصادی در کشورهای 
توسعه یافته، ســخت تر از کشــورهای در حال 
توسعه است. کشورهای توســعه یافته نیز زمانی 
رشــدهای ســریعی را تجربه کرده انــد و اکنون 
افزایش ارزش افزوده موجود در اقتصاد نسبت به 

گذشته، نیاز به نوآوری و تکنولوژی بالاتری دارد.
در نقطه مقابل، کشورهای در حال توسعه با توجه 
به ظرفیت های خالی و اســتفاده نشــده موجود 
می توانند با انجــام اصلاحات اقتصــادی، برای 
مدتی رشــدهای بسیار ســریعی را تجربه کنند. 
امری که برای کشــورهای توسعه یافته سخت تر 

اســت. در واقع هدف از بیان این مسئله این است 
که رشد اقتصادی سریع این کشــورها نشانه ای 
برای افول کشورهای توســعه یافته نیست. حال 
باید کشورهای در حال توسعه توجه کنند تا پس 
از گذار از دوران توسعه، رشــد خود را پایدار نگاه 

دارند.

آینده بریکس
در آینده نه چندان دور، بریکس پتانســیل های 
بســیار بالایی در جهت رقابت با سایر کشورهای 
دنیــا دارد. افزایش تعــداد اعضای ایــن گروه از 
یک ســو و وجود ســتاره ای مانند هند، می تواند 
آینده درخشــانی را برای بریکس رقم بزند. هند 
کشوری اســت که تا کنون از فرایند کلی توسعه 
عقب مانده است. با این حال، پتانسیل های بسیار 
زیادی مانند نیروی کار ارزان، منابع فراوان برای 
تکنولوژی های جدید علی الخصــوص در حوزه 
انرژی های تجدیدپذیر و موقعیت خوب سیاسی، 
می تواند این کشــور را در روند رشد انفجاری قرار 

دهد.
همچنین پتانسیل های خاموشی مانند مشارکت 
زنان در بــازار کار این کشــور وجــود دارد که با 
افزایــش آن و با توجه به تعداد بــالای نیروی کار 
موجود در جامعه می تواند بیش از پیش به رشــد 

اقتصادی هند کمک کند.
 G۷ در حالی که کشورهای توسعه یافته در گروه
به دلایل مختلف با رشــد اقتصادی پایین دست 
و پنجه نــرم می کنند، صندوق بیــن المللی پول 
رشــد قابل توجهی را برای کشــورهای بریکس 
پیش بینــی می کند. طبق گــزارش این مرکز در 
ماه آپریل، پیش بینی می شــود چیــن و هند به 
عنوان ســتاره های گروه بریکس، رشد اقتصادی 
به ترتیب ۴.۶ درصدی و ۶.۸ درصدی را در ســال 

۲۰۲۴ به ثبت برسانند.
البتــه نگرانی هایی نیز در مورد آینــده این گروه 
وجود دارد. علی رغم ایــن که چین تا کنون موتور 
محرکه اقتصادی بریکس بوده اســت، با این حال 
نگرانی هــا در مورد آینده اقتصادی این کشــور و 
شکســت طرح های مختلف دولتی، باعث شده تا 
برخی از تحلیلگران چین را پاشــنه آشیل آینده 
اقتصادی بریکس بدانند. ســهم بــالای چین از 
اقتصاد دنیا و این گــروه و طرح های اقتصادی این 
کشور که برخی از اقتصاددانان انجام آن را در بلند 
مدت نتیجه بخــش نمی دانند، باعث شــده تا در 
مورد آینده اقتصادی این کشــور ابهاماتی وجود 

داشته باشد و باعث نگرانی شود.

آینده ایران در بریکس
عضویت در گروه های مختلف برای کشــورهای 
در حال توســعه مانند ایران، یک مزیت محسوب 
می شــود. علی الخصوص اینکه آن گروه همانند 
بریکس ســهم قابل توجهی در اقتصــاد جهانی 
داشته و ســتاره های اقتصادی بزرگی مانند چین 
و هند در آن حضور داشته باشند. به طور قطع چه 
از نظر تجاری و چه ســایر جنبه های اقتصادی و 
سیاسی عضویت در این گروه می تواند برای آینده 

ایران مفید باشد.
با این حال، نباید اصل اقتصادی تجارت با همه در 
این ماجرا فراموش شود. در واقع بازی اقتصادی و 
سیاسی در بین طرفین غربی و شرقی، راهی است 
که ایران می تواند با توسل به آن، به بهترین نحو از 
پتانسیل های اقتصادی خود استفاده کند. همانند 
کاری که در حال حاضر کشورهای هند اندونزی 
و یا ســنگاپور انجام می دهند. بازی اقتصادی این 
کشــورها علی رغم شــرقی بودنشــان، توانسته 
سرمایه گذاری های خوبی را از کشورهای غربی و 
شــرقی جذب کند و حتی این مناطق را به محلی 

برای رقابت اقتصادی غرب و شرق تبدیل کند.
در حقیقت، نگاه ایران نباید تنها به غرب یا شــرق 
معطوف باشــد بلکه این بازی صحیح اقتصادی و 
سیاسی با طرفین است که می تواند نتیجه مثبتی 

را برای اقتصاد کشور به ارمغان بیاورد.
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